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خلع سلاح اتاق بازرگانی
روز گذشــته انتخابات اتاق بازرگانی ایران با تمامی حواشــی 
که طی ماه های گذشته بر سر این اتاق گذشت برگزار شد و 
در جریان برگزاری انتخابات مجدد ریاســت اتاق بازرگانی، 
صمد حســن زاده رئیس اتاق بازرگانی ایران شــد.دیروز اول 
بهمن ماه )یکشــنبه( انتخابات مجدد ریاست اتاق بازرگانی 
ایران در هشــتمین جلســه هیئت نمایندگان دور دهم اتاق 
ایــران، بعد از هفــت ماه اختلاف دولت و بخش خصوصی بر 
ســر انتخابات دور دهم اتاق، برگزار شــد.در جریان برگزاری 
این انتخابات از بین ۲۱ نفر داوطلب تأیید صلاحیت شــده، 
۱۷ نفــر انصراف دادنــد و در نهایت کاندیدهای نهایی صمد 
حسن زاده، احد عظیم زاده، مجتبی غیابی و فرج الله معماری 

بودند که رقابت برای کرسی ریاست اتاق بازرگانی ایران بین 
آن ها انجام شد.در نهایت صمد حسن زاده با کسب ۲۰۸ رأی 
به عنوان رئیس اتاق بازرگانی ایران در دور دهم انتخاب شد. 
همچنین فرج الله معماری که کاندیدای مورد حمایت سلاح 
ورزی بود و اعلام کرده بود به او رأی دهید نتوانســت رئیس 
اتاق شود.گفتنی است؛ سلاح ورزی و حامیانش طی چند ماه 
گذشته سعی بر آن داشتند که روند برگزاری انتخابات اتاق 
ایران و تأیید صلاحیت وی را قانونی جلوه دهند، اما سرانجام 
پس از گذشت ۷ ماه از حضور حسین سلاح ورزی در سکانداری 
پارلمان بخش خصوصی، دیروز اول بهمن ماه انتخابات مجدد 

برگزار شد...

رئیسجدیداتاقبازرگانیایرانانتخابشد

فرشیدایلاتی
کارشناس حوزه مسکن 

تاثیر واحدهای نقلی بر 
قیمت مسکن

مجتبیدیبا
کارشناس اقتصادی 

نمایندگان نرخ خرید گندم 
را رد کردند

هشدار درباره قیمت گذاری 
تورم زا

عرفان افاضلی در گفتگو با
 »نقش اقتصاد« مطرح کرد:

سرمایه گذاری، حلقه مفقوده 
صنعت  پتروشیمی

 آغاز موج جدید برخورد 
با پوشاک قاچاق در عرضه

 افزایش پوشاک تقلبی با 
برندهای محبوب

معاون پارلمانی رئیس جمهور  خبرداد

مخالفت دولت با افزایش
 ۲۰ درصدی حقوق کارمندان

سقف تسهیلات مسکن
 کوتاه است

 سیا ست نامتوازن
  بانک مسکن 

آلبرت بغزیان در گفتگو  با» نقش اقتصاد«:

 ثبات فعلی نرخ ارز ماندگار است

حرکت صنــایـع معــدنی به سمت قــهـقرا

یعتی، فعال اقتصادی در گفتگو با »نقش اقتصاد« مطرح کرد شهرام شر

نقش اقتصاد: در شرایطی که فضای 
اقتصادی التهاب را در بیشترین حالت 

ممکن تجربه می کند، که سیاست بانک 
مرکزی ثبات در بازار ارز را محقق کرده 

است تا کورسی امیدی برای بهبودی شرایط 
به وجود بیاید. سئوال این است، ثبات ارز 

چه الزام هایی دارد و چه راه کار هایی 
می تواند مانع از متغیر شدن دوباره نرخ ارز 

شود؟ به هرحال نکته ملموس چیزی جز 
این نیست که منظم بودن یا بی نظمی 

اقتصاد ربط مستقیمی به شرایطی دارد که 
متوجه ارز موجود در داخل می شود.
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گروه اقصادی: تعیین نرخ گندم به عنوان غذای 
اصلی جامعه هر ساله با حساسیت های زیادی 
مواجه اســت. گندم که یکی از ۱۰ محصول 
استراتژیک ایران است و همواره نامش در سر 
لیســت محصولاتی که باید برای خودکفایی 
در آن تلاش کنیم، حفظ شــده، چند سالی 
است که با سیاستگزاری های متفاوتی روبرو 

شده است. 
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سعیدمیرترابی
کارشناس ارشد حوزه انرژی

ورت شکستن انحصار توسعه  ضر
میادین نفت و گاز

74

کف و سقف قیمت دلار 
چقدر است؟
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شهرداری ازگله

شهرداری ازگله در نظر دارد مناقصه عمومی  ترمیم نوار حفاری شهر ازگله به شماره مناقصه ۲۰۰۲۰۰۵۹۷۵۰۰۰۰۰۷ را به  شرح جدول جدول ذیل از طریق سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید

فراخوان مناقصه عمومی ترمیم نوار حفاری شهر ازگله

مبلغ تضمین  )ریال(مبلغ کل )ریال(موضوعردیف

1/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰۵۰۰/۰۰۰/۰۰۰مناقصه ترمیم نوار حفاری شهر ازگله1

1-تاریخ انتشار مناقصه در سامانه : 1۴۰۲/11/۰۲ 
۲- مهلت دریافت اسناد: تا 1۴۰۲/11/۰۴

۳- مهلت ارائه پیشنهاد : لغایت مورخ 1۴۰۲/11/1۵  
۴- مهلت بازگشایی پاکات: مورخ 1۴۰۲/11/1۶ 

مراحل دریافت اسناد و شرایط مناقصه : سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(  
 www.setadiran.ir

برگزاری مناقصه صرفا از طریق سامانه الکترونیکی دولت می باشد و کلیه مراحل 
فرایند مناقصه شــامل خرید و دریافت اســناد مناقصه) در صورت وجود هزینه 

مربوطه( پرداخت تضمین شــرکت در مناقصه) ودیعه( ،ارسال پیشنهاد قیمت و 
 اطــاع از وضعیت برنده بودن مناقصه گران محتــرم از این طریق امکان پذیر 

می باشد.
عاقمندان به شرکت در مناقصه  باید جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی 

)توکن( اقدام نمایند.
سایر شرایط مزایده:

1-شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.
۲-  هزینه چاپ و انتشار آگهی به عهده برنده مناقصه است.

لاتاریگوشت!

مسئله این است؛ عرضهٔ گوشت در بورس یا لاتاری 
گوشت؟! این روزها دوباره شاهد کشمشی شدن 
بازار و افزایش قیمت برخی از کالاهای اساســی 
مثل گوشــت و کاهش مصرف آن در دهک های 
پائین جامعه هســتیم تا جایی که مصرف گوشت 
قرمــز برای هر نفر در ســه دهــک پایین جامعه، 
حدود ۷۰۰ گرم در یک ســال رســیده است. به 
گفته مهدی سروی، کارشناس اندیشکده اقتصاد 
مقاومتی و از مشــاوران اقتصادی دولت، میانگین 
مصرف گوشت خانواده ها در کشور هشت کیلوگرم 
و در سه دهک پایین جامعه دو کیلوگرم در سال 
اســت. همچنین سرانه مصرف گوشت قرمز برای 
هر نفر در ســه دهک پایین جامعه، حدود ۷۰۰ 
گرم در یک ســال اســت. این در حالی است که بر 
اساس سازمان غذا و کشاورزی ملل متحد )فائو(، 
میانگین مصرف ســرانه گوشــت قرمز )شــامل 
گوشــت گاو، گوســفند و بــز( در جهان ۱۰.۹۴ 
کیلوگرم بوده است. بر این اساس متوسط سرانه 
مصرف گوشــت قرمز در جهان بیش از ۱۵ برابر 
مصرف سه دهک پایین جامعه در ایران است. هر 

چند میزان ســرانه مصرف گوشــت در کشور به 
شدت پائین آمده است اما جای هیچ نگرانی نیست 
و قدرتی خدا باز هم ۲۴ میلیون نفر در کشــور از 
چاقی مفرط رنج می برند! این بدان معناســت که 
دانشمندان وطنی باید در خصوص مضرات انواع 
گوشــت به ویژه گوشت قرمز در دهک های پائین 
بیشــتر تحقیق کنند و با تحقیقات تکمیلی خود 
خلق الله را از عواقب خانمان سوز و ویران کننده 
مصرف بی رویه گوشــت آگاه ســازند! بگذریم ... 
حقیقت امر این داســتان گوشــت و گرانی قیمت 
آن مربوط به عصر حاضر نیســت و از قدیم الایام 
با وجود اینکه نهاده های دامی به وفور یافت می شد 
و نصف خلق الله هم در خانه شــان دام ســنگین و 
ســبک نگه داری می کردند، مشکل تهیه گوشت 
وجود داشــت. تازه کلی هم در این خصوص شعر 
و ضــرب المثــل داریم: از نان و گوشــت بگو! اگر 
گوشتش نزار است آبگوشتش بسیار است! گوشت 
رانم را می خورم منت قصاب را نمی کشــم! اگر از 
درد بی گوشــتی بمیرم/ کلاغ از روی قبرســتان 
نگیرم و ... فلذا اگر انتظار دارید به اندازه بنگاه های 
معاملات ملکی در کشــور قصابی راه اندازی شود 
و هر روز گوشــت بره به نیش بکشید، زهی خیال 
باطل ... علی ای حال با عنایت به ضرروت برقراری 
تعادل در بازار گوشت مطابق رسم معهود و سنت 

مألــوف به ارائه چند پیشــنهاد سوفســطایی و 
مارمالاد شــده با رویکرد گوشت می پردازیم علی 
برکت الله: الف: عرضه گوشــت در بورس: یکی از 
راهکارهای علمی و مســتند بر اساس تحقیقات 
اقتصادی در خصوص توازن بازار گوشــت، عرضه 
گوشت در بورس است. به هر حال وقتی یک عده 
برای عرضه سیمان و خودرو در بورس سینه چاک 
می دهنــد و گریبــان می درند، حتماً این رویکرد 
یک فضیلتی دارد! ب( پیش فروش گوشــت: اگر 
خاطر مبارکتان باشد چند سال قبل خودروسازان 
خودروهایــی پیــش فروش می کردنــد که نوع 
خودرو، قیمت، رنگ، تاریخ تحویل، بیمه و ســایر 
مختصاتش نامشخص بودند ولی چند میلیون نفر 
بــرای خرید همیــن ابهامــات خودرویی صف 
می کشیدند! حالا چه ایرادی دارند گله داران عزیز 
هم اقدام به پیش فروش گوشــت گاو و گوســفند 
و بز و ... کنند؟! پ( لاتاری گوشت: در حال حاضر 
با عرضه گوشــت تعاونی جلوی فروشــگاه های 
زنجیره ای قیامتی خلق می شــود که آن سرش نا 
پیدا است. قرعه کشی گوشت تعاونی با هر کارت 
ملی می تواند در کاهش این صفوف به هم فشرده 
مؤثر باشــد! ســایر راهکارهای برقراری توازن در 
عرضه و تقاضا و تعدیل قیمت گوشت را خودتان 

حدس بزنید. بیل که کمرتان نخورده است.

 در ســال آبی جاری که یکی از کم بارش ترین ها در پنجاه ســال گذشــته است، به غیر از استان های گیان و مازندران، برخی از 
استان های کشور مانند تهران، لااقل با حدود ۶۰ درصد کاهش بارش مواجه شده اند و باقی استان ها نیز با کاهش شدید میزان 
بارندگی روبه رو هستند که به دلیل خشکسالی های سه سال گذشته، اثرات بسیار نامطلوبی را بر جای نهاده است که حتی اگر 

ماه های پرُبارشی را پیش رو داشته باشیم نیز موضوع کمبود آب بسیار جدی است.

  نوبت دوم

 روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان مرکزی

شــرکت توزیع نیروي برق استان مرکزي درنظر دارد کالاي زیر را بشرح 
زیر و با جزئیات مندرج در اســناد مزایده با بهره گیري از سامانه تدارکات 
الکترونیک دولــت)www.setadiran.ir( به صورت الکترونیکي به 

فروش برساند.
1-مشــخصات و مقدار کالاي مورد مزایده به شرح 

جدول زیر مي باشد .

آگهي مزایده عمومي یك مرحله اي شماره    1002005380000007    

مبلغ تضمین شرکت در مزایده به ریالمبلغ برآوردي به ریالمقدارشرح کالاي اسقاطردیف

۵۰,۰۰۰1۷۰,۰۰۰,۰۰۰,۰۰۰۶,۵۵۰,۰۰۰,۰۰۰ کیلوگرمانواع سیم مسي اسقاط1

۲- شرکت هاي مجاز به حضور در این مزایده عبارتند از :
الف(شرکت هاي تولید کننده سیم و کابل مسي

تبصره 1(ســایر اشخاص حقیقي و حقوقي مجاز به حضور در این مزایده نیستند و در صورت 
ارائه قیمت پاکت هاي مزایده بازگشایي نمي گردد.

 ۳-مبلغ و نوع سپرده شرکت درمزایده : مبلغ تضمین شرکت درمزایده ۶,۵۵۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال 
مي باشــد، مزایده گران مي بایســت مبلغ فوق را به صورت ضمانت نامه بانکي، ضمانت نامه 
موسسات بیمه گر،گواهي خالص مطالبات قطعي تایید شده توسط امور مالي شرکت توزیع، 
چک تضمین شــده بانکي یا واریز وجه به حســاب جاري شماره       ۷۰181111۳۳11۹۴ به نام 
شــرکت توزیع نیروي برق استان مرکزي بانک قرض الحسنه مهر ایران شعبه خیابان امام 

خمیني اراك ارائه نمایند .
۴-به پیشــنهادهاي فاقد امضاء ،مشروط ،مخدوش وپیشــنهاداتي که بعد از انقضاء مدت 
مقرردرفراخوان واصل شــود وهمچنین به پیشنهادهاي فاقد سپرده ،سپرده هاي مخدوش، 

سپرده هاي کمتر از میزان مقرر ،چک شخصي ونظایر آن ترتیب اثر داده نخواهد شد.
۵-مهلت دریافت اسناد : ازتاریخ درج آگهي نوبت دوم   به مدت  ۹ روزکاري

۶-مبلغ ۵۰۰۰۰۰ ریال فیش واریزي در وجه ســپهر ۰1۰18۵۲۹18۰۰۳ بانک صادرات شعبه 
میدان شهدا و از طریق سامانه ستاد اقدام به خرید اسناد نمایند.

 ۷-مهلت وبازگشایي اسناد مزایده : مهلت عودت اسناد مزایده تا ساعت ۹ روز دوشنبه مورخ 
۲۳/ 11/ 1۴۰۲و زمان بازگشایي ساعت 1۰روز دوشنبه مورخ  ۲۳/ 11/ 1۴۰۲   مي باشد .

 8-مبلغ برآوردي مزایده : 1۷۰,۰۰۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال مي باشد .
۹-محل بازگشایي :اراك، میدان دارایي ،خیابان امام موسي صدر، شرکت توزیع نیروي برق 
اســتان مرکزي، امور تدارکات. تلفن تماس ۰8۶۳۲۲۲۶۰۳۳   سالن کنفرانس شرکت توزیع 

نیروي برق استان مرکزي.
1۰-سایراطاعات وجزییات مربوطه دراسناد مزایده مندرج است.

ضمنا رعایت موارد ذیل الزامي مي باشد.       
 1- برگزاري مزایده صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت مي باشد و کلیه مراحل 
فرآیند شامل خرید,دریافت اسناد مزایده, درصورت وجود هزینه مربوطه,پرداخت  تضمین 
شــرکت در مزایده)ودیعه(, ارسال پیشنهاد قیمت, بازگشایي پاکات، اعام به برنده ، واریز 

وجه و تحویل کالا در بستر سامانه از این طریق امکان پذیر مي باشد.
 ۲-عاقمنــدان بــه شــرکت در مزایده مي بایســت جهت ثبت نــام و دریافت گواهي 

الکترونیکي)توکن( با شماره ذیل تماس حاصل نمایید. 
 مرکز پشتیباني و راهبري سامانه ۰۲1۴1۹۳۴  اطاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استانها در 

سایت)www.setadiran.ir( بخش ثبت نام /پروفایل مزایده گر موجود است.

  نوبت اول

بهروز کاویانی - شهردار شهر اندیشه

شهرداری اندیشه در نظر دارد به استناد مجوز شماره ۵/۲۶۳/د مورخ 1۴۰۲/۰۴/۲1 
موضوع اباغ بند ۳ مصوبه شماره 11۹ مورخ 1۴۰۲/۰۴/۰۶ شورای اسامی شهر اندیشه ، 
نسبت به واگذاری امتیار بهره برداری از تابلوهای تبلیغاتی سطح شهر برای مدت ۲ 
سال با اجاره بهای پایه تعیین شده از طریق مزایده عمومی به کانون ها یا شرکت های 

تبلیغاتی دارای مجوز فعالیت از اداره فرهنگ و ارشاد اسامی نماید. 
1- موضوع مزایده : امتیاز بهره برداری از 8۷ عدد بیلبورد، استرابورد، پرتال، عرشه 
پل ها و تابلوهای تبلیغاتی منصوب بر ایستگاه های تاکسی سطح شهر برای مدت ۲ 
ســال با اجاره بهای پایه تعیین شده ) طبق گزارش کارشناس رسمی دادگستری به 

شماره ۲۵1/ز/۴۰۲  مورخ 1۴۰۲/1۰/18 (
۲-مبلغ پایه شرکت در مزایده :  مبلغ اجاره بهای پایه ماهیانه ۲,۵۳۲,۶۰۹,8۰۰ ریال 
برای سال 1۴۰۲ )فصل زمستان( و پایه ماهیانه ۳,1۲1,۴۷۷,۰۹۰ ریال برای سال 1۴۰۳ 

و پایه ماهیانه برای سال 1۴۰۴ با ۲۰%  افزایش نسبت به سال قبل خواهد بود. 
*تبصره 1: مزایده گر قبل از ارائه پیشنهاد قیمت مکلف به بازدید از وضعیت موجود 
موضوع مزایده می باشــد. در صورت برنده شدن و عقد قرارداد هیچگونه اعتراضی 

پذیرفته نخواهد بود. 
۳-تضمین شرکت در مزایده : سپرده شرکت در مزایده مبلغ۴,۰۵۹,۶۹1,۶۲۳ ریال 
می باشد که می بایست تا پایان مهلت تسلیم پیشنهاد قیمت به یکی از صورت های 
ذیل به واحد دبیرخانه شهرداری تسلیم و شماره ثبت پاکت الف را دریافت نمایید . 
الف( رسید بانکی واریز وجه مزبور به شماره حساب سپرده ضمانت شرکت در مزایده 

۰11۳۹۹۴۴۵۶۰۰1  نزد بانک ملی شعبه شهر اندیشه کد ۲۴1۷ 
ب( ضمانت نامه بانکی 

*تبصره 1:  مدت تضمین فوق باید در زمان بازگشایی پیشنهاد 
قیمت معتبر بوده و برای سه ماه دیگر نیز قابل تمدید باشد و 

عاوه بر آن ضمانت نامه های بانکی باید طبق فرمهای قابل قبول تنظیم شود. 
*تبصره ۲: به پیشــنهادهایی که سپرده شرکت در مزایده آنها به غیر از موارد فوق 

باشد ترتیب اثر داده نخواهد شد. 
۴- مهلت و محل دریافت اسناد مزایده : از تاریخ انتشار آگهی لغایت پایان ساعت 

اداری سه شنبه مورخ 1۴۰۲/11/1۰ و محل دریافت آن صرفاً از طریق سامانه 
تدارکات الکترونیک دولت www.setadiran. ir میباشد.

۵- مهلت و محل تســلیم پیشنهادات :متقاضیان می بایست تا پایان ساعت اداری 
روز شنبه مورخ 1۴۰۲/11/۲1 پیشنهاد قیمت خود را در سامانه تدارکات الکترونیک 
www.setadiran. ir بارگــذاری نموده و اصــل ضمانت نامه را به واحد دبیرخانه 

شهرداری تحویل و شماره ثبت پاکت الف دریافت نمایند. 
تذکر: صرفا اســناد پاکت های پیشنهاد )ب( و )ج( دارای امضای الکترونیکی مورد 
پذیرش است. در جلسه بازگشایی پاکت های )ب( و )ج(، استاد فیزیکی )کاغذی( و 

اسناد فاقد امضای الکترونیکی به هیچ وجه مورد پذیرش نیست. 
۶-مدارك لازم جهت دریافت اســناد مزایده : متقاضیان جهت دریافت اســناد می 
بایست از طریق سامانه ستاد نسبت به خرید اسناد شرکت در مزایده اقدام نمایند. 

۷-زمان بازگشایی پیشنهادها : روز دوشنبه مورخ 1۴۰۲/11/۲۳ می باشد. 
8-شهرداری اندیشه در رد یا قبول یک با تمام پیشنهادات بدون ذکر دلیل مختار می باشد . 

۹- هزینه درج آگهی در روزنامه به عهده برنده مزایده می باشد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1۴۰۲/11/۰۲  تاریخ انتشار نوبت دوم: 1۴۰۲/11/۰۹

آگهی مزایده عمومی

پایگاه تحلیلی- خبری تدبیر تازه نیوز

www.tadbiretazenews.ir

وحیدحاجسعیدی
روزنامه نگار



روابطچینوتایوانپرتنشترازقبل
سیاست یک بام و دو هوای بایدن

گروه بین الملل: ۱3 ژانویه، تایوان میزبان انتخاباتی بود که نتیجه اش 
ممکن است نظم سیاسی جهانی را تغییر دهد. در انتهای کارزار لای 
چینگ ته، معاون رئیس جمهور کنونی حزب حاکم پیشرو دموکراتیک 
)DPP( توانســت رقبا را کنار بزند. پیروزی لای خبری خوبی برای 
چین نخواهد بود. موضع او به عنوان حامی استقلال در دهه گذشته 
ملایم شــده اســت. با این حال، لای همچنان هدف حمله منتقدانی 
قــرار دارد که نگرانند ریاســت جمهــوری اش روابط تایوان با چین را 

پرتنش تر کند.
انتخاب بین جنگ و صلح ��

در جریــان کارزار دو مقولــه تهدیدهای چیــن و وخامت روابط بین 
تنگه ای محور شــعارها بود. جاو شــاو کنگ، نامزد معاون ریاســت 
جمهــوری KMT، انتخابات را انتخابی بین »جنگ و صلح« توصیف 
کرد. دفتر امور تایوان چین نیز عبارت مشابهی را به کار برد. تایوانی ها 
خواهان صلح هســتند، در حالی که سیاســت های بلندمدت نشــان 
می دهد که مردم به طور این جزیره به عنوان تایوانی شناخته می شوند 
و علاقه چندانی به اتحاد ندارند – گزاره ای که باید چین را نگران کند. 
این که در این باره لای موضعی قدرتمند اتخاذ کند برای روابط آینده 
این جزیره با چین و جهان بسیار مهم است. با توجه به تغییر دیدگاه 
شــهروندان تایوانی، ممکن اســت این کار دشواری باشد. با این حال، 
دولت جدید تقسیم شده، با افزایش سهم کرسی های حزب ملی گرای 
تایوان در مجلس، ممکن اســت به این معنی باشــد که لای از لفاظی 
های تند علیه چین اســتفاده می کند در حالی که سیاســت هایش 

معتدل تر است.
آنگونه که فارین پالسی نوشته، نظرسنجی نشان می دهد که بیش از 
6۰ درصد تایوانی ها نگران حمله چین هستند و این نگرانی با هویت 
حزبی پاسخ دهندگان همسو است. در این میان بیش از 6۰ درصد از 
مردم تایوان مطمئن نیســتند که ایالات متحده از این جزیره دفاع 
خواهد کرد یا نه، این گزاره نیز با هویت حزبی همســو اســت. این که 
حامیان DPP نســبت به ســایر رأی دهندگان نگرانی کمتری نسبت 

به درگیری با چین دارند، ممکن است پیامدهایی برای نحوه حکومت 
داری لای داشــته باشد. نظرســنجی ها همچنین نشان می دهد که 
چگونه دیدگاه های حزبی ممکن است بر سیاست های دولت لای تأثیر 
بگذارد. چندین تحلیلگر پیشنهاد کرده اند که چین در آینده نزدیک 
توانایی حمله به تایوان را خواهد داشت، در حالی که برخی دیگر ادعا 
می کنند که چنین حمله ای بعید است. با وجود ناشناخته بودن احتمال 
وقوع جنگ، 6۰ درصد از پاسخ دهندگان نگرانی متوسط تا شدیدی 

را در مورد آغاز جنگ چین با تایوان ابراز کردند.
چالش اعتماد به واشنگتن ��

گروهی از تحلیلگران، محققان و سیاســتمداران بر ضرورت حمایت 
ایالات متحده از تایوان در یک درگیری احتمالی تاکید دارند. تایوان 
همچنان برای تســلیحات و مهمات به ایالات متحده وابســته اســت 
استراتژی موسوم به جوجه تیغی مستلزم انباشت اسلحه و مهمات در 
مقادیری بالا برای مقاومت در برابر حملات احتمالی است. با این حال، 
این استراتژی به این فرض بستگی دارد که مردم تایوان برای مقاومت 
در برابر حملات متحد شوند. نظرسنجی ها بینشی در مورد اینکه آیا 
تایوانی ها در پی حمله چینی ها متحد می شوند یا نه، ارائه نمی دهد. 
در این مورد، ما شاهد اختلاف نظر بین مردم ایالات متحده و تایوانی 
هستیم. برای اولین بار در تاریخ، اکثریت مردم ایالات متحده خواهان 
دفاع آمریکا از تایوان هســتند، در حالی که اکثر تایوانی هایی انتظار 
ندارند ایالات متحده از آنها دفاع کند.عوامل متعددی این اختلاف را 
در میــان هــواداران احــزاب مختلف توضیح دهــد. حامیان حزب 
دموکراتیک ممکن است به تضمین هایی که اغلب توسط دولت تسای 
تبلیغ می شود پاسخ دهند، شاید معتقد باشند که دولت تضمین های 
خصوصی بیشتری از واشنگتن دریافت کرده است. این گروه همچنین 
ممکن اســت باورهای هنجاری در مورد وظایف ایالات متحده برای 
دفاع از دموکراسی های در خطر را حفظ کرده باشند. در مقابل، حامیان 
حزب کومینتانگ و حزب ملی گرای تایوان ممکن اســت نســبت به 
مقاصد ایالات متحده انتقاد بیشتری داشته باشند و چنین تعهداتی 

را در غیاب درگیری واقعی به عنوان تعهدات خوب اما هزینه در نظر 
بگیرنــد. دفاع ایالات متحــده به تایوان نیاز دارد که بتواند حداقل به 
طور موقت از خود نیز دفاع کند، گزاره ای که با وجود اصلاحات اخیر، 
مانند دوره طولانی تر خدمت اجباری و فروش نظامی ایالات متحده، 

همچنان یک چالش باقی مانده است.
سیاست یک بام و دو هوای بایدن ��

شواهد نشان می دهد جو بایدن با بیان اینکه ایالات متحده از تایوان در 
برابر یک حمله غیرقابل تحریک دفاع می کند، از سیاست دیرینه ایالات 
متحده منحرف شده است. با این حال، بایدن به طرز گیج کننده ای اعلام 
کرد که اســتقلال منوط به خواســت تایوان اســت هرچند اندکی بعد از 
موضعش عقب نشســت. در همین حــال، دونالد ترامپ، رئیس جمهور 
سابق، نامزد پیشتاز نامزدی جمهوری خواهان در انتخابات ریاست جمهوری 
آمریــکا، در مصاحبــه اخیــر خود در باب حمایت از تایوان در برابر حمله 
چین چیزی نگفت. جاش روگین، ستون نویس واشنگتن پست کتابی 
منتشــر شــد و در آن به نقل از ترامپ آماده که اگر چین به تایوان حمله 
کند، کاری انجام نخواهد داد. ترامپ همچنین از رشد تایوان در تجارت 
جهانی ریزتراشــه شکایت داشت.در ســوی دیگر اقیانوس آرام، انتظار 
می رود که دولت لای تا حد زیادی به سیاست های تسای، از جمله روابط 
بین تنگه ای که در سال های اخیر بدتر شده، پایبند باشد. از منظر تایوانی ها 
روابط بین تنگه ای در سال گذشته بدتر شده است.۵6.۹۷ درصد چنین 
بــاوری دارنــد و حامیان حزب کومینتانگ و ملی گراها بیشــتر احتمال 
حمله را می دهند. صرف نظر از هر گونه تعهد ایالات متحده، لای احتمالاً 
با فشــارهای فزاینده ای از ســوی چین مواجه خواهد شــد و برای ایجاد 
تعادل در روابط عمیق با واشنگتن تلاش خواهد کرد و در عین حال به 
چین اجازه نخواهد داد که تغییرات یکجانبه خود را در وضعیت موجود 
توجیه کند. دولت لای در مواجهه با یک دولت تقسیم شده، نه تنها ممکن 
اســت برای تصویب هزینه های نظامی و اصلاح لوایح مبارزه کند، بلکه 
ممکن است پیام هایی دو پهلو و محرک ارسال کند، گزاره ای که می تواند 

برای پکن فرصت ساز باشد.

قالیباف:دادستانبهادعایدریافتسکهازسوی
یکیازنمایندگانرسیدگیکند

محمدرضا صباغیان بافقی در جلســه علنی مجلس، طی تذکر شــفاهی 
گفت: آقایی که خود را در همه موارد پزشــکی، هوافضا، دریا و خشــکی 

خبره می داند و در همه موارد صحبت می کند به بهانه شفافیت که بنده 
نیز با آن موافق هســتم و تمام اموال خود را کتباً و رســماً اعلام کرده ام، 
اخیراً گفته است که نماینده ای برای پس گرفتن یک تحقیق و تفحص 
فلان عدد سکه گرفته است.وی ادامه داد: ضمن اینکه احساس می کنم 
شورای نگهبان نیز در این مسئله زیر سؤال رفته است و دادستان باید به 
این مســئله ورود پیدا کند یک بار برای همیشــه این موضوع باید شفاف 

شود و هر روز مجلس مورد هجمه قرار نگیرد.
صباغیان خطاب به رئیس مجلس گفت: از جنابعالی خواهش می کنم از 
کیان مجلس دفاع کنید، در برنامه زنده صدا و سیما چنین اتهامی را به 
مجلس می زنند و سکوت مجلس به صلاح نیست. اگر کسی تخلف کرده 
اعلام شود و اگر تخلفی صورت نگرفته آن هم اعلام شود که اذهان مردم 

در این ایام خراب نشود.
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در حالی که رژیم 
صهیونیستی در 
غزه به کشتار و 
نسل کشی ادامه 
می دهد، جنایت 
خود را به داخل 
مرزهای سوریه 
گسترش داده و 
دست به ترور 
مستشاران ایرانی 
می زند. در واکنش 
به این اتفاق، روز 
شنبه سی دی ماه 
روابط عمومی کل 
سپاه در بیانیه ای 
اعلام کرد که 
»حجت الله 
امیدوار«، »علی 
آقازاده«، »حسین 
محمدی« »محمد 
امین صمدی« و 
»سعید کریمی« از 
مستشاران نظامی 
سپاه و مدافعین 
حرم به شهادت 
رسیدند
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خاورمیانهدروضعیتتوازننامتقارن

ابوالفضلخرمروز
 کارشناسی ارشد 

دیپلماسی دانشگاه تهران

در یکی دو روز اخیر، حملات متقابل ج.ا ایران به دو کشــور عراق 
و پاکستان را شاهد بوده ایم. اوایل عده ای فکر می کردند یا می گفتند 
که ایران اگر راســت می گوید پاکســتان هسته ای را بزند. ایران در 
اقدامی تهورآمیز این کار را انجام داد. در این یادداشت به تحلیل 

اوضاع فعلی که به این تکانش ها منجر شده است، می پردازیم.
خاورمیانه تقریباً به شکل کاملی در وضع طبیعی ای که هابز توصیف 
کرد، قرار گرفته است. این وضعیت حاصل از بر هم خوردن توازن 
قوای ســنتی در این منطقه اســت. در واقع ما با وضعیتی مواجه 
هستیم که می توان آن را »توازن نامتقارن« نامید. توازن نامتقارن 
وضعیتی اســت که در یک طرف کشــورهای اتمی قرار گرفته اند و 
در طرف دیگر گروه های فروملی که به نام گروه های مقاومت شهره 
هســتند. استفاده از سلاح هسته ای در روزگار امروز هزینهٔ بسیار 
بالایی دارد و اینگونه نیســت که دلبخواهی اســتفاده شود. به نظر 
می رســد در خاورمیانه توازن نامتقارن بیشتر کار آمد است. یکی 

از مولفه های این توازن نامتقارن »تجارت« است.
مثلًا شاهد این هستیم که یمن کشتی هایی که به مقصد اسرائیل 
در حرکتنــد را بدون کوچک ترین ابایی مورد حمله قرار می دهد. 
در ذیل این عدم تقارن »نفت« وجود دارد. هر گونه چالشــی که 
ایــران و گروه هــای مقاومت متصل به آن را به مبارزه بطلبد، تأثیر 
شگرفی بر قیمت جهانی نفت خواهد داشت که همین خود باعث 
خویشتنداری هر چه بیشتر قدرت های اتمی می شود. حتی شاهد 
این بوده ایم که حملهٔ انگلیس و آمریکا به یمن نیز قیمت نفت را 

متأثر کرد و می کند.
عربســتان، که برنامه های چندصد میلیاردی برای آینده اش دارد 
هر چه بیشتر سعی بر این دارد که این اوضاع را آرام کند. عربستان 
و به دنبالهٔ آن ســایر کشــورهای شــورای همکاری خلیج فارس 
می داننــد کــه تنش در منطقه به منزلهٔ عقب گرد آنان خواهد بود. 
در اینجا بعُد دیگر این نوع موازنه نمایان می شــود که »بی طرفی 
مثبت« است. بی طرفی مثبت یعنی اینکه از بحران دور باش ولی 
برای حل بحرانی که ضرر بســیار می رســاند باید نقش »میانجی« 
را در حل و فصل اختلافات به کار گرفت. به همین دلیل است که 
عربســتان مرتباً از راهکارهای دیپلماتیک با آمریکا و اســرائیل در 
ارتباط است. عمان بیشترین نقش را دارد. نقش قطر هم برجسته 

است.
در این وضعیت حســاس، به هرحال به دلیل موضعی که ایران از 
دوران پســا انقلاب داشــته به عنوان یک »تهدید بالفعل« برای 
رقبایش تبدیل شده است. اسرائیل که با منطق بقا زیست می کند 
از هیــچ راهــی بــرای عقب زدن ایران فروگــذار نمی کند. ترور و 
خرابکاری های فنی ای که در ایران رخ می دهد این بحث را تأیید 
می کنند. حالا در این بازدارندگی نامتقارن، ایران یک وزنهٔ اصلی 
حساب می شود. این گونه نیست که بگوییم ایران هسته ای نیست 
پس در مقابل تهدیدات قدرت های هســته ای کوتاه می آید. این 

گونه نیست، ایران با دو راه کار با این موازنه کار می کند.
بنــا به گزارش دبیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی، ایران اتمی 
نیســت، لکن »در آســتانهٔ آن« قرار دارد. تقریباً می شود گفت این 
در آستانه بودن تفاوت زیادی با بمب اتم بودن ندارد. راه دومی که 
ایران بکار گرفته، »جنگ نامتقارن« است. گروه های نظامی تحت 
نظارت و فرمان ایران درست به مانند »دست و پاهای اختاپوس« 
حفاظی برای ایران هســتند. ایران با اســتفاده از پروکســی های 
خودش، عمق استراتژیک اسرائیل را به شدت محدود کرده است. 
البته طبیعی است که اسرائیل هم دورتا دور ایران را محاصره کرده 
اســت. حال، ایران در این وضعیت باید بین بد و بدتر دســت به 

انتخاب بزند.
بد این اســت که حاکمیت پاکســتان و عراق را نقض کند، و به 
دشمنانش بفهماند که توان پاسخگویی دارد یا اینکه بدتر را انتخاب 
کند. یعنی هیچ کاری نکند. هنری کیسینجر می گوید: »لافی که 
باور شود، بسیار کارآمدتر از تهدیدی است که به آن اهمیتی داده 
نمی شــود.« بنابرایــن یکــی دیگر از ابعاد ایــن موازنه در منطقه 
خاورمیانه یا بهتر بگوییم غرب آسیا »پاسخ های نامتقارن« است. 
در نظر بگیرید سابقاً عربستان با جت های پیشرفته یمن را هدف 
قرار می داد؛ اما یمن با یک موشک به آرامکو جهان را تکان می داد. 
انتخاب بد ایران پای آن را به شورای امنیت کشاند. ما باید به خاطر 
داشته باشیم که اسرائیل نیستیم که شورای امنیت جرات نداشته 

باشد علیه کارهای ما قطعنامه بدهد.
ایران در اینجا می تواند به وزنهٔ روسیه و چین امیدوار باشد. البته 
نگارنده احتمال می دهد که اگر اوضاع به صدور قطعنامه غیرالزام 
آور به ایران بکشــد ما شــاهد رأی ممتنع یا منفی چین یا روسیه 
خواهیم بود. اگر ممتنع باشــد رأی، قطعنامه تصویب می شود. به 
هرحال »گربهٔ چینی و روسی برای رضای خدا موش نمی گیرد.« 
از شرایط حاضر حملات ایران به اربیل عراق و پاکستان چند تحلیل 

می توان داشت؛
۱( تقلیل رابطهٔ ایران و این دو کشور و سفت شدن هر چه بیشتر 

پای اسرائیل با انگارهٔ »تهدید مشترک ایران« در این دو کشور.
۲( تصویب قطعنامه غیر الزام آور برای محکوم کردن ایران که با رأی 

منفی »احتمال کم« و ممتمع روسیه و چین همراه خواهد بود.
3( حل و فصل مسئله مثل سابق به صورت دیپلماتیک. احتمال 
می رود ایران با پاکســتان نیز مثل عراق به توافقی برای پاکســاری 
تروریســت های جیش العدل از مناطق مرزی ایران »بلوچستان« 

برسد.
۴( یکی از مهم ترین تبعات این حملات بدبین شــدن ملت های 

عراق و پاکستان هر چه بیشتر به ایران است.
۵( ادامــه یافتــن حمــلات ایران به این دو کشــور تا آنها را به میز 

مذاکره بکشاند.
6( اعمــال تحریم های بیشــتر از جانــب آمریکا یا اتحادیه اروپا به 

منظور »مقابله با تهدید علیه و نقض صلح.«
بنابراین ایران چه کاری انجام دهد چه انجام ندهد، همچنان باید 
با تبعات رفتار انقلابی خود دست و پنجه نرم کند. در این وضعیت 
توازن نامتقارن، »ایرانِ در آســتانهٔ هســته ای شــدن« بســیار 

خطرناک تر و قابل قبول تر از »ایران هسته ای« است.

تهران-  تل آویو
 یك قدم
 تا جنگ؟!

جنگ جهانی سوم از قبل 
آغاز شده است؟

گروه بین الملل: در حالی که رژیم صهیونیستی در غزه 
به کشــتار و نسل کشی ادامه می دهد، جنایت خود را 
به داخل مرزهای سوریه گسترش داده و دست به ترور 
مستشاران ایرانی می زند. در واکنش به این اتفاق، روز 
شنبه سی دی ماه روابط عمومی کل سپاه در بیانیه ای 
اعــلام کرد که »حجــت الله امیدوار«، »علی آقازاده«، 
»حسین محمدی« »محمد امین صمدی« و »سعید 
کریمی« از مستشاران نظامی سپاه و مدافعین حرم به 

شهادت رسیدند.
حرکت تروریســتی اســرائیل در حالی رقم خورد که 
بنیامین نتانیاهو نخست وزیر اسرائیل روزچهارشنبه 
۲۸ دی ماه در پاسخ به سؤال خبرنگاری مبنی بر اینکه 
چرا اسرائیل به جای حمله مستقیم به ایران، به حمله 
به نیروهای نیابتی بســنده می کند گفت: »چه کسی 
گفته اسرائیل به ایران حمله نمی کند، ما به ایران حمله 
می کنیم.« وی افزود: »سر افعی در ایران است که پشت 

حملات حوثی ها و حزب الله لبنان قرار دارد.«
این اتفاق در حالی رخ می دهد که ایران در ۲6 دی ماه 
مقر موســاد در اربیل واقع در اقلیم کردســتان را با ۲۴ 
فروند موشــک هدف حمله موشکی قرار داد. طی این 
حمله ۴ نفر از مســئولین ارشد موساد که کاملًا تحت 
اشــراف اطلاعاتی بودند کشــته شدند. در این حمله 
»پیشرو دیزایی« تاجر معروف کُرد نیز در بین کشته 
شــدگان بود؛ فردی که به عنوان رابط تل آویو عمل 

می کرد و در معاملات نفتی حضور پررنگی داشت.
رســانه های اسرائیلی در واکنش به این حمله نوشتند 
که سپاه پاسداران ایران برای اولین بار از موشک های 
با برد بیش از ۱۲۰۰ کیلومتر استفاده کرد و از جنوب 

غرب ایران شمال غرب سوریه را هدف قرار داد.
کمی قبل تر از شهادت چهار مستشار ایرانی، اسرائیل 
یکی دیگر از مقام های نظامی کشورمان را به شهادت 
رسانده بود. سید رضی موسوی معروف به سید رضی 
از مستشــاران باسابقه سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
در ســوریه و مسئول پشتیبانی جبهه مقاومت بود که 
روز چهارم دی ماه در منطقه زینبیه در حومه دمشق، 
به شهادت رسید. وی نزدیک به ۲۵ سال در مقاومت 
منطقــه نقش آفرینــی کرد و از یاران نزدیک ســردار 
سلیمانی بود که در آستانه چهارمین سالگرد شهادت 

سردار به دیدار او شتافت.
از زمان عملیات هفت اکتبر پرسش مهمی که همواره 
مطرح می شــود این اســت که آیا اســرائیل خواستار 
کشــاندن ایران به درگیری مستقیم با خود است و در 

این بین واکنش ایران چه خواهد بود؟
بسیاری از کارشناسان در پاسخ به این سؤال معتقدند 
که اگر چنین تله ای وجود داشته باشد ایران خود را از 
آن دور نگه داشته و در عین حال در تل آویو نیز انگیزه 
چندانی برای مقابله مستقیم با تهران دیده نمی شود، 
اما با اقدامات تحریک آمیز درصدد آن است تا ایالات 

متحده را تحریک کرده و این کشور را مقابله ایران قرار 
دهد و پای خود را از معرکه بیرون بکشد.

موقعیت ژئوپلیتیکی دو طرف، نبود مرزهای مشترک 
و همچنین آگاهی اسرائیل از خطوط قرمز ایران برای 
دفاع از کشور از جمله مواردی است که تا حدود زیادی 

دو طرف را از ورود به جنگی تمام عیار بازمی دارد.
از طــرف دیگــر ایران به خوبــی می داند که هر گونه 
درگیــری مســتقیم با اســرائیل در نهایــت به ضرر 
فلســطینی ها تمام خواهد شــد چرا که در این صورت 
تمام اذهان به ســمت جنگ تهران ـ تل آویو متمرکز 
خواهد شــد؛ اتفاقی که می تواند زمینه ســاز کشتاری 
وســیع دیگری از جانب اســرائیل علیه مردم بی دفاع 

فلسطین شود.
افزایش بحران های بین المللی یعنی جنگ جهانی  ��

سوم؟
امروز کارشناســان غربی نیز بــه این واقعیت اعتراف 
می کننــد کــه که هم جنگ در اوکراین و هم درگیری 
اســرائیل و حماس »دو پازل از یک جنگ« هســتند. 
علاوه بر این، نبرد نیروهای مقاومت از جمله، انصارالله، 
حزب الله، کتائب با آمریکا و اســرائیل برای حمایت از 
فلسطین از جمله جنگ های ترکیبی و نامتعارفی و یا 
حتی مستقیمی محسوب می شود که اگر آن را جنگ 
جهانی سوم بنامیم جای تعجب و شگفتی ندارد. شاید 
اگر بازدارندگی اتمی وجود نداشت مدلی از جنگ های 

همه گیر اول و دوم جهانی شکل می گرفت.
بسیاری از ناظران که حمله روسیه به اوکراین را آغاز 
جنگ جهانی ســوم تلقی می کنند می گویند محور 
ایران، چین، روسیه و کره شمالی از قبل در حال مقابله 

با کشورهای غربی هستند.
در این بین ولادیمیر پوتین رهبر روسیه از سال ۲۰۱۲ 
به افرادی چون، ایوان واســیلیویچ چهارم تزار مخوف 
روسیه، پتر کبیر و یا ژوزف استالین مقایسه می شود.

در ســمت دیگر چین نیز به دنبال این اســت که ببیند 
آیا غرب اراده سیاسی مشترکی برای کمک به اوکراین 
برای شکست روسیه، اسرائیل برای شکست حماس، 
بازداشــتن [ تهدید]ایران و کره شمالی دارد یا خیر تا 
تــوان و قابلیت هــای غرب را در جنگ احتمالی خود با 
تایوان بســنجد.در مجموع افزایش شمار بحران های 
بیــن المللی، دورنمــای خوبی از آینده نمی دهد. این 
ویژگی جهان در حال گذار است که از دل خود نزاع و 
حوادث غیرقابل پیش بینی به وجود می آورد. در چنین 
فضایی که تضاد منافع شکل گرفته و محوریت ایالات 
متحده به چالش کشــیده شــده موضوعات نظامی ـ 
امنیتی نقش پررنگ تری نسبت به پیوندهای تجاری 
ـ اقتصــادی پیــدا می کنند. این فضــای پرالتهاب، 
واحدهای سیاسی را نسبت به فضای بیرونی خود بی 
اعتمادتر کرده و رقابت را برای ســهم گیری بیشــتر از 

معادلات و تحولات تشدید می کند.

ابوالفضلخدائی
روزنامه نگار

امیر دریادار شــهرام ایرانی دربــاره اعزام ناوگروه جدید نیروی دریایی 
ارتش گفت: اخیراً ناوگروه ۹6 اعزام شده و ناوگروه ۹۷ هم به زودی به 
مأموریت اعزام می شــود.فرمانده نیروی دریایی ارتش درباره هدف از 
اعزام ناوگروه گفت: ارســال پیام صلح و دوســتی به همه کشورها، اعلام 
آمادگــی بــرای مــراودات چند جانبه با کشــورهای مختلف و تقویت 
دیپلماسی دفاعی کشور و احیای قدرت دریایی است.وی درباره حضور 
ناوشکن البرز در دریای سرخ گفت: اعزام ناوشکن البرز به دریای سرخ 
در راســتای مأموریت هــای دایمی نیروی دریایی ارتش و اســکورت 
شناورهای نفت کش جمهوری اسلامی ایران است. از طرف دیگر برقراری 

امنیت دریانوردان در محدوده خلیج عدن و دریای سرخ است. لذا این 
اعزام ارتباطی به وضعیت منطقه ندارد چرا که از نظر ما منطقه وضعیت 
پیچیده ای ندارد.وی درباره توقیف نفتکش آمریکایی توسط ایران گفت: 
محتوای این نفتکش برای کشــور ما و مردم ما اســت. آمریکایی ها در 
شرایط و حرکتی ناجوانمردانه نفت ما را دزدیدند اما ما به طور پنهانی 
کار نمی کنیــم و حــق مردم را با اقتــدار پس می گیریم.فرمانده نیروی 
دریایی ارتش افزود: به تعبیر رهبر معظم انقلاب »دوران بزن در رو تمام 
شده است«، در این قضیه نیز حقی از مردم کشور ضایع شده بود، آن ها 
با روش های غیراخلاقی و خارج از عرف بین الملل و قلدری دزدی کرده 

بودند لذا باید این حق پس گرفته می شد به همین جهت برابر با عرف 
و قانون بین الملل عمل کردیم و آنچه را که گرفته بودند، پس گرفتیم.

دریادار ایرانی تاکید کرد: اگر به حق مردم ما دست اندازی شود به قطع 
پاسخ داده می شود.وی درباره ورود ناوهواپیمابر آمریکا در دریای سرخ 
گفت: ناوهواپیمابر آمریکا در خلیج فارس و دریای عمان حضور داشت 
که از آن خارج شد و رفت و در دریای سرخ حضور پیدا کرده که از آنجا 
هم خارج خواهد شد. در واقع ناوهواپیمابری به منطقه اضافه نشده است 
ناوی بوده که در منطقه گشت می زده و به نظر می آید که مدت مأموریت 

آن تمام شده و باید به کشورش برگردد.

فرماندهارشدارتش:محتواینفتکشآمریکاییتوقیفشدهبرایایراناست



افزایشپوشاکتقلبیبابرندهایمحبوب
 آغاز موج جدید برخورد با پوشاك قاچاق در عرضه

محمدحسینسیفاللهیمقدم
روزنامه نگار

گروه اقتصادی: در ماه های اخیر بسیاری از تولیدکنندگان پوشاک نسبت 
به وضعیت بازار شب عید هشدار داده و خواستار برخورد با عرضه کنندگان 
پوشاک قاچاق در بازار شدند؛ پیش ازاین، طرح مبارزه با برندهای محرز 
پوشــاک قاچاق از ســال ۱3۹۷ آغاز و تا اواخر ســال ۱3۹۹ به صورت 
غیرمتمرکز ادامه دار بود. اما متأســفانه به دلیل عدم اســتمرار اجرای این 
طرح، برندهایی که امکان واردات قانونی آن چندین ســال اســت وجود 
نداشــته و قطعاً از طریق قاچاق وارد کشــور می شود، همچنان به وفور در 

بازار یافت شده و به صورت علنی عرضه می شوند.
در همین راســتا، اخیراً اتحادیه تولید و صادرات نســاجی و پوشاک ایران 
در نامه ای خطاب به مقام معظم رهبری با اشاره به سهولت قاچاق پوشاک 
و ســایر کالاها به کشــور از طرق مختلف اعم از گمرکات، رویه های گذر 
مرزی، ملوانی، ته لنجی، مناطق آزاد و باتوجه به گستردگی مرزها و فقدان 
گلوگاه های مقابله ای، مؤثرترین شــیوه مقابله با این ویروس به شــدت 
فلج کننده را برخورد در سطح عرضه دانسته و خواستار تشدید اقدامات 
مقابله ای شده اند.در بخشی از این نامه آمده بود: »اگرچه بر اساس فرمان 
حضرت عالی می بایســت عزم جدی دستگاه های متولی مبارزه با قاچاق 
کالا بر این باشــد که عمل قاچاقچی کاملًا بدون صرفه و همراه با خطر 
باشد و جنس قاچاق از پیش از مبادی ورودی تا محل عرضه آن در بازار، 
آماج اقدامات گوناگون این مبارزه قرار گیرد، متأسفانه هم اکنون شاهدیم 

مقابله در تمام عرصه ها رها شده و هم اکنون بازار پوشاک کشور متأثر از 
قاچاق بیش از سه میلیارد دلاری است که متولیان ذی ربط با ارائه آمارهای 
غلط، به جای انجام وظایف خود در جهت برخورد ســعی در پنهان کردن 
ایــن معضــل دارند درحالی که هیــچ حرکت عملیاتی و مثبتی در جهت 

مقابله با این معضل بالاخص در سطح عرضه مشاهده نمی شود.«
آغاز طرح سراسری برخورد با عرضه کنندگان پوشاك قاچاق ��

حجت الله قاســمی رئیس اداره بازرســی و کشف کالای قاچاق اداره کل 
صنعت، معدن و تجارت استان تهران در گفت وگو با خبرنگار مهر با بیان 
اینکه طرح سراســری برخورد با قاچاق پوشــاک آغاز شده است گفت: بر 
اســاس ابلاغ ســتاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز، وزارت صمت با 
همکاری فراجا طرحی را با هدف برخورد با برندهای محرز پوشاک قاچاق 
آغاز کرده اســت.وی افزود: این طرح در ســطح عرضه آغاز شده و قطعاً با 
۱۲۵ مورد از برندهای محرز قید شــده در ابلاغیه وزارت صمت برخورد 
خواهد شد. همچنین در خصوص برخورد با پوشاک قاچاق، طی جلسات 
متعددی با مدیران مجتمع های تجاری بزرگ در شهر تهران، اطلاع رسانی 
و اخطار داده شد که به سرعت، برندهای محرز قاچاق را جمع آوری کنند.

رئیس اداره بازرسی و کشف کالای قاچاق اداره کل صنعت، معدن و تجارت 
اســتان تهــران ادامه داد: علاوه بر جمــع آوری برندهای محرز قاچاق در 
فروشــگاه ها، تابلوهایــی کــه نام این برندها در آن وجــود دارند نیز باید 
جمع آوری شــوند. با وجود هشــدارهای داده شده، متأسفانه تعدادی از 
واحدهای صنفی به عرضه پوشــاک قاچاق با برند محرز ادامه می دهند؛ 

بارهــا اعــلام کرده ایم که برخوردها با قاطعیت انجام خواهد شــد و هیچ 
استثنایی وجود نخواهد داشت.

عرضه پوشاك تقلبی و استوك در پوشش برندهای محبوب ��
قاسمی اظهار داشت: مردم باید بدانند که عمده پوشاک قاچاق که در حال 
حاضر به نام برندهای معروف در فروشگاه های کشور عرضه می شود، همان 
برند اصلی که در کشورهای دیگر ارائه می شود، نیست. در واقع این کالاها 
به صورت استوک، فله ای، کیلویی و حتی پوشاک دست دومی هستند که با 
یک شست وشو، با قیمت های بسیار بالایی به فروش می رسند و متأسفانه 
مردم، عموماً نسبت به پیامدهای بهداشتی سنگینی که برای آنان به وجود 
می آورد، آگاهی ندارند.وی تأکید کرد: بنابراین، از مردم خواستاریم که این 
موضوعات را حتماً مدنظر قرار دهند و بدانند که پوشــاکی که در ظاهر با 
برندهای خارجی وارد بازار شده است، برند اصلی نیست. البته طبق قانون 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز، هر پوشاک وارداتی فاقد شناسه ای چه اصل باشد 
و چه تقلبی، قاچاق محســوب می شــود.رئیس اداره بازرسی و کشف کالای 
قاچاق اداره کل صنعت، معدن و تجارت استان تهران بیان کرد: ممکن است 
بخشی از پوشاک با برندهای محرز، اصلی باشند؛ اما بخش عمده ای از این 
پوشــاک اســتوک، فله ای، کیلویی و »تاناکورایی« هستند؛ ورود این کالاها 
نه تنها موجب آســیب تولید ملی شــده بلکه می تواند در زمینه سلامتی نیز 
بــرای جامعــه معضل ایجاد کنــد.وی در پایان این گفت وگو بیان کرد: این 
برخورد از غرب تهران آغاز شده اما فقط محدود به این منطقه نخواهد بود؛ 
بلکه به کل مناطق شهر و حتی استان تهران نیز گسترش پیدا خواهد کرد.
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مخالفتدولتباافزایش۲۰درصدی
حقوقکارمندان

ســید محمد حســینی در گفت وگو با ایلنا، درباره افزایش حقوق 
کارکنان از ۱۸ درصد به ۲۰ درصد توسط کمیسیون تلفیق مجلس 
شورای و اظهارات وزیر اقتصاد و رئیس سازمان برنامه و بودجه که 
این افزایش باعث کســری بودجه خواهد شــد، گفت: اینکه رفاه 
شهروندان و اقشار مختلف بهبود پیدا کند؛ خواست همه، از جمله 
دولت و مجلس اســت اما بالاخره باید بر اســاس واقعیت ها تصمیم 

بگیریم.
معاون پارلمانی رئیس جمهور تاکید کرد: منابع مشــخص است به 
همان میزان باید هزینه لحاظ کنیم. اگر بیش از آن باشــد کســری 
بودجه و ناترازی ایجاد می شــود و خود این ســبب تورم و مشکلات 
فراوان می شود. از این جهت بهتر است با تعامل مجلس و دولت این 

مسئله به نتیجه برسد.
وی با اشاره به این که بر فرض اگر در صحن این مساله به تصویب 
برسد و به شورای نگهبان برود شورا ایراد می گیرد، اظهار داشت: در 
حال حاضر درباره برنامه اشکالات متعددی از سوی شورای نگهبان 
گرفته شده است اگر در مورد این ها یک هماهنگی و همدلی بیشتری 

بود، شاید این قدر ایراد و اشکال مطرح نمی شد.
حســینی در پاسخ به اینکه شــورای نگهبان چه ایراداتی به برنامه 

گرفته است،  گفت: موارد بسیار زیاد است.

انتقادازوضعیتبازارگوشتگرم

حسینعلی حاجی دلیگانی نماینده شاهین شهر در مجلس شورای 
اســلامی در صحن مجلس در تذکری گفت: در ســال جاری برای 
واردات یا تأمین کالاهای اساســی ۱۵ میلیارد دلار تخصیص داده 
شد که با نرخ هر دلار ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان محاسبه می شود همین 
پول در اختیار وارد کنندگان گوشــت گرم و منجمد قرار می گیرد 
که با یک حساب و کتاب باید گوشت به نرخ ۲۵۰ هزار تومان وارد 

شود، اما به نرخ ۴۰۰ هزار تومان می آید که این یک رانت است.
وی اظهار کرد: از طرفی دیگر گوشت گرم در تهران توزیع می شود، 
اما در برخی از شهرها همچون کرمانشاه و اصفهان توزیع نمی شود. 
نصف گوشــت منجمد وارداتی هم به فروشگاه های زنجیره ای داده 
شده و نصف دیگر به گونه ای دیگر توزیع می شود. در این وضعیت 
تکلیف نقاط دور افتاده چه می شود که فروشگاه های زنجیره ای در 

دسترس آن ها نیست؟
این نماینده مجلس شورای اسلامی بیان کرد: وضعیت به گونه ای 
شده که مردم در نقاط مختلف و شهرستان ها باید گوشت را کیلویی 
حدود ۷۵۰ تومان خریداری کنند در این باره به وزیر جهاد کشاورزی 

تذکر داده شد و حتی فرصت اصلاح را دادیم، اما اتفاقی نیفتاد.
در همین رابطه ســید ناصر موســوی لارگانی نماینده فلاورجان در 
تذکر دیگری اظهار کرد: گوشــت کیلویی ۷۵۰ هزار تومان را چه 
طور یک فرد باید بخرد که حقوق ماهیانه اش هفت میلیون تومان 

است؟ باید فکری به حال مردم کرد.

تصمیمعجیبدولتبازاررابههمریخت

وزارت صمت از ۱۹ آذر ثبت ســفارش کالاهای آی تی را محدود 
کرده اســت و این موضوع باعث اعتراض تجار حوزه فناوری شــده 

است.
تجــار می گویند چنانچه محدودیت های واردات اقلام آی تی ادامه 
داشــته باشــد تعداد قابل توجهی از شرکت ها ورشکسته و تعطیل 
خواهند شد و فعالان اقتصادی این حوزه مجبورند سرمایه خود را 

به کشورهای همسایه انتقال دهند.
در همیــن زمینــه رئیس اتحادیه فناوران رایانه تهران با اشــاره به 
محدودیت جدید اعمال شــده در بخش ثبت ســفارش اقلام آی تی 
گفت: در ماه های پایانی ســال تقاضای شــرکت ها برای خرید اقلام 
آی تی زیاد شده است، این در حالی است که محدودیت های جدید 
برای تجار این صنف سبب شده عرضه کالا به بازار کاهش پیدا کند.

به گفته محمدرضا فرجی تهرانی، تجار آی تی با مشکل تازه ای رو 
بــه رو شــدند و اخیراً مجوز واردات بــرای کلیه صنوف ۱۵ درصد 
کاهش یافته اســت. او توضیح داد: اخیراً وزارت صمت ورود اقلام 
آی تی را که در این شرایط تحریمی به سختی وارد کشور می شود 
را محدود کرده اســت. در واقع تجار از طریق شــرکت های خارجی 
خود اقلام بروز دنیا را برای مردم ثبت سفارش می کنند اما به یکباره 
ســقف ثبت ســفارش اکثر تجار کالاهای آی تی در ایران محدود 

می شود.
محمدرضــا فرجی تهرانی می گوید: ایــن روند فعالیت تجار باعث 
ورشکستگی شرکت های بزرگ آی تی خواهد شد و در نهایت دود 
آن بــه چشــم دولت می رود. این نوع تصمیمــات عجولانه تبعات 
ســنگینی دارد. نخســتین تبعات آن ورود اقلام قاچاق به داخل و 
همچنین خروج ارز از کشــور اســت که باعث افزایش نوســان ارز و 
گرانــی کالا در بــازار می شــود. تبعات منفی دیگــر این تصمیم، 
ورشکستگی اعضای صنف فناوران است. در این مواقع شرکت های 
واردکننده برای نجات بنگاه خود مجبورند نیروی انســانی خود را 

تعدیل کنند که به بیکاری جوانان در کشور دامن خواهد زد.
او در ادامه بیان می کند: واردکنندگان آی تی برای اینکه اقلام بروز 
این صنف را در شرایط تحریمی وارد کشور کنند از شرکت های مادر 
نمایندگی گرفته و پای شــرکای تجاری خود مثل شــرکای دوبی، 
بحرینی و قطری را برای سفارش کالا به میان می کشند اما دولت 
با اعمال چنین محدودیت هایی ناهماهنگی هایی را برای این فعالان 
اقتصادی ایجاد می کند که باعث دلسردی آنها در ادامه مسیر می شود. 
البته دلسردی واردکنندگان و کوچ سرمایه های آنها به کشورهای 
ثالث یک طرف ماجراست. متاسفانه چنین برخوردهایی در نهایت 

سبب بی اعتباری تجار ایرانی در کشورهای دیگر می شود.
به گفته فرجی تهرانی، مصرف اقلام آی تی در تمام کشــورها ســیر 
صعودی دارد. در کشور ما هم از مدارس و ارگان های پژوهشی گرفته 
تا سایر حوزه های خدماتی نیاز مبرمی به اقلام آی تی دارند این در 
حالی است که اعمال محدودیت ها در ایران سبب می شود اقلام به 

روز با هزینه های سرسام آوری وارد کشور شود.
فرجی خاطرنشــان کرد: متاســفانه علی رغم گوش زدها اقلام تجار 
آی تی در گمرک خاک می خورد و گمرک اجازه ترخیص این کالاها 

را به صاحبان آنها نمی دهد.

هشدار درباره 
قیمت گذاری 
تورم زا

نمایندگان نرخ خرید گندم 
را رد کردند

گــروه اقصادی: تعیین نرخ گندم به عنوان غذای اصلی 
جامعه هر ســاله با حساسیت های زیادی مواجه است. 
گندم که یکی از ۱۰ محصول استراتژیک ایران است و 
همواره نامش در ســر لیست محصولاتی که باید برای 
خودکفایی در آن تلاش کنیم، حفظ شده، چند سالی 
است که با سیاستگزاری های متفاوتی روبرو شده است. 
آن روزهایی که جنگ اوکراین و روسیه در جریان بود 
و با توجه به شــرایط جنگــی در بزرگترین قطب های 
تأمیــن کننده غــلات دنیا، امکان خرید گندم حتی با 
وجــود ارز هــم امکان پذیر نبود؛ دولــت چند بار نرخ 
تضمینی گندم را تغییر داد و از ۱۱ هزار و ۵۰۰ تومان 
به بیش از ۱۵ هزار تومان رســاند تا کشــاورزان برای 
تأمین گندم جامعه تشویق شده و در مسیر خودکفایی 
حرکت کنند. اما حالا که آب ها از آسیاب افتاده است، 
گویا دولت قصد ندارد به تصمیمات شورای قیمت گذاری 

محصولات کشاورزی وقعی نهد.
اعمال تخفیف دو هزار تومانی توســط وزیر جهاد  ��

کشاورزی
در حالی که شهریور امسال و قبل از شروع سال زراعی 
جدید، قیمت خرید تضمینی گندم توســط شــورای 
قیمت گذاری گندم ۱۹ هزار و ۵۰۰ تومان اعلام شده 
بود، وزیر جهاد کشــاورزی با تعلل و تأخیر فراوان پس 
از گذشت نزدیک به چهار ماه از آغاز فصل زراعی جدید، 
تخفیفی دو هزار تومانی برای نرخ خرید تضمینی گندم 
اعلام کرد. در همان روزها گروهی این گمانه را مطرح 
می کردند که تعلل وزیر برای ابلاغ رسمی نرخ گندم به 
دلیل کســری بودجه دولت است و این تاخیرها سبب 
می شــود کشــاورزان در عمل انجام شده قرار گرفته و 
زمین های خود را زیر کشت گندم ببرند و بعد از کاهش 

نرخ ها، کاری از دستشان بر نخواهد آمد.
تاش برای اصاح قیمت خرید تضمینی ��

اقدام وزیر جهاد کشاورزی در اعمال تخفیف برای نرخ 
خرید تضمینی گندم، با واکنش های زیادی مواجه شده 
اســت. پرویز اوسطی عضو کمیسیون کشاورزی، آب و 
منابع طبیعی مجلس شــورای اسلامی در گفت وگو با 
اقتصــاد آنلاین از اعتراض یکپارچه این کمیســیون 
تخصصی مجلس به اقدام وزیر جهاد کشــاورزی خبر 
داد.وی درباره دلایل کاهش دو هزار تومانی قیمت خرید 
تضمینی گندم بیان کرد: به شــخصه منتقد این رفتار 
هستم و با جمعی از همکاران نماینده، تلاش می کنیم 
اصلاحیه روی قیمت انجام شود و نرخ خرید تضمینی 

به همان قیمت پیشنهادی اول برگردد.
به گفته اوســطی، تعیین نرخ خرید تضمینی گندم بر 
اســاس فرمول و محاســبات در شورای قیمت گذاری 
محصولات کشــاورزی انجام شده و کمیسیون منتقد 
این رویه است که تصمیم این شورا ندیده گرفته شود.

وی درباره این گمانه ها که کسری بودجه باعث تغییر 
نرخ گندم شــده اســت، یادآور شد: بودجه سال آینده 
هنوز نهایی نشــده است. ما تلاش می کنیم که بودجه 
بر اساس نرخ ۱۹ هزار و ۵۰۰ تومانی برای گندم اصلاح 
شود.این عضو کمیسیون کشاورزی مجلس تاکید کرد: 
کل کمیســیون کشاورزی با قیمت اعلامی وزیر جهاد 
کشاورزی مخالف هستند و معتقدند که قیمت پایین 
است و باید اصلاح شود.وی درباره دلیل عدم توجه وزیر 
جهاد کشاورزی به مصوبه شورای قیمت گذاری گفت: 
وزیر خودش باید پاسخ دهد که چرا چنین کاری کرده 
اســت.پیش تر محمد جواد عسکری رئیس کمیسیون 
کشــاورزی مجلس شورای اسلامی نیز در گفت وگو با 
خانه ملت اعتراض شدید خود را به تصمیم وزارت جهاد 
کشاورزی در خصوص اعلام نرخ خرید تضمینی گندم 
بر خلاف مصوبه شورای قیمت گذاری اعلام کرده بود.

وی بــا تاکیــد بر نیاز به تصمیم گیری مجدد برای نرخ 
خریــد تضمینــی گندم، یادآور شــد: اگر شــورای 
قیمت گذاری و اتخاذ سیاست های حمایتی محصولات 
اساســی کشاورزی بر اساس قانون تشکیل شده است، 
پس باید دولت و وزیر جهاد کشــاورزی به تصمیمات 
اتخاذ شــده در آن تمکین کنند و دلیلی برای کاهش 
قیمــت خرید تضمینی گندم وجود ندارد.این نماینده 
مردم در مجلس شــورای اســلامی، ادامه داد: دولت و 
وزارت جهاد کشاورزی باید نرخ خرید تضمینی گندم 
را بر اساس قانون تضمین خرید محصولات کشاورزی 
پیش از آغاز فصل کشــت اعــلام می کرد اما علی رغم 
تأخیر چند ماهه متاســفانه برخلاف تصمیم شــورای 
قیمت گذاری عمل شده و قیمت این کالای استراتژیک 

را کاهش داده اند.
اعتراض صنایع به نرخ خرید تضمینی گندم ��

گندم محصولی نیست که صرفاً صرف تولید نان شود. 
آرد حاصل از گندم زارهای ایران در بخش صنایع غذایی 
هــم کاربــرد دارد و ذینفعــان این بخــش، با توجه به 
قیمت های جهانی، اعلام بهای ۱۹ هزار و ۵۰۰ تومانی 
را برای هر کیلوگرم گندم تولید ایران، رقمی ناعادلانه 
می دانســتند.آن ها خواستار صدور مجوز واردات برای 

تأمیــن نیازهــای بخش صنعت به منظور جلوگیری از 
افزایش قیمت تمام شــده تولید در صنایع غذایی و از 

دست رفتن بازارهای صادراتی شده بودند.
امــا آیا بــا توجه به نرخ تورم ایران و کاهش ارزش پول 
ملــی، می توان نرخ محصول تولید داخل را با نرخ های 
جهانی مقایسه کرد؟ با توجه به احتمال تنش های دیگر 
در سطح جهان و بروز مشکل در تأمین نیازهای غلات 
اگر کشاورزان ایرانی اقدام به کشت نکنند و دچار افت 
تولید شــویم، آیا در آشــفته بازار جهانی قادر به تأمین 
ســریع نیازهای ایــران خواهیم بود؟ با در نظر گرفتن 
تحریم های گســترده علیه ایران و مشکلات عدیده در 
آزادســازی منابع ارزی، می توان ریسک بزرگی کرد و 
بی محابا با کاهش قیمت ها دل را به دریا زد تا کشاورز 
از کشــت گندم منصرف شود؟ آیا می توان بدون توجه 
بــه هزینه های تولیــد، قیمت خرید تضمینی گندم را 
کاهش داد؟ به راستی هزینه های تولید برای کشاورزان 
به چه میزان است و چرا آنها نرخ ۱۷ هزار و ۵۰۰ تومانی 
اعلامی توســط وزارت جهاد کشــاورزی را ناعادلانه 
می دانند؟محمد بازرگان عضو اتاق اصناف کشــاورزی 
در گفت وگو با رســانه ها قیمت تمام شده هر کیلوگرم 
گندم را در سال زراعی گذشته، ۱6 هزار و 6۴۲ تومان 
اعلام کرد که با احتســاب ۲۰ درصد ســود، نرخ خرید 
تضمینی گندم باید ۱۹ هزار و ۵۰۰ تومان اعلام می شد. 
اما این رقم در سال گذشته اعلام نشد و در نهایت نرخ 

خرید تضمینی گندم به ۱۵ هزار تومان رسید.
وی بــا در نظــر گرفتن نرخ تورم و هزینه های تولید، نرخ 
واقعی تمام شده تولید هر کیلوگرم گندم در سال زراعی 
جاری را ۲۱ هزار و ۵۰۰ تومان اعلام کرد و گفت: با این 
وجود، اعضای شورای قیمت گذاری نرخ ۱۹ هزار و ۵۰۰ 
تومان را برای هر کیلوگرم گندم به تصویب رســانده اند.

وی اعلام قیمت ۱۷ هزار و ۵۰۰ تومانی توسط وزیر جهاد 
کشــاورزی برای خرید هر کیلوگرم گندم را بزرگترین 

تخلف در حوزه کشاورزی از سوی دولت دانست.
احتمال اعتراض کشاورزان و تغییر قیمت ها ��

محمد امین آسودار استاد تمام دانشگاه علوم کشاورزی 
خوزســتان در گفت وگو با اقتصاد آنلاین درباره تغییر 
یکباره قیمت تعیین شده توسط شورای قیمت گذاری 
محصولات کشاورزی و اعلام رقم ۱۷ هزار و ۵۰۰ تومان 
به جای رقم ۱۹ هزار و ۵۰۰ تومان مصوب این شــورا، 
بیان کرد: تعیین قیمتی پایین تر از ارقام اعلام شــده 
قبلــی قطعــاً روی تولید اثر می گــذارد؛ منتهی هنوز 

نمی توان قیمت ابلاغ شده توسط وزیر جهاد کشاورزی 
را قیمت قطعی دانست.

وی افزود: درست است که وزیر جهاد کشاورزی قیمت 
۱۷ هــزار و ۵۰۰ تومــان را بــرای خرید تضمینی هر 
کیلوگرم گندم ابلاغ کرده است اما کشاورزان یک مقدار 
به این قیمت معترض می شوند. فکر می کنم این قیمت 

تغییر کند، بنابراین نباید عجله کرد.
به گفته این اســتاد تمام دانشــگاه علوم کشــاورزی 
خوزستان، کشــاورزان برای تغییر قیمت درخواست 
می کننــد زیرا هزینه های تولیــد با توجه به نرخ تورم 
خیلی تغییر کرده است. این تغییرات کمی نگران کننده 
اســت. هزینه تهیه زمین، ســموم، کاشت و برداشت و 
غیره افزایش داشــته اســت و دولت باید در نرخ گذاری 
این مســائل را در نظر بگیرد.وی درباره میزان هزینه 
تولید گفت: هزینه ها را حســاب نکرده ام. برای تعیین 
قیمت تمام شــده تولید باید تک تک هزینه ها شــامل 
قیمت نهاده، ماشــین آلات، شــخم، تسطیح، ماشین 
کاشــت، برداشت، ماشین سم پاش و ... محاسبه شود. 
بعد با در نظر گرفتن این هزینه ها قیمتی را اعلام کنند 
که به واقعیت نزدیک باشد.آسودار درباره اینکه قیمت 
۱۹۵۰۰ تومانی اعلامی توســط شورای قیمت گذاری 
محصولات کشاورزی از کجا بدست آمده است، یادآور 
شــد: در جلســات یکســری صحبت هایی می کنند و 
تصمیم گیری می شــود. مشــکل اینجاست که هرچه 
قیمت هــا را بالاتــر اعلام کنند، روی تورم با اعمال یک 
ضریبی تاثیرگذار است. از سوی دیگر قیمت ها باید به 
نحوی باشــد که به کشــاورز و تولیدکننده لطمه وارد 
نشود.وی تاکید کرد: باید در قیمت گذاری به تورم نگاه 
ویژه داشــت. یک مقداری اعلام کردن قیمت ســخت 
است. در تعیین نرخ ها باید حتماً محاسبات فنی انجام 
شود.استاد تمام دانشگاه علوم کشاورزی خوزستان بیان 
کــرد: نباید در تعییــن قیمت به بازار نگاه کرد و گفت 
چون همه چیز گران شده است، پس گندم را هم گران 
می کنیم. اگر محاسبات فنی برای قیمت گذاری انجام 
شود و دقیقاً کل هزینه ها محاسبه شود، چنین مسایلی 
پیش نمی آید.وی با اشاره به سیاست دولت برای توسعه 
کشــت قراردادی در حوزه گندم، بیان کرد: نمی دانیم 
دولت در این مدل کشــت چــه خدماتی می دهد. اگر 
دقیقاً نوع خدمات مشــخص باشد، شاید این خدمات 
روی قیمت تمام شــده تولید اثر بگذارد و هزینه ها را 

اندکی کاهش دهد.

بازتاب

دولــت در جراحــی اقتصادی بخش زیادی از یارانه ها را کاهش داد و از 
سوی دیگر سهم مالیات را افزایش داد. این امر در شرایط تحریم تکانه ها 
زیادی در حوزه معیشت برای اقشار مختلف و کسب و کارهای گوناگون 
به وجود آورد.بخشــی از یارانه غیرنقدی دولت مربوط به گندم، آرد و 
نان است. ۲6 دی بعضی از نانوایان تهران مقابل ساختمان اتاق اصناف 
تهران تجمع کرده و به کاهش سهمیه آرد خود اعتراض کردند.فاطمه 
نظری، رییس اتحادیه نانوایان سنتی تهران به مهر گفت: هر نانوا می تواند 
عملکرد دستگاه کارت خوان خود را از یک اپلیکیشن که روی گوشی 
دارد و مربوط به این صنف اســت پیگیری کند. برخی از عملکردها به 
نانوا می گوید از عدد متعارف کمتر یا بیشتر بوده که این امر در تخصیص 

سهمیه او تأثیر دارد.وی افزود: این عدد متعارف و نامتعارف مربوط به 
تعداد کارت های کشــیده بوده و منطقه به منطقه متفاوت اســت. به 
عنوان مثال یک نانوا در منطقه ۴ موظف شــده به ازای هر کیســه آرد 
3۰ مشتری داشته باشد و نانوا دیگر در مثلًا منطقه ۱۰، این مشتری 
۲۲ نفر است.وی با گلایه از نوع برخورد با صنف نانواها اظهار کرد: این 
عدد متعارف و نامتعارف برای ما تعریف نشده و منجر به این شده دهه 
به دهه سهمیه برخی نانواها کم شود. به طوری که در این مدت سهمیه 
۲۰۰ واحد صفر شد اما پس از گذشت چند روز دوباره ۸۰ درصد سهمیه 
آنها برگشت شد. این یک بام و دو هوا باعث سردرگمی نانوایی ها شده 

و کسی هم پاسخگو نیست.

وی ادامه داد: کارت خوان هوشمند پشتیبانی ندارد و اگر دستگاه یک 
نانوا دچار مشکل شود یا باید از کارت خوان دیگر استفاده کند یا پول 
نقد بگیرد. در نهایت در عدد متعارفی که تعریف آن مشــخص نیســت 
اختلاف به وجود آمده و ســهمیه نانوا کاهش می یابد؛ ضمن اینکه به 
عنوان متخلف، جریمه هم می شود. هر دهه یک الگوریتم جدید اعلام 
می شود که توضیحی در قبال آن از سوی نهادهای متولی داده نمی شد 
و منجر به ســردرگمی بیشــتر صنف نانوایان شده است.گفتنی است؛ 
ســهمیه آرد نانواها ۵، ۱۵ و ۲۵ هر ماه و هر ۱۰ روز توزیع می شــود. با 
کاهش سهمیه تعدادی از نانواها در توزیع ۲۵ دی، آن ها ۲6 دی مقابل 

ساختمان اتاق اصناف تهران تجمع کردند.

نانواهاسرگرداندرفروشآرد

 تعیین نرخ گندم 
به عنوان غذای 

اصلی جامعه هر 
ساله با 

حساسیت های 
زیادی مواجه 

است. گندم که 
یکی از 10 محصول 

استراتژیک ایران 
است و همواره 
نامش در سر 

لیست محصولاتی 
که باید برای 

خودکفایی در آن 
تلاش کنیم، حفظ 

شده، چند سالی 
است که با 

سیاستگزاری های 
متفاوتی روبرو 

شده است

لیلامرگن
روزنامه نگار



ضرورتپیگیریمشکلتجردقطعیدخترانِ

»فهیمه فرهمندپور« رئیس شــورای فرهنگی اجتماعی زنان و خانواده 
در گفت وگو با ایلنا در مورد موضوع تجرد قطعی دختران در شــهرها و 
روســتاها و رویکرد شــورا درباره این مسئله توضیح داد: مطالعات خوبی 
در این زمینه انجام شده است، اما طبیعتاً بسته اقدام و طراحی آن چند 
وجهی است. چنین موضوعاتی هم در بحث سیاستگذاری هم در اقدام 
و عمل، در دستگاه های گوناگون، با وجوه مختلفی مورد توجه، مطالعه 

و پیگیری هستند.
رئیس شورای فرهنگی اجتماعی زنان و خانواده اضافه کرد: علاوه برتجرد 
قطعی، موضوعات دیگری نیز وجود دارد که ما به عنوان نهاد سیاستگذار، 
پیگیر و مطالبه گر در شورای فرهنگی و اجتماعی و ستاد خانواده و زنان 

هستیم و سعی می کنیم با سرعت در این زمینه کارها را پیش ببریم.
فرهمندپور در پاسخ به سوالی در خصوص برنامه هفتم توسعه و توجه 
به نیازمندی های زنان اظهار کرد: این برنامه نسبت به برنامه های قبلی 
گامی رو به جلو بوده، ولی نمی شود ادعا کرد هیچ نقدی به آن وارد نیست. 
اصــولاً برنامه های توســعه محدودیت های خــودش را دارد و با توجه به 
گســتره وســیع مسائل کشــور، معمولاً در هیچ بخشی نمی تواند همه 
مطالبات را تأمین کند. امیدواریم در مسیر اجرا بتوانیم برخی خلاءهای 
موجــود را بــا هماهنگی و اســتفاده از فرصت های اجرا برطرف کنیم تا 

حداکثر استفاده را از برنامه هفتم ببریم.
عضو هیات علمی دانشــگاه تهران تاکید کرد: این برنامه در مقایســه با 
برنامه های قبلی گام رو به جلو برداشــته اســت؛ از جمله محورهای مهم 
مرتبط با حوزه زنان و خانواده؛ اعطای تسهیلات قرض الحسنه به کسب 
و کارهای خانگی، راه اندازی بازارهای مجازی برای فعالیت های نوجوانان 
کارآفرین، توسعه مدارس شبانه روزی روستایی و عشایری، راه اندازی 
سامانه یکپارچه سازی شناسایی و خدمات حمایتی زنان سرپرست خانوار، 
کاهش هزینه خدمات مشاوره ای برای خانواده های زن سرپرست یا بد 

سرپرست و موارد مهم دیگر است.
رئیس شورای فرهنگی اجتماعی زنان و خانواده همچنین در مورد رویکرد 
شورا به موضوع عفاف و حجاب بیان کرد: لایحه عفاف و حجاب مراحل 
نهایی خود را می گذراند و امیدواریم برای اجرا ابلاغ شــود. این لایحه 
عصــاره ای از مطالبــات و ظرفیت های همه بخش ها در موضوع عفاف و 
حجاب اســت. حتماً کمبودهایی دارد، ولی تعویق و تأخیر در اجرا، آثار 

منفی بیشتری خواهد داشت.
فرهمندپور ادامه داد: در صورت تصویب و ابلاغ، مهم ترین نکته، اجرای 
درست آن است. ما به عنوان شورای فرهنگی و اجتماعی زنان و خانواده، 
وارد حوزه عملیات و اجرا نمی شویم، ولی مطالبه گری و نظارت بر حسن 
اجرای آن توســط دســتگاه ها را وظیفه خود می دانیم.او در مورد حضور 
زنان در عرصه های مدیریتی بویژه در سطوح مدیریتی کلان بیان کرد: 
من انکار نمی کنم که با توجه به نقش های چند وجهی زنان، طی کردن 
مســیر برای آنان در مقایســه با مردان برای تصدی پست های مدیریتی، 
بسیار دشوارتر است. نمی توانیم انکار کنیم که در مسیر رسیدن زنان به 
سطوح بالاتر مدیریتی موانع ناپیدا و غیرشفافی برای زنان در کشور وجود 
دارد.وی افزود: شاید در زمینه پذیرش یا اعتماد به مدیریت زنان مسائلی 
داریــم ضمن اینکــه فکر می کنم ناخودآگاه تعارض منافعی بین زنان و 
مردان در دستیابی به چنین جایگاه هایی وجود دارد. البته مساله ابعاد 
دیگری هم دارد و باید به همه ابعاد آن توجه و برای حل آن تدبیر کرد.

رویداد

تاثیرواحدهاینقلیبرقیمتمسکن

 

واحدهای مســکونی ۲۵ الی 3۵ متری در میان مدت 
موجب گرانی مسکن در بازار می شود،  الگوی واحدهای 
مســکونی متــراژ پایین از زمان آخونــدی وزیر راه و 
شهرســازی دولت یازدهم تحت سیاســت های پاک 
مطرح شد و الگوی مصرفی مسکن در ایران روز به روز 
متراژ مســکن با کاهش روبه رو شــد و اگر بازار مسکن 
بــه همین رونــد پیش رود قطعاً الگــوی مصرفی به 

متراژهای کمتر نیز خواهد رسید.
باید نســبت به واحدهای کوچک متراژ تدابیر جدی 

شود تا این الگوی مصرفی وارد بازار مسکن نشود زیرا 
با فرهنگ ایرانی تطابقی ندارد. سیاست کوچک سازی 
واحدهای مســکونی قطعاً سیاســت موفقی نبوده و 
نخواهــد بــود و از ابتدای دهه ۷۰ تــا به امروز الگوی 
کوچک ســازی واحدهای مســکونی را در دست کار 

نداریم.
البته باید نسبت به این موضوع توجه داشت که دولت 
نسبت به قانون فرزندآوری اهمیت ویژه ای دارد و هرچه 
متراژ واحدهای مســکونی روبه کاهش حرکت کند؛ 

قطعاً خانوار و افراد انگیزه ای به تشکیل خانواده و توسعه 
جمعیت کشور نخواهند داشت.

واحدهــای مســکونی کوچک متــراژ در اقتصاد نیز 
مفهومی ندارد؛ زیرا اگر تعداد ســکونت در واحدهای 
کوچک متراژ افزایش پیدا کند نشان از کاهش قدرت 
خرید مردم است و در میان مدت موجب گرانی مسکن 
در بازار می شود. البته دولت طی ماه های اخیر موضع 
جــدی خود را در راســتای مخالفت کوچک ســازی 

واحدهای مسکونی اعلام کرده است.
فرشیدایلاتی

کارشناس حوزه مسکن 
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در سال آبی 
جاری که یکی از 
کم بارش ترین ها 
در پنجاه سال 
گذشته است، 
به غیر از 
استان های 
گیلان و 
مازندران، برخی 
از استان های 
کشور مانند 
تهران، لااقل با 
حدود ۶0 درصد 
کاهش بارش 
مواجه شده اند و 
باقی استان ها 
نیز با کاهش 
شدید میزان 
بارندگی روبه رو 
هستند که به 
دلیل 
خشکسالی های 
سه سال 
گذشته، اثرات 
بسیار نامطلوبی 
را بر جای نهاده 
است که حتی 
اگر ماه های 
پرُبارشی را پیش 
رو داشته باشیم 
نیز موضوع 
کمبود آب بسیار 
جدی است

کن
س

 م
ه و

را

ا منیت 
غذایی مردم 
در خطر

 بی توجهی به سدهای خالی و 
چاه های بی آب!

عاقمندی به مخفی کاری ��
این پژوهشــگر حوضه آب و محیط زیست 
تصریح کرد: بحران تأمین آب شرب مختص 
امسال نیست و در بسیاری از سال های قبل 
نیز در کلان شــهرها مشــکلات جدی در 
تأمین آب شــرب وجود داشته است. بطور 
مثال آب شرب کلان شهر مشهد در تابستان 
گذشــته با اجرای طرح های اضطراری و به 
صورت کاملًا میلیمتری تأمین شد و کار به 
جیره بندی آب نرســید و مردم نیز بویی از 
این شرایط بحرانی نبردند، چون مسئولین 
به منظور ســرپوش گذاشــتن بر ســوء 
مدیریت هــا، علاقمند بــه مخفی کردن 
بحران ها هستند. به همین منوال و در این 
ماه های بحرانی که نیازمند اطلاع رســانی 
گســترده هســتیم، مســئولین نه تنها 
هشدارهای جدی نمی دهند بلکه با تاکید 
بر این که آب جیره بندی نخواهد شد، خیال 
مــردم را برای مصــرف بی رویه آب راحت 
می کنند. این در حالی اســت که طی چند 
ماه اخیر همه اخبار و گزارش های رسانه های 
داخلی و خارجی معطوف به جنگ حماس 
و حوثی ها با اسرائیل و حمله موشکی سپاه 
به عراق، ســوریه و پاکســتان شده است و 
بحران هــای مرتبط با تأمین آب، توســعه 
فرونشست و نابودی محیط زیست بیش از 

پیش به محاق رفته است.
چرا شهروندان درکی از شدت تنش آبی  ��

ندارند؟
وی تاکیــد کرد: در مجموع کوتاهی کردن 
در تبیین شــرایط فعلی و خشــکی شدید 
ایران و به خصوص تهران، موجب شده است 
که شــهروندان درکی از شــدت تنش آبی 
نداشته باشند. درواقع تأمین بدون هشدار 
آب در این روزها و ماه ها در کلان شهرهایی 
مانند مشــهد و تهران باعث شده است که 
اغلب شــهروندان شدت تنش آبی را درک 
نکرده و به مصارف عادی و حتی اسراف گونه 

خود ادامه دهند.
اجرای پروژه های خلق الساعه برای هیچ ��

فدائی فرد بیان داشت: در طی دو دههٔ ۷۰ 
و ۸۰ و حتی تا اوایل دهه ۹۰ با سدسازی های 
بی رویــه و غیراصولی به این رویکرد دامن 
زده ایم و در یک دههٔ اخیر با اجرای طرح های 
انتقال آب بین حوضه ای که فاقد مطالعات 
و ارزیابی های کافی بوده اند، به این رویکرد 
ادامه داده ایم. در سال های اخیر هم که دیگر 
جایی برای احداث سد در کشور، همچنین 
آبی برای انتقال بین حوضه ای باقی نمانده، 
به اجــرای طرح های تأمین آب اضطراری 

خلق الســاعه )نوپدید( بدون مطالعه لازم و 
بعضــاً غیراصولــی مانند بهره بــرداری از 
آب هــای ژرف یا فســیلی رو آورده ایم که 

تاکنون هیچ ثمری نداشته اند.
وی ادامه داد: در مجموع، این رویکرد منجر 
به توسعه بی رویه و رشد جمعیت غیر قابل 
کنترل کلان شهرها شده است و ضمن اینکه 
موضــوع تأمیــن آب آن هــا را در وقــوع 
خشکسالی ها بحرانی کرده است، به دلیل 
فقدان طرح های پدافندی تأمین آب برای 
جمعیت های پرُشــمار و کلان، شــرایط را 
سیاسی نیز خواهد کرد. با این وضعیت و با 
گذر زمان و استفاده از مُسکن های مقطعی، 
بحران هــای مرتبط با موضوع آب و محیط 
زیســت به صورت تصاعدی تشدید شده و 
امکان وقوع شــرایط غیر قابل انتظار را در 
پی دارد.مدیر سابق طرح جامع آب کشور 
با اشــاره به تشدید وقوع پدیده فرونشست 
گفت: در حال حاضر همه دشت های کشور 
که آب شیرین و قابل برداشت دارند، درگیر 
فرونشست هســتند. به اعتقاد بسیاری از 
کارشناســان و کنشــگران آب و محیــط 
زیست، پدیده فرونشست زمین مهم ترین 
عامل نابودی ســرزمین ایران خواهد بود و 
با وجود این که نرخ فرونشســت در ایران 
بطور متوسط بیش از ۵ برابر متوسط جهانی 
است و البته تبدیل شدن آن به فروچاله در 
برخی مناطق ده ها برابر اســت، متاسفانه 
هیــچ توجهــی به ایــن پدیــده و اثرات 
برگشــت ناپذیر آن نمی شــود و همیــن 

بی توجهی بر وخامت اوضاع افزوده است.
وی افزود: با وجود این که مهم ترین عامل 
توسعه فرونشست زمین در کشور، برداشت 
بی رویه و مســتمر از منابع آب زیرزمینی 
اســت، متاسفانه حفاری چاه های جدید و 
برداشــت بیشتر از منابع آب زیرزمینی در 
خشکســالی ها همواره یکی از گزینه های 
اصلی برای تأمین آب شرب کلان شهرها از 
جملــه اصفهان، تهران و مشــهد بوده که 
ســردمدار فرونشســت در کشور هستند، 
فرونشست در اصفهان به مناطق مسکونی، 
آموزشی، مذهبی و باستانی نیز رسیده که 
مطابق با گزارش های رســمی، حتی منجر 
به تخلیه برخی مدارس در اصفهان شــده 
بررســی های  اســت.فدائی فرد گفــت: 
غیررسمی نشان می دهد برداشت از منابع 
آب زیرزمینی به شــدت افزایش یافته و به 
منظــور حفــظ اندک آب باقــی مانده در 
ســدهای پنجگانه تهران که جملگی رو به 
خشکی می روند، میزان تأمین آب از محل 

چاه ها از مرز ۷۰ درصد نیاز هم فراتر رفته 
اســت. این در حالی اســت که هم اکنون و 
پیش از برداشت های برنامه ریزی شده نیز، 
شاهد بیلان منفی ۵.۵ میلیارد مترمکعب 
هر ســاله سفره های آب زیرزمینی هستیم 
و بطور حتم، توســعه بیشــتر و بیشــتر 

فرونشست زمین را در پی خواهد داشت.
به گفته وی؛ توسعه پدیده فرونشست باعث 
از بین رفتن مخازن زیرزمینی شــده و در 
نهایــت نه تنهــا نفوذ روانــاب به مخازن 
ســفره های آب زیــر زمین کاهش خواهد 
یافت، بلکه منجر به افزایش ســیلاب نیز 
می شــود و نتیجه آن نابودی بیش از پیش 
آب تجدیدپذیر کشــور و افزایش بحران ها 
برای تأمین آب خواهد بود. طی سی سال 
اخیر، حجم آب تجدیدپذیر کشور از حدود 
۱3۰ میلیون متر مکعب در سال، به کمتر 
از ۱۰۰ میلیون متر مکعب رسیده است و 
متاسفانه با تداوم سوءمدیریت ها، روند این 
نابودی با شــتاب ادامه دارد.این پژوهشگر 
حوضه آب و محیط زیست در ادامه با اشاره 
به تهدید امنیت غذایی مردم اظهار داشت: 
متاســفانه در طی ۴۵ سال گذشته توسعه 
بی رویه، غیراصولی، کم راندمان و با الگوی 
کشت های پرُمصرف همواره در دستور کار 
بوده است و حتی با شعار خودکفایی، بیش 
از ۹۰ درصــد از منابــع آب کشــور را در 
کشــاورزی مصرف و یا بهتر است بگوییم 
هدر می دهیم و با این سیاســت ها علاوه بر 
این که بیش از 3۰ درصد از آب تجدیدپذیر 
کشــور را تاکنون نابود کرده ایم، نه تنها به 
خودکفایی نرسیده ایم بلکه به دلیل توسعه 
فراگیــر فقر امنیــت غذایی مردم را نیز به 
خطــر جدی انداخته ایــم.وی در ادامه به 
راهکارها پرداخت و گفت: وزارت نیرو بالغ 
بــر ۵ هــزار پروژه ریز و درشــت در بخش 
مدیریت تنش آبی در کشور در دست اجرا 
دارد کــه بــرای تأمین مالــی پروژه های 
مدیریت خشکسالی در سال جاری، به جز 

منابــع مالی پیش بینی شــده در بودجه 
سالانه، درخواست ۱۰ هزار و ۵۰۰ میلیارد 
تومان بودجه ویژه را نیز به ســازمان برنامه 
و بودجه ارائه داده اســت که تجربه نشــان 
می دهد، عمدتاً مُسَــکِّن های مقطعی در 
قالب طرح های اضطراری تأمین آب و یا در 
خوشبینانه ترین شرایط، مدیریت مصرف 
آب است. تداوم این رویکرد باعث می شود 
کــه فقط وقوع فاجعه های جبران ناپذیری 
که منتظر وقوع آن هستیم به تأخیر افتد، 
ولی باعث جلوگیری از فاجعه نشــده و در 
آینده ای بسیار نزدیک با شدت بیشتری به 

وقوع خواهد پیوست.
فدائی فرد تاکید کرد: مشکل ریشه ای این 
اســت که در هیچ یک از دولت های پس از 
انقلاب به میزان لازم و کافی شــغل ایجاد 
نکرده ایم و از آن بدتر این که همه اشتغال 
ایجاد شده نیز آب محور بوده است، این در 
حالی اســت که به دلیل توسعه روزافزون 
بیکاری، مردم نیز به ناچار و راسا به اشتغال 
آب محور روی آورده اند.وی خاطرنشــان 
کرد: لازم به گفتن است بطور مثال بسیاری 
از کشورهای دور و نزدیک که پتانسیل های 
گردشــگری بسیار کمتری نسبت به ایران 
دارنــد، بــا درآمدهای حاصل از آن و بدون 
فشــار بر منابع آب، کشــور خــود را اداره 
می کننــد. تــا چندین ســال قبل که آب 
تجدیدپذیر ایران تا این حد نابود نشده بود، 
سرانه آب تجدیدپذیر کشور عربستان کمتر 
از یک بیستم ایران بوده است و با وجود اقلیم 
بیابانی و بسیار خشک آن در طی سال های 
اخیر با مدیریت اصولی و همه جانبه، علاوه 
بر تأمین نیازهای خود بسیاری از محصولات 
کشــاورزی را صادر نیــز می کند. اصرار بر 
پایبندی به سیاســت های کلان، علاوه بر 
نابــودی منابع آب، منابع طبیعی و محیط 
زیســت، اقتصاد و معیشــت مردم را نیز 
تحت تاثیر قرار داده و منجر به توســعه فقر 

و فساد شده است.
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جامعه

درآبانامسال۲7رصدپروازهایخروجی
تأخیرداشتند

۲۷ طبــق آمار شــرکت فرودگاه هــا و ناوبری هوایی ایران، در 
آبان امســال ۲۷ درصد پروازهای خروجی تأخیر داشــتند و 

متوسط زمان تأخیر پرواز ایرلاین ها به ۷۹ دقیقه رسید.
به گزارش ایســنا، مرکز اطلاعات و آمار شــرکت فرودگاه ها و 
ناوبری هوایی ایران، گزارش پروازهای ماه آبان را منتشر کرد. 
بر اساس این گزارش، کل پروازهای فرودگاه های تحت مالکیت 
شــرکت در آبان ماه ســال ۱۴۰۲ نســبت به ماه مشابه سال 
گذشته در نشست و برخاست دو درصد کاهش، اعزام و پذیرش 
مســافر بدون تغییر و در ارســال و پذیرش بار و پســت هشت 

درصد افزایش داشته است.
پروازهای داخلی فرودگاه های تحت مالکیت شــرکت در آبان 
ماه ســال ۱۴۰۲ نســبت به ماه مشابه سال گذشته در نشست 
و برخاست سه درصد، اعزام و پذیرش مسافر یک درصد کاهش 
و ارسال و پذیرش بار و پست شش درصد افزایش داشته است. 
پروازهای بین المللی فرودگاه های تحت مالکیت شــرکت نیز 
نســبت به ماه مشــابه سال گذشته در نشست و برخاست ۱۴ 
درصد، اعزام و پذیرش مســافر ۱6 درصد و ارســال و پذیرش 

بار و پست ۲۲ درصد افزایش داشته است.

پیشبینیرشدساختوسازایران
در۴سالآینده

صنعت ساخت و ساز ایران با ثبت رشد ۰.۵ درصدی در سال 
۲۰۲3، بین ســال های ۲۰۲۴ تا ۲۰۲۷ میانگین سالانه رشد 

3.۴ درصدی را پیش رو خواهد داشت.
به گزارش ایســنا، وب ســایت گلوبال دیتا اعلام کرده بازده 
صنعت ساخت و ساز ایران پس از کاهش سالانه ۲.۵ درصدی 
در سال ۲۰۲۲، در سال ۲۰۲3 رشد نهایی ۰.۵ درصدی داشته 
اســت.این بهبود بازده در صنعت ســاخت و ســاز با حمایت 
ســرمایه گذاری های دولتی و خصوصــی در پروژه های تولید 

صنعتی، انرژی و زیرساخت بوده است.
به گفته این گزارش، اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
ایران )ICCIMA( در نظر دارد با تشویق سرمایه گذاران بخش 
خصوصــی به مشــارکت در اجــرای پروژه هــای زیربنایی، 

سرمایه گذاری در صنعت ساختمان را افزایش دهد.

بازتاب

ابتدای تیرماه 
امسال بود که 
خبر افزایش 
سقف وام 
خرید مسکن 
تا 800 میلیون 
تومان به خبر 
اصلی رسانه ها 
تبدیل شد، اما 
این سقف 
تسهیلات تنها 
به زوج های 
ساکن تهران 
تعلق می گیرد و 
برای باقی 
متقاضیان 
مبالغ دیگری 
در نظر گرفته 
شده است

سیا ست 
 نامتوازن

 بانك 
 مسکن 

سقف تسهیات مسکن
 کوتاه است

مبلــغ پرداخت وام مســکن در  ��
شهرهای بزرگ چقدر است؟

رقم تســهیلات خرید مسکن اما با کنار 
گذاشتن تهران از دایره جغرافیای بانک 
مســکن، بــا تغییرات بزرگــی مواجه 
می شود. بر اساس مقررات بانک مسکن، 
زوجین ساکن شهرهای بزرگ مشمول 
دریافت 6۴۰ میلیون تومان تسهیلات 
خرید مســکن هستند و برای مجردها 
نیــز ایــن رقم بــه 3۲۰ میلیون تومان 
می رسد که البته این ارقام نیز بدون در 
نظــر گرفتن ۱6۰ میلیــون تومان وام 

جعاله است.
از  �� تهران  اســتان  شهرستان های 

افزایش مبلغ وام بی نصیب ماندند
نکته جالب توجه در پرداخت وام مسکن 
اما مربوط به شهرهایی است که بر اساس 
محاســبات بانــک مســکن، در زمره 
شهرهایی با جمعیت کمتر از ۲۰۰ هزار 
نفــر قرار می گیرنــد؛ به نحوی که این 
فهرست شــامل شهرستان های استان 
تهران هم می شــود. شهرهایی که طی 
سال های اخیر به شدت مهاجرپذیر بوده 
و رشــد جمعیــت چندبرابری را تجربه 

کرده اند.
مشــاهدات میدانی از شهرهایی مانند 
اندیشه و شهریار نشان می دهد، بر اساس 
تخمیــن جمعیتــی که توســط بانک 
مســکن صورت گرفته، این شــهرهای 
مهاجرپذیــر، در زمــره شــهرهایی با 
جمعیــت کمتر از ۲۰۰ هزار نفر در نظر 

گرفته شده اند.
بر این اســاس، سقف وام خرید مسکن 
در شــهرهایی با جمعیت کمتر از ۲۰۰ 
هزار نفر که از دید بانک مسکن، شامل 
بیشــتر شهرســتان های استان تهران 
می شــود، برای زوجیــن ۴۸۰ میلیون 

تومــان و بــرای مجردها، ۲۴۰ میلیون 
تومان است که مبلغ ۱6۰ میلیون تومان 

وام جعاله هم به آن اضافه می شود.
مبلــغ وام خریــد مســکن در  ��

شهرستان های تهران نامتوازن است
ایــن ارزیابی اما دو نکته مهم را در خود 
نهفتــه دارد! اولین موضوعی که در این 
بــاره مورد توجه قــرار می گیرد، زمان 
آخرین سرشــماری در کشــور است. 
آخریــن آماری که مرکــز آمار ایران از 
جمعیت کشــور منتشــر کرده به سال 
۱3۹۵ برمی گــردد، یعنی هفت ســال 
پیــش! بنابراین می تــوان گفت بعد از 
گذشــت این ســال ها، آمــار دقیقی از 
جمعیت شهرســتان های مهاجرپذیر 
اســتان تهــران وجــود ندارد.افزایش 
هزینه هــای زندگی و چالش آفرینی در 
معیشت مردم طی سال های اخیر، افراد 
زیــادی را برای کار به ســمت پایتخت 
کشــانده اســت که عمومــاً در همین 

شهرســتان های اطراف اســتان تهران 
ساکن شده اند.از سوی دیگر نیز، مسئله 
افزایــش بی رویه قیمت اجــاره خانه، 
به ویژه از ســال ۹۷ به این سو، مهاجرت 
معکــوس ایجــاد کــرده و خانوارهای 
بیشماری را از پایتخت به شهرستان های 
اطراف تهران هدایت کرده است. به این 
ترتیب، شواهد امر نشان می دهد، رشد 
جمعیت در این مناطق با سرعت بالایی 
صورت گرفته و بر همین اســاس، لازم 
اســت بانک مسکن ارزیابی جدیدی در 
پرداخت وام مســکن بر اساس جمعیت 
شهرها انجام دهد.نکته بااهمیت دوم در 
بحث پرداخت وام نیز مساله قیمت ملک 
اســت. بررسی قیمت مســکن در این 
شــهرها نشــان می دهد، بــا توجه به 
مهاجرت هــای اخیــر، افزایش قیمت 
محسوسی در بازار املاک شهرستان های 
اســتان تهران رخ داده اســت. بر همین 
اســاس این پرسش مطرح است که آیا 

یک فرد مجرد با ۲۴۰ میلیون تومان وام 
مسکن و ۱6۰ میلیون تومان وام جعاله، 
می توانــد حتــی یک خانــه کوچک و 
حداقلی در این مناطق خریداری کند؟

بررســی آگهی های مســکن نشــان 
می دهــد، برای مثــال، آپارتمانی ۵۰ 
متری در شــهر اندیشــه که دارای 6 فاز 
مســکونی است و جمعیتی عظیم را در 
خــود جای داده اســت، در ارزان ترین 
قیمــت، یک میلیــارد و ۵۰۰ میلیون 
تومان است.آیا تسهیلات ۴۰۰ میلیون 
تومانی مســکن )مجمــوع وام خرید و 
جعاله( که با قیمت کنونی تســه، بیش 
از ۱۰۵ میلیــون تومــان آن پای خرید 
اوراق می رود، کمک هزینه مناسبی برای 
خرید مســکن در مناطقی از این دست 
است؟ مناطقی که قیمت ملک در آن ها، 
پا به پای قیمت مســکن در تهران رشد 
می کنــد و فاصلــه قیمتــی چندانی با 

پایتخت ندارد.

گروه اجتماعی: یک پژوهشــگر حوزه آب و محیط زیست 
با اشــاره به وضعیت وخیم بارش، منابع آب و ســدهای 
خالی، اظهار داشــت: در ســال آبی جاری که یکی از کم 
بارش ترین ها در پنجاه ســال گذشــته اســت، به غیر از 
استان های گیلان و مازندران، برخی از استان های کشور 
مانند تهران، لااقل با حدود 6۰ درصد کاهش بارش مواجه 
شده اند و باقی استان ها نیز با کاهش شدید میزان بارندگی 
روبه رو هســتند که به دلیل خشکســالی های سه سال 
گذشته، اثرات بسیار نامطلوبی را بر جای نهاده است که 
حتی اگر ماه های پرُبارشــی را پیش رو داشته باشیم نیز 
موضوع کمبود آب بســیار جدی است. باید پذیرفت که 

کم آبی در ذات وضعیت جغرافیایی این کشور است.
مصطفی فدائی فرد با بیان اینکه در حال حاضر آب موجود 
در مخازن چهار سد از سدهای پنج گانه تأمین آب شرب 
تهران، به کمتر از ۱۵ درصد رسیده و سد لار نیز تقریباً 
خشک شده است، گفت: تأمین آب شرب برخی مناطق 
در کشــور مانند سیستان وبلوچســتان، مشهد، تهران و 
گلستان، بسیار جدی است و در اولویت برنامه ریزی های 
وزارت نیــرو قــرار دارنــد. برخــی شــهرهای دیگــر 
خراســان رضوی، لرســتان، کهگیلویــه و بویراحمــد، 
خراسان شمالی، سمنان، سیستان و بلوچستان و کرمان 
و ساوه مشمول طرح های تأمین آب اضطراری هستند. 
این در حالی اســت که مســئولین تاکید دارند که لحاظ 
کــردن طرح های اضطراری تأمین آب به معنای بحرانی 
بودن شرایط تأمین آب نیست، البته وضعیت تأمین آب 
کشاورزی بسیار بحرانی تر است و بطور حتم، چالش های 

اقتصادی و حتی امنیتی شدید را ایجاد خواهند کرد.

ابتدای تیرماه امسال بود که خبر افزایش 
ســقف وام خرید مسکن تا ۸۰۰ میلیون 
تومان به خبر اصلی رسانه ها تبدیل شد، 
اما این ســقف تسهیلات تنها به زوج های 
ســاکن تهران تعلق می گیرد و برای باقی 
متقاضیــان مبالغ دیگری در نظر گرفته 

شده است.
بر اســاس مقررات پرداخت تســهیلات 
مســکن بر پایه تســه، افراد مجرد ساکن 
تهران نیز مشمول دریافت ۴۰۰ میلیون 
تومان تسهیلات هستند. این ارقام، بدون 
احتســاب ۱6۰ میلیون تومان وام جعاله 

است.

میناعلیزاده
روزنامه نگار



رئیسجدیداتاقبازرگانیایرانانتخابشد
خلعسلاحاتاقبازرگانی

روز گذشته انتخابات اتاق بازرگانی ایران با تمامی حواشی که 
طی ماه های گذشــته بر ســر این اتاق گذشت برگزار شد و در 
جریان برگزاری انتخابات مجدد ریاســت اتاق بازرگانی، صمد 

حسن زاده رئیس اتاق بازرگانی ایران شد.
دیروز اول بهمن ماه )یکشــنبه( انتخابات مجدد ریاســت اتاق 
بازرگانی ایران در هشتمین جلسه هیئت نمایندگان دور دهم 
اتــاق ایــران، بعد از هفت ماه اختلاف دولت و بخش خصوصی 

بر سر انتخابات دور دهم اتاق، برگزار شد.
در جریان برگزاری این انتخابات از بین ۲۱ نفر داوطلب تأیید 
صلاحیت شده، ۱۷ نفر انصراف دادند و در نهایت کاندیدهای 
نهایــی صمد حســن زاده، احد عظیــم زاده، مجتبی غیابی و 
فرج الله معماری بودند که رقابت برای کرســی ریاســت اتاق 

بازرگانی ایران بین آن ها انجام شد.
در نهایت صمد حسن زاده با کسب ۲۰۸ رأی به عنوان رئیس 
اتاق بازرگانی ایران در دور دهم انتخاب شد. همچنین فرج الله 
معماری که کاندیدای مورد حمایت ســلاح ورزی بود و اعلام 

کرده بود به او رأی دهید نتوانست رئیس اتاق شود.
گفتنی اســت؛ ســلاح ورزی و حامیانش طی چند ماه گذشته 
ســعی بر آن داشــتند که روند برگزاری انتخابات اتاق ایران و 
تأیید صلاحیت وی را قانونی جلوه دهند، اما ســرانجام پس از 
گذشت ۷ ماه از حضور حسین سلاح ورزی در سکانداری پارلمان 
بخــش خصوصی، دیروز اول بهمن ماه انتخابات مجدد برگزار 
شد و با انتخاب گزینه جدید اتاق مشخص شد که عزم قاطعی 
بر اجرای مُر قانون در خصوص برکناری ســلاح ورزی و ابطال 
انتخابات اتاق بازرگانی از ســوی دولت وجود داشــته است و با 
برگزاری انتخابات روز گذشته باید گفت که اتاق بازرگانی روز 

گذشته به نوعی خلع سلاح شد!
در این انتخابات از ۴۹۸ عضو هیئت نمایندگان، ۴۱3 نفر رأی 
دادند. از بین چهار کاندید صمد حســن زاده ۲۰۸ رأی، فرج 
الله معمــاری ۱۸۱ رأی، احــد عظیــم زاده ۱۵ رأی و مجتبی 

غیابی پنج رأی کسب کردند و سه رأی نیز باطله بود.
بــا توجه به اینکه صمد حســن زاده پیــش از این عضو هیئت 
رئیســه بود، در ادامه انتخابات دیگری برای عضو جایگزین او 

در هیئت رئیسه برگزار خواهد شد.
در ادامه محسن بهرامی ارض اقدس، حسین پیرموذن، محمود 
تولائــی، علی اکبر عبدالملکی، خورشــید گزدرازی به عنوان 
کاندیدهای کرســی عضو هیئت رئیســه اتاق بازرگانی ایران، 
برنامه هــای خود را ارائه می کننــد که البته با انصراف بهرامی 
ارض اقــدس بــه نفع پیر مؤذن، رقابــت بین چهار کاندیدا در 

جریان است.

لایحهبودجه۱۴۰۳درمجلسبررسیشد

نمایندگان مجلس شورای اسلامی دیروز )یکشنبه( با برگزاری 
سه شیفت جلسات بررسی لایحه بودجه ۱۴۰3 موافقت کردند.

نمایندگان در نشســت علنی دیروز )یکشــنبه یکم بهمن ماه( 
مجلس با برگزاری ســه شــیفت جلسات بررسی لایحه بودجه 
۱۴۰3 با ۱۷۷ رأی موافق، ۲6 رأی مخالف و ۲ رأی ممتنع از 

مجموع ۲3۲ نماینده حاضر در جلسه موافقت کردند.

عواملافتاینروزهایبورس

ایســنا:  بازار ســرمایه دیروز )یکشــنبه(  نیز همانند چهار روز 
کاری گذشته با افت مواجه شد؛ به طوری که شاخص کل بیش 
از ۱3 هزار واحد کاهش یافت و به رقم دو میلیون و ۱۵3 هزار 

واحد رسید.
 بــازار بــورس دیروز نیز همچون چهار روز کاری قبل افت کرد. 
به نظر  می رســد عواملی همچون انتشــار تعیین نرخ خوراک 
پالایشی ها در پایان دی ماه و هم چنین ریسک های غیراقتصادی 
بر بازار ســرمایه تاثیر گذاشــته اما برخی کارشناسان معتقدند 
بــا توجــه به حمایت دولت و مجلس از بورس در لایحه بودجه 
۱۴۰3 و چشــم انداز رشــد بازار ســرمایه بیش از تورم در سال 
آینده می تواند به رونق این بازار منجر شد.شاخص هم وزن نیز 
۱۰ هــزار و 3۰ واحــد کاهش یافت و در رقم ۷۴۴ هزار و 3۰۲ 
واحد ایســتاد.تعداد معاملات دیروز بورس بیش از 3۴۹ هزار 

فقره به ارزش ۵۷۲۵ میلیارد تومان بود.
تاپیکو، شســتا، شــتران و خودرو بیشــترین تاثیر منفی را بر 
شــاخص کل داشــتند. شتران، ذوب، شــبندر و شستا نیز از 
نمادهای پرتراکنش بودند که بجز ذوب، ســایر نمادها منفی 

شدند.
فرابــورس ایــران نیز دیروز 3۷۱ واحد پایین آمد و به ۲۵ هزار 
و 6۷۰ واحد رســید.در این بازار بیش از 3۲۷ هزار معامله به 
ارزش ۸۵6۷ میلیارد تومان انجام شد.بپاس، آریا، فصبا و وسپهر 
بیشترین تاثیر منفی را بر شاخص فرابوس داشتند. هم چنین 
فصبــا، خاور، کرمــان و ثعمرا از نمادهای پرتراکنش بودند که 

بجز ثعمرا سایر نمادها به رنگ قرمز درآمدند.

باجه خبر

یــک کارشــناس اقتصــادی با تاکیــد بر لزوم 
هماهنگــی مجلــس و دولت پیش از ارائه لایحه 
بودجــه بــه مجلس گفت: در لایحه بودجه نباید 
افزایش های غیرمتعارف بدهیم و نه به حوزه های 
فرابودجه ای وارد شــویم؛ زیــرا هرچه لایحه را 
متورم کنیم بازتاب منفی اش بعدا خود را نشــان 

می دهد.
 کریم بیات با اشــاره به لایحه بودجه بیان کرد: 
به طــور کلی مجلس و دولــت باید قبل از اینکه 
لایحه به مجلس ارائه شود، یک هماهنگی داشته 
باشــند برای اینکه تغییرات بودجه در مجلس به 
حداقل برســد؛ زیرا هــر تغییری که در مجلس 
داشته باشیم، چه در بخش منابع و چه مصارف، 
معمولا تغییراتی اســت کــه دولت آنها را قبول 
نــدارد یا بعضا نشــدنی اســت و این ها اجرایی 

نمی شود؛ حتی اگر به قانون تبدیل شوند.
وی ادامــه داد: اگر ایــن تغییرات در بخش های 
هزینه ای باشــد، مثل حقوق کارکنان که دولت 
ابتــدا گفته به طور متوســط ۱۸ درصد افزایش 
خواهد بود اما در کمیســیون تلفیق این عدد را 
بــه ۲۰ افزایش دادند. این افزایش ها بدون اینکه 
منابعی برایشــان در نظر گرفته شود، به کسری 
بودجه و کســری تراز عملیات منجر می شود که 
درنهایت افزایش تورم را به دنبال خواهد داشت.

این کارشــناس اقتصادی خاطرنشان کرد: صرف 
نظر از اینکه افزایش ۱۸ درصدی حقوق کارکنان 

توســط دولت کار کارشناســی درستی است یا 
اینکــه مجلس به افزایش ۲۰ درصدی حقوق ها 
اعتقاد دارد درست است؛ دولت هم موظف است 
بر اســاس نرخ تورم در کشور هزینه های مربوط 
بــه کارکنــان خود را تامین کنــد، اگرنه به این 
معناســت که مبلغ پرداختی به آنها را در ســال 

کاهش می دهد.
بیــات ادامه داد: درواقــع افزایش ۲۰ درصدی 
حقوق کارکنان در شــرایط تورمی به معنای ۲۰ 

درصد کاهش قدرت خرید ســال آینده کارکنان 
دولت اســت. این کاهش خرید باز هم به چرخه 
اقتصاد تاثیر می گذارد، رشــد اقتصادی کاهش 
پیدا می کند چون درخواست خرید وجود ندارد 

و این زنجیره همچنان ادامه خواهد داشت.
وی در ادامه گفت: با وجود این، باید توجه داشت 
که دولت با این مقدار درآمد و منابعی که تامین 
کــرده، افزایش ۱۸ درصدی حقوق را پیش بینی 
کرده و اگر افزایش حقوق از این مبلغ بیشتر شود، 

از نگاه دولت و لایحه، به معنای کسری بودجه و 
تورم اســت. پس قاعدتا کمیســیون تلفیق اگر 
می خواهد پیشــنهاد افزایــش حقوق دهد، باید 
برای این افزایش در بخش مصارف، منبع تعیین 
کند. اگر منابع قابل قبولی برای این پیشنهادات 
تعریــف کنــد و با دولت به توافق برســند و این 
افزایش حقوق تصویب شــود، نقطه مثبت است، 
اما هر چه در کمیسیون تلفیق خلاف این باشد، 

نقطه منفی است.
این کارشــناس اقتصادی با اشــاره به تسهیلات 
تکلیفی برای بانک ها توضیح داد: مکانیزم کنترل 
بانک هــای مــا بانک مرکزی اســت و ما به بانک 
مرکزی اختیار و وظیفه دادیم که از تمام جهات 
بانک هــا را کنترل کنــد، بنابراین نباید به حوزه 
بانک مرکزی دخالت کنیم و تســهیلات تکلیفی 

به صورت خاص در بودجه مطرح شود.
بیات ادامه داد: اگر ما تســهیلات تکلیفی تعیین 
کردیــم و اســتقراض بانک هــا از بانک مرکزی 
افزایــش پیدا کرد، بانک مرکزی ادعا می کند که 
مجلــس باعــث این اتفاق شــده اســت؛ چون 
تســهیلات تکلیفی زیاد شده، استقراض بانک ها 
زیاد شــده و تورم هم افزایش پیدا کرده اســت. 
بنابرایــن در لایحه بودجه نــه باید افزایش های 
غیرمتعارف بدهیم و نه به حوزه های فرابودجه ای 
وارد شــویم؛ زیــرا هرچه لایحــه را متورم کنیم 

بازتاب منفی اش بعدا خود را نشان می دهد.

هشدار نسبت به افزایش های غیرمتعارف
 در بودجه و افزایش تورم

کفوسقفقیمتدلارچقدراست؟

 
هفته گذشته، مقاومت ۵۲ هزار و 3۰۰ تومانی 
اســکناس آمریکایی متاثر از ســیگنال های 

نامساعد سیاسی شکسته شد و پولبک کندل 
در این فضا صورت گرفت. در مرحله بعد، سقف 
مقاومت ۵3 هزار و ۵۰۰ تومانی شکســته شد 
کــه هدف مقاومتی بعدی آن، می تواند قیمت 

۵۵ هزار و ۷۰۰ تومانی باشد.
درباره اینکه در صورت ارســال سیگنال های 
مســاعد سیاســی تا کف کانال ۵۲ هزار تومان 
برمی گردد یا نه باید اذعان داشت، بله؛ اما دیگر 
نمی توان برای این اسکناس محدوده ۵۰ و ۵۱ 
هزار تومانی را در نظر داشــت. فضای قیمتی 
جدیــد و تعادلی در منطقــه ۵۲ هزار تومانی 

شــکل گرفته اســت. به نظر می رسد تا زمان 
برگزاری انتخابات و سال آینده کف قیمت دلار 
در محدوده ۵۲ هزار تومانی تثبیت شــود. اما 
شکســتن محــدوده 6۰ هزار تومانــی را نیز 

می توان در نظر داشت.
همچنین درباره چشم انداز فتح کانال 6۰ هزار 
تومانی دلار، به نظر می رسد دلار تا پایان بهار 
۱۴۰3 ایــن محــدوده را دیده و در قیمت 6۰ 
هزار تومانی تثبیت شود. مگر اینکه فروش نفت 
بالا برود و ارزهای جدید وارد کشور شوند. البته 
همه پیش بینی ها به اتفاقات پیش رو بستگی 

دارد. اما با توجه به اطلاعات فعلی و لحاظ کردن 
موضــوع انتخابات، می تــوان منطقه 6۰ هزار 
تومــان را به عنوان محدوده بعدی حرکت دلار 

در سال آینده در نظر گرفت.
نکته مهم چیزی جز این نیســت که نرخ دلار 
ارتباط مستقیمی با وضعیت اقتصادی دارد. به 
ایــن معنی که نظم اقتصادی که برای آرامش 
عمومی مهم اســت، بستگی به شرایط دلار در 
بازار دارد. این توضیح هم لازم اســت که دلار 
وابســتگی شدیدی به تحرکات دیپلماسی در 

نظام بین الملل دارد.

مجتبیدیبا
کارشناس اقتصادی

ت
ش

ددا
یا

آگهی مزایده اموال غیرمنقول نوبت اول 

اجرای احکام مدنی دادگستری شهرستان قصر شیرین در قبال پرونده کاسه ۰۲۰۰۲۴۵ واصله از اجرای احکام شعبه 8 دادگاه 
عمومی حقوقی کرمانشــاه له امیر مســعود صالحی علیه شهریار صالحی ... و در نظر دارد ملک ذیل به شرح نظریه کارشناس در 
تاریخ مقرر به فروش برساند: شامل یک باب ساختمان مسکونی تحت پاك ثبتی 11 فرعی مجزی شده از 1۴۵۴ اصلی قطعه یک 
بخش ۴ کرمانشاه واقع در شهرستان قصر شیرین، خیابان زینبیه، کوی نصر )مخابرات(، انتهای کوچه بن بست، سمت چپ. واحد 
مسکونی مذکور به صورت یک قطعه با زیرزمین به مساحت  عرصه ۳11/۴۲ متر مربع است که بر اساس طرح تفصیلی شهرداری 
قصر شــیرین مســاحت ۴1/۷۴ متر مربع آن که به صورت حیاط ضلع جنوبی می باشد در تعریض کوچه قرار می گیرد و مساحت 
باقیمانده عرصه بعد از رفع تعریض برابر ۲۶۹/۶8 متر مربع می باشد که مساحت اعیانی طبقه همکف ۲۰۶/1۲ متر مربع دارای سه 
اتاق خواب، پذیرایی، سفیدکاری شده، آشپزخانه، کابینت، کف حیاط موزاییک، کف ساختمان به صورت بتن، درب اتاق خواب ها 
چوبی، دارای پنجره آلومینیوم، سرویس بهداشتی و حمام، حیاط خلوت در ضلع شمالی به مساحت 1۴/۵۰ متر مربع، نمای سیمانی 

و زیرزمینی به مساحت حدود 1۴ متر مربع با ساز آجری و قدمت بالای ۲۰ سال، با امتیازات آب،برق و گاز موجود بوده است.بهای 
روز ششــدانگ کل ملک ارزیابی شــده ۲۵/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال می باشد. مزایده برای روز چهارشنبه مورخ 1۴۰۲/11/18 ساعت 1۰ 
صبح تعیین گردیده اســت. طالبین و خریداران می توانند ۵ روز قبل از موعد مزایده به این اجرا واقع در قصر شــیرین- میدان 
مهدیه طبقه دوم دادگستری واحد اجرای احکام مدنی مراجعه تا ترتیب ماحظه آنها از مال موضوع آگهی فراهم شود. مزایده از 
قیمت ارزیابی شــده شــروع می شــود و هر کس که بالاترین قیمت را پیشنهاد نماید برنده مزایده شناخته خواهد شد و شرکت 
کنندگان مزایده مکلفند کارت عابر بانک ملی با موجودی کافی حداقل 1۰ درصد مبلغ کارشناسی به همراه داشته باشند و باقیمانده 
مبلغ مزایده  بعد از برنده شدن آنها در مزایده حداکثر ظرف مهلت یک ماه از تاریخ مزایده به حساب سپرده دادگستری با شماره 
IR۷۴۰1۰۰۰۰۴۰۵۶۰1۲۹۰۷۵۹۵۶۹8 نزد بانک ملی واریز نمایند. و در صورت عدم پرداخت بقیه بهای مال در موعد مقرر مطابق 
ماده 1۲۹ قانون اجرای احکام مدنی سپرده فوق الذکر پس از کسر هزینه مزایده به نفع دولت ضبط خواهد شد ضمناً هزینه نقل 

و انتقال بر عهده خریدار می باشد.
 محمد بیگی مدیر اجرای احکام مدنی دادگستری قصر شیرین

)آگهی مفقودی مدارک خودرو(

سند کمپانی و برگ سبز خودروی سواری سیستم پژو تیپ۴۰۵GLXI مدل 1۳8۹ دوگانه بنزین و گاز سی ان جی  به رنگ نقره ای 
متالیک به شــما ره موتور 1۲۴8۹۲۵۴۳۵۳به شماره شاسیNAAM11CA5BE062264 به شماره پاك 8۵ ج 18۵ ایران 

۴۹  به نام فرشاد الهی  به شماره ملی ۴۲۲۰۳۴۹۵۵۳ مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.  یاسوج 

آگهی مفقودی

 اینجانب عشــرت عزیزی  مالک خودرو ســواری پژو ۴۰۵GLXI به شــماره شــهربانی ۲۹ - ۴۳۲ ط ۳۵  و شماره موتور 
1۲۴8۹۲۹۹۳8۶ به علت فقدان  اســناد فروش تقاضای رونوشــت المثنی اسناد مذکور را نموده است. لذا چنانچه هر کس 
ادعایی در مورد خودرو مذکور دارد ظرف مدت 1۰ روز به دفتر حقوقی ســازمان فروش ایران خودرو واقع در پیکان شــهر 

ساختمان سمند مراجعه نماید. بدیهی است پس از انقضای مهلت مزبور طبق ضوابط مقرر اقدام خواهد شد. کرمانشاه

پنجاهدرصدارزشبازارهایسهامجهاندراختیارآمریکا
بررسی  آماری نیم قرن اخیر مشخص کرد

بررسی های آماری از سال ۱۹۷۰ تا پایان سال ۲۰۲۲ نشان می دهد 
طی ۵ دهه گذشــته، بیش از نیمی از ارزش بازارهای ســهام جهان به 

آمریکا تعلق داشته است.
به گزارش خبرنگار پایگاه خبری بازار سرمایه ایران)سنا( ، آمریکا در 
طی چند دهه اخیر جایگاه بزرگترین قدرت مالی جهان را حفظ کرده 
و بررسی های آماری از سال ۱۹۷۰ تا پایان سال ۲۰۲۲ نشان می دهد 
طی ۵ دهه گذشــته، بیش از نیمی از ارزش بازارهای ســهام جهان به 
آمریکا تعلق داشته است. پربازده بودن سهام، حجم بالای عرضه های 
اولیه و عملکرد قوی اقتصادی از جمله دلایل این روند به شمار می روند.

بر اساس این گزارش، داده های گردآوری شده از سوی بانک کردیت 
ســوئیس که در نمودار نشــان داده شده، حاکی از آن است که در ۵۰ 
ســال گذشته آمریکا بیشــترین سهم را از نظر ارزش بازارهای سهام 
جهان در اختیار داشــته اســت. اما این روند تا کجا ادامه می یابد و آیا 

جایگاه آمریکا حفظ خواهد شد؟
سهم 6.3 درصدی ژاپن و کسب رتبه دوم دنیا

این گزارش می افزاید، رتبه دوم ارزش بورس با سهم 6.3 درصدی به 
ژاپن تعلق دارد. نکته قابل ذکر این که در ســال ۱۹۸۹، بورس ژاپن 
۴۰ درصد ارزش بازار سهام جهان را از آن خود کرد و به مدت کوتاهی 

آمریکا را پشت سر گذاشت.
این در حالی بود که درسال ۱۹۸۹، جهش شاخص نیکی ۲۲۵ در پی 
رشد قدرتمند اقتصاد ژاپن همگان را شگفت زده کرد. با این حال، با 
سقوط بازار و شکل گیری »دهه های شکست«، 33 سال طول کشید 
تا بازار ســهام ژاپن به جایگاه امروز برســد. رتبه ســوم اما با سهم ۴.۱ 
درصدی به بازار سهام بریتانیا تعلق دارد. در این میان، چین با وجود 
در دســت داشــتن عنوان دومین اقتصاد برتر جهان، سهم کوچکی از 

ارزش بازارهای سهام به میزان 3.۷ درصد را در اختیار دارد.
عمر بازارهای سهام ��

برپایه این گزارش، عمر بازارهای سهام به چند سده می رسد. در حالی 
که بازار ســهام نیویورک در ســال ۱۷۹۲ راه اندازی شــده است، بازار 
سهام آمستردام )قدیمی ترین بورس جهان( به سال ۱6۰۲ بازمی گردد. 

در میانه دهه ۱۷۰۰ میلادی، با رشد فعالیت های مالی و تجاری، لندن 
توانســت به برتری مالی دســت یابد و آمستردام را پشت سر بگذارد. 
پس از آن، افزایش تعداد شــرکت ها موجب شــد تا دفاتر بیشتری در 
بازار لندن تاسیس شوند که این امر به توسعه روابط تجاری و گسترش 

فعالیت ها منجر شد.
لندن جای خود را به بورس نیویورك داد ��

در بخش دیگر این گزارش آمده اســت؛ پس از نزدیک به ۲۰۰ ســال، 
لندن هم جایگاه مرکز مالی جهان را از دست داد و پس از جنگ جهانی 
دوم، جای خود را به بورس نیویورک بخشــید. بحران اقتصادی اروپا 
پس از جنگ، عامل اصلی این اتفاق بود. در ســال های بعد، اعتبار رو 
به رشــد فدرال رزرو از برتری مالی آمریکا حمایت کرد. این در حالی 
بود که با کاهش ارزش پوند، موقعیت جهانی بانک مرکزی انگلستان 
به شدت تضعیف شد. با توجه به تاثیرات بی ثبات کننده جنگ، آمریکا 
به سرعت خلاء موجود را پر کرد و به پشتوانه قدرت اقتصادی و بانک 
مرکزی خود، جایگاه برتر را در میان بورس های جهان به دست آورد.
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در شرایطی که 
فضای 

اقتصادی 
التهاب را در 

بیشترین 
حالت ممکن 

تجربه می کند، 
که سیاست 
بانک مرکزی 
ثبات در بازار 
ارز را محقق 

کرده است تا 
کورسی امیدی 

برای بهبودی 
شرایط به 
وجود بیاید

لی
 ما

زار
با

 ثبات فعلی
 نرخ  ارز 
ماندگار است

آلبرت بغزیان در گفتگو
 با» نقش اقتصاد«:

آلبــرت بغزیــان در گفتگو با »نقش اقتصاد« در این 
بــاره اظهار داشــت: بازار ارز یا نــرخ ارز که در واقع 
خروجــی بازار اســت، با ثبات قیمــت خودرو فرق 
می کند. یعنی قیمت خوردرو قیمت در بخش خرد 
است، اما نرخ ارز بحثی کلان به شمار می رود؛ بنابراین 
شما می توانید، قیمت را در یک بخش خرد رها کرده 
و با سیاست هایی نرخ را مدیریت کنید. هر چند همه 
می گویند، اگر بازار به حال خودش باشد، به تعادل 
می رسد. اما این تعادل لزوما تعادلی منصفانه نیست. 
یعنــی اگــر عرضه و تقاضای خــوردو را رها کنیم و 
بگوییم، خودتان به توافق برسید نتیجه این می شود 
کــه در یک نرخی مثل نرخ هایی در زمان بورســی 
شــدن بود، برقرار شــده و هر روز هم تغییر می کند. 
یعنی قیمت تمام شده کالا با قیمت فروش آن فاصله 
می گیرد که با ورود شــورای رقابت و دســتورالعمل 
قیمت گذاری بســاط این قضیه برچیده شده است 
تا مشــخص شــود، رها کردن بازار در شرایط خاص 

توجیه پذیر نیست و باید رصد و مدیریت شود.
رییس ســابق هیات تجدید نظر شــورای رقابت در 
ادامه گفت: نرخ ارز شاخصی کلان به حساب می آید 
و به همین دلیل در خیلی از محاسبات وارد می شود 
و حتی در خیلی از اتفاق هایی که ما فکر نمی کنیم، 
ربط پیدا می کند که مســکن یک نمونه اش اســت؛ 
بنابراین علت ثبات فعلی نررخ این است که تشخیص 
سیاست گذار در بانک مرکزی صلاح را در این دیده 
که نرخ ارز قابل پیش بینی شود تا بتواند در فروش 
کالا های اقتصادی با نرخ مشخصی انجام بدهند که 

این اتفاق اتفاق افتاده است. اما اینکه این با چه روشی 
انجام پذیر اســت، مسلما بانک مرزی رویه سابق را 
که به شرایط بازار نگاه انداخته می شد را ندارد و به 
همین دلیل دیگر با التهاب های سیاسی، اجتماعی 
و ... قیمــت دلار بــالا پایین نمی شــود و دیگر مثل 
گذشــته نیســت و که بالا و پایین شدن ها در نهایت 
به گران شدن دلار ختم شود. در واقع بانک مرکزی 
با دلارِ ۴۲ هزارتومان نیاز بازار را شناســایی و البته 
رفع کرده است.او افزود: همانطور که مدیریت صحیح 
بانــک مرکزی ثبات ایجاد کرده اســت، فقط رویه 
اشتباه احتمالی بانک مرزی است که می تواند دوباره 
نــرخ دلار را متغیــر کند. اما اگر تامین ارز مورد نیاز 
ســخت افــزار مرتــب انجام شــود و قضیه وصول 

مطالبه هــای خارجــی هم نتیجه بدهــد، دلیلی 
نمی بینیم که بخش ۹۵ درصدی ارز دچار نوســان 
قیمت شود؛ بنابراین باید تاکید کرد که با اختیاراتی 
کــه بانک مرکزی دارد، می تواند با مدیریت صحیح 
برای افزایش قیمت دلار نیازی نداشته باشد. یعنی 
مثــلا امروز دلار ۵۰ هزارتومان اســت. چه اتفاقی 
موجب گرانی می شــود؟ پاســخ این اســت، یا باید 
رویدای خارجی بیفتد یا در داخل کشــور سیاست 
گذار ترجیح بدهد، دلار را به سمت دیگری ببرد تا 
کسری بودجه و ناترازی را بپوشانند که البته دیگر 
از این خبر ها نیســت.بغزیان در پایان گفت: ثبات 
فعلی ارز ماندگار است، مگر اینکه بانک مرکزی تحت 

تاثیر »ذی نفع ها« تصمیم دیگری بگیرد.

نقش اقتصاد: در شرایطی که فضای اقتصادی التهاب 
را در بیشــترین حالــت ممکن تجربه می کند، که 
سیاســت بانک مرکزی ثبات در بازار ارز را محقق 
کرده است تا کورسی امیدی برای بهبودی شرایط 
بــه وجود بیاید. ســئوال این اســت، ثبات ارز چه 
الزام هایــی دارد و چــه راه کار هایی می تواند مانع از 
متغیر شــدن دوباره نرخ ارز شــود؟ به هرحال نکته 
ملموس چیزی جز این نیست که منظم بودن یا بی 
نظمی اقتصاد ربط مستقیمی به شرایطی دارد که 

متوجه ارز موجود در داخل می شود.

مجتبیخسروجری
روزنامه نگار



آیینشروعبهرهبرداریازپروژهآبرسانیبه۸
روستایسرپلذهابباحضوراستاندارکرمانشاه

 نقش اقتصاد- کرمانشــاه- 
علیرضا نعمتی: آیین شــروع 
بهره برداری از پروژه آبرسانی 
به مجتمع ۸ روستایی کانی 
عزیــز و قورچی باشــی در 
شهرستان ســرپل ذهاب، 
برگزار شد.در مراسمی که با 

حضور اســتاندار کرمانشاه. ســردار عظیمی فرمانده قرارگاه نجف 
اشرف، فرماندار سرپل ذهاب، معاون عمرانی استانداری، مدیرعامل 
شــرکت آب و فاضلاب، نماینده شهرستان های قصرشیرین، سرپل 
ذهاب و گیلانغرب در مجلس و اهالی روستای قورچی باشی برگزار 
شــد، 3۱6 خانوار با جمعیت ۱3۸۵ نفر از نعمت آب شــرب سالم و 
پایدار برخوردار شدند.لازم به ذکر است که پروژه آبرسانی به مجتمع 
۸ روســتایی کانی عزیز و قورچی باشــی در شهرستان سرپل ذهاب 
با ۱۵ میلیارد تومان اعتبار، در ســال ۹۸ آغاز شــده بود اما در دولت 
جدید از کندی خارج شده و سرعت گرفت و امروز به بهره برداری 
رسید.در این مراسم جمع زیادی از زنان، مردان و کودکان این روستا 
در مراسم حاضر شدند و ضمن ابزار شادمانی از تحقق وعده دولت 
ســیزدهم، ابراز امیدواری کردند که خدمت رســانی ها همچنان با 

سرعت ادامه دار باشد.

ریاستکمیسیونگردشگری،صنایعدستیوکسبوکار
خانگیکانونملیکارآفرینانبههمدانرسید

نقش اقتصاد_ همدان_ پریزاد 
 ۹ انتخابــات  پاکــدل: 
کمیسیون تخصصی کانون 
ملی کارآفرینان برتر رسمی 
در سالن فرهنگی و ورزشی 
تلاش، تهران برگزار شد.در 
این انتخابات سعید ترابیان 

کارآفرین برتر اســتان، عضو هیات مدیره کانون کارآفرینان برتر 
رسمی استان و مدیر عامل مجموعه فرهنگی و توریستی گنجنامه 
با اکثریت آرا به عنوان" رئیس کمیسیون گردشگری صنایع دستی 
و کســب و کار خانگــی" انتخــاب شــد.گفتنی اســت انتخابات 
کمیســیون های تخصصی کانون ملــی، با حضور محمود کریمی 
بیرانوند معاون توســعه و کارآفرینی و اشــتغال و دبیر هیات امنای 
کانون ملی کارآفرینان برتر رسمی، علی زندوکیلی مشاور توسعه 
کارآفرینی و اشتغال و رئیس دبیرخانه کانون ملی، اعضای هیات 
مدیــره کانــون ملــی کارآفرینان برتر رســمی و کارآفرینان برتر 

استان های مختلف همراه بود.

تجلیلازمأمورینقرائتکنتورآبشرکت
آبوفاضلاباستانکرمانشاه

نقش اقتصاد- کرمانشاه- پری 
ویســی: به همــت معاونت 
خدمات مشترکین و درآمد، 
طی مراســمی از مأمورین 
قرائت کنتور آب، کاربران و 
اکیپ برخورد با انشــعابات 
غیــر مجاز آب، در ســالن 

همایش های این شــرکت قدردانی شد.معاون خدمات مشترکین و 
درآمد شــرکت آبفا اســتان کرمانشــاه گفت: صداقت، پشــتکار و 
پاســخگویی مناسب به مشــترکین از جمله وظایف مهم مأمورین 
قرائت کنتور آب و تیم جمع آوری انشعابات غیرمجاز می باشد.ارسلان 
عزیزپــور افزود: عوامل اجرایی در این معاونت به خصوص مأمورین 
قرائت کنتور و نیروهای واحد جمع آوری انشعابات غیر مجاز سربازان 
خط مقدم در شرکت آب و فاضلاب می باشند.وی تصریح کرد: این 
افراد باپشتکار، صبوری و همچنین تکریم ارباب رجوع جز نیروهای 
شایسته شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه هستند.در پایان این 
همایش از مأمورین قرائت، کاربران این حوزه در مناطق ســه گانه 
شهر کرمانشاه و اکیپ برخورد با انشعابات غیر مجاز آب، با اهدا لوح 

تقدیر و هدایایی قدردانی شد.

مهندسبهالو،رئیسگازرسانیبهشهرستانشهرکردمطرحکرد
شهرستانشهرکردویتریناستاناست

 نقــش اقتصاد- چهارمحــال و بختیاری- زهرا مصطفوی: توســعه
 گاز رسانی به شهرستان شهرکرد و تلاش هایی که در این راستا 
صورت گرفته است، به منظور ایجاد رفاه و توسعه صنعتی منطقه 
بســیار اهمیت زا و مثبت اســت. گاز طبیعی به عنوان یک منبع 
انرژی پاک، به واسطه سهولت دسترسی، کاربردهای متنوع و کم 
هزینه ای که دارد، به عنوان یکی از انتخاب های مطلوب در صنعت، 
تجارت و اقتصاد به شمار می رود. توسعه گاز رسانی به شهرستان 
شهرکرد باعث رشد و توسعه صنعتی در این منطقه می شود. فراهم 
آوردن امکان گاز رسانی به سوق های صنعتی و شرکت ها، ایجاد 
پایگاه تولیدی قوی در شهرســتان را به همراه دارد، که منجر به 
اشتغالزایی، افزایش سطح درآمد افراد و بهبود شرایط اقتصادی 
منطقه می شــود. علاوه بر اثر مســتقیم بر صنعت، گاز رسانی به 
شهرستان شهرکرد تأثیرات مثبتی روی زندگی روزمره افراد نیز 

خواهد داشت.
 استفاده از گاز طبیعی به جای سوخت های فسیلی نه تنها به حفظ 
محیط زیســت کمک می کند، بلکه هزینه های انرژی را نیز کاهش 
می دهد. امکان استفاده از گاز طبیعی در منازل، مدارس، بیمارستان ها 
و ســایر نقاط شهرســتان، زندگی افراد را راحت تر و بهتر می کند. به 
طور کلی، توسعه گاز رسانی به شهرستان شهرکرد یک گام بزرگ 
به سوی توسعه پایدار و افزایش رفاه اجتماعی است. با توجه به مزایای 
بی شــماری که این طرح به همراه دارد، امیدوارم نه تنها شــهرکرد 
بلکه سایر مناطق نیز از گاز رسانی بهره مند شوند و با استفاده از این 

منبع پاک، به آینده بهتری برای همه دست یابیم.

برگزاری۱۵۰دورهآموزشمدیریتیدرشهرکهایصنعتیقزوین

نقش اقتصاد- چهارمحــال و بختیاری- زهرا مصطفوی: به گزارش اداره 
ارتباطات و اطلاع رســانی اداره کل راه و شهرســازی چهارمحال و 
بختیاری، خدایار باقری سرپرست اداره کل راه و شهرسازی در دیدار 
با رئیس کل دادگســتری اســتان ضمن تشریح وضعیت محورها در 
اســتان، بیان داشــت: با توجه به کوهســتانی بودن استان، پیشبرد 
پروژه های راه سازی عمدتاً باید از طریق ساخت تونل و پل های بزرگ 

انجام گیرد که این موضوع اعتبارات زیادی را می طلبد.
وی افــزود: در حــال حاضر 333 کیاومتر بزرگراه و ۷6۱ کیلومتر راه 
اصلی در سطح استان در دست بهره برداری و ۲۰۰ کیلومتر بزرگراه 

و راه اصلی درحال احداث است.
 سرپرســت اداره کل راه و شهرســازی استان همچنین ادامه داد: هم 
اکنون در اســتان ۱۰ دســتگاه تونل بطول ۱۲ هزار و ۵۰۰ متر و 6 

تقاطع غیرهمسطح در حال احداث داریم.

باقری محورهای شــهرکرد ـ بروجن ـ لردگان، لردگان ـ کارون ۴ ـ 
ایذه، شهرکرد ـ شلمزار، بازفت ـ مسجد سلیمان، فارسان ـ دشتک، 
اردل ـ دوپلان، شــهرکرد ـ ســامان ـ تیران و شهرکرد ـ بن ـ داران را 

از مهمترین پروژه های راه در حال احداث این اداره کل معرفی کرد.
وی به راه های باباحیدر ـ چلگرد، سورشــجان ـ ســودجان، حاشــیه 
زاینده رود، ورودی و کمربندی اردل و بهســازی فرخشــهر ـ خراجی 
و ناغان ـ کارون ۴ نیز اشاره کرد و گفت: این محورها در یکسال اخیر 
مجوز ماده ۲3 و تأمین اعتبار از محل منابع ملی را دریافت کرده اند 
و بغیر از دو مورد، پیمانکار پروژه ها نیز مشخص و مشغول بکار شده 

است.
رئیس کل دادگستری استان نیز با اشاره به برخی از مشکلات استان 
در حوزه راه ســازی بیان کرد: در اســتان چهارمحال و بختیاری ۴۰ 
نقطه حادثه خیز وجود دارد که باید برای اصلاح این نقاط اعتبارات 

لازم تخصیص داده شود.
محمد رزم افزود: رفع نقاط حادثه خیز جاده ای و شــهری تأثیر به 

سزایی در افزایش ظرفیت های گردشگری و توسعه استان دارد.

نقش اقتصاد- قزوین- آزاده مافی: مدیرعامل شــرکت شهرک های 
صنعتی قزوین گفت: امسال ۱۵۰ دوره آموزش مدیریتی، کارآفرینی، 
تخصصی و مهارتی در شهرک ها و نواحی صنعتی استان برگزار شد.

رضا صفاری، مدیرعامل شــرکت شهرک های صنعتی قزوین گفت: 
امسال ۱۵۰ دوره آموزش مدیریتی، کارآفرینی، تخصصی و مهارتی 
برای مدیران و کارشناســان واحدهای تولیدی و صنعتی، کارگاهی 
و خدماتی مســتقر در شــهرک ها و نواحی صنعتی این استان برگزار 

شد.
صفاری افزود: این آموزش ها در راستای توسعه صنایع کوچک، بهبود 
وضعیت آموزش نیروی انسانی شاغل در واحدهای صنعتی مستقر 
در شــهرک های صنعتی، اعضا خوشــه ها و شبکه های کسب و کار 
صورت گرفته است.وی ادامه داد: طی این مدت ۲3 هزار نفر ساعت، 

دوره آمــوزش مدیریتی، مهارتی، کارآفرینی و آموزش های مجازی 
با حضور ۲ هزار و 6۵۰ فعال عرصه اقتصادی و صنعتی شامل مدیران 
و کارکنان واحدهای تولیدی و صنعتی مستقر در شهرک ها و نواحی 

صنعتی و همچنین اعضای خوشه های کسب و کار در سطح استان 
برگزار شــد.رییس هیات مدیره شرکت شهرک های صنعتی استان 
قزوین با اشاره به اهداف برگزاری این دوره های آموزشی، تاکید کرد: 
به منظور ارتقاء سطح دانش و مهارت مدیران و کارکنان واحدهای 
صنعتی کوچک، افزایش کارآیی و اثربخشی در واحدهای صنعتی، 
دوره های آموزشــی در ســه حوزه مدیریتی، مهارتی و کارآفرینی در 
زمینه قوانین و مقررات، بهینه ســازی مصرف انرژی، توســعه منابع 
انســانی، دوره های مهارتی تخصصی و دوره های عملی و حین کار 
برای واحدهای صنعتی برگزار شــده اســت.تاکنون بیش از ۲ هزار و 
۱۰۰ دوره آموزشــی برای 3۷ هزار و ۸۰۰ نفر با حمایت شــرکت 
شــهرک های صنعتی قزوین با واحدهای صنعتی مســتقر در استان 

برگزار شده است.

برگزارییادوارهسرلشکرشهیداسماعیلدقایقی
باپشتیبانیشرکتآغاجاری

نقش اقتصاد- خوزستان- 
گراوند:  حسین عسکری 
همزمان بــا ۲۸ دیماه 
یــادواره شهـــــادت 
سرلشکـــر شهیــــد 
اســماعیل دقایقــی با 
حضــور خانواده و جمع 
کثیــری از همرزمان از 
این شــهید والا مقام با 

پشتیبانی کامل شرکت آغاجاری برگزار گردید. به گزارش روابط عمومی 
شــرکت بهره برداری نفت و گاز آغاجاری پنجشــنبه ۲۸ دیماه ۱۴۰۲ 
یادواره سرلشکر شهید اسماعیل دقایقی مؤسس و اولین فرمانده لشکر 
بدر با حضور خانواده، همرزمان، جمع کثیری از مردم امیدیه و آغاجاری 
و همچنین جمعی از رزمندگان حشدالشعبی عراق به میزبانی و پشتیبانی 

شرکت آغاجاری انجام شد. 
در این یادواره که با سخنرانی سردار مسجدی مشاور فرمانده سپاه قدس 
همراه بود به نقش برجسته این شهید والا مقام در تشکیل لشکر بدر با 
استفاده از مجاهدین عراقی و همچنین جایگاه شهید دقایقی در جبهه 

مقاومت پرداخته شد.
سرلشکر شهید اسماعیل دقایقی در خلال انجام عملیات کربلای ۵ در 
هنگام شناســایی در شــلمچه، توسط هواپیمای جنگنده نیروی هوایی 
عراق مورد اصابت موشک قرار گرفت و به درجه شهادت رسید. در بخشی 
از وصیت نامه این شــهید والا مقام آمده: خدایا! امت اســلام را صبر و 
استقامت عطا فرما تا در مقابل دشمنان خدا و کافران، پایداری کنند و 

سپس بر آنان غلبه کنند.

مدیرعاملشرکتگازاستانچهارمحالوبختیاری:
عواملاثرگذاردرپایداریواستمرارگازرادنبالمیکنیم

نقش اقتصاد- چهارمحال و 
بختیاری- زهرا مصطفوی: 
برای موفقیت شرکت گاز 
اســتان چهارمحــال و 
بختیــاری در پایداری و 
گاز  تأمیــن  اســتمرار 
طبیعــی، چندین عامل 

مهم وجود دارد:
 ۱. تأمیــن منابــع گاز 

طبیعی: به دنبال تضمین منابع پایدار گاز طبیعی برای تأمین نیازهای شرکت 
و مشترکین است.

 ۲. بهره برداری بهینه از شــبکه توزیع: مدیریت کارآمد و بهبود عملکرد شــبکه 
توزیع گاز با ارائه خدمات بهتر به مشترکین و کاهش اتلاف در طول مسیر توزیع.

3. استفاده از فناوری های نوین: بهره برداری از فناوری های پیشرفته و نوآوری در 
عملیات، توزیع و مدیریت سیستم گاز سبب بهبود کیفیت و کارایی شرکت می شود.

۴. مدیریت کیفیت: تأمین کیفیت بالا در توزیع گاز، مدیریت مناسب خطاها و 
ریسک ها و پیشگیری از وقوع حوادث و نقص های سیستمی.

 ۵. رعایت استانداردها و قوانین: رعایت قوانین و مقررات مربوط به صنعت گاز، 
بازاریابی مناسب.

 6. ارتباطات مؤثر: برقراری ارتباط مؤثر با مشترکین، مراجع قضایی، سازمان های 
دولتی و اقتصادی به منظور تسهیل در فعالیت ها و رفع مشکلات.

 ۷. توسعه پایدار: مدیریت پایداری شرکت با تأمین رشد مستدام، حفظ محیط 
زیست، ارزش های اجتماعی و ایجاد نیروی انسانی متخصص و متعهد.

در کل، توجه به این عوامل و اجرای مناسب برنامه های مدیریتی مؤثر، به شرکت 
گاز استان در دستیابی به پایداری و استمرار موفقیت کمک می کند.

پیشگامینفتوگازماروندرساختداخلکالا
وتجهیزاتفرایندی

نقش اقتصاد- خوزستان- 
گراوند:  حسین عسکری 
مدیر عامل شرکت بهره 
بــرداری نفــت و گاز 
مارون، نقش سازندگان 
ایرانی به ویژه سازندگان 
خوزستانی را در پیشبرد 
اهداف تولیدی سازمان 
نقشی بی بدیل توصیف 

و این حضور ســازندگان در صحنه را برگی زرین در تاریخ صنایع ســازنده 
ایران دانست. به گزارش روابط عمومی شرکت بهره برداری نفت و گاز مارون 
مهندس قباد ناصری با ابراز خرســندی از تلاش های جهادی کارگروه های 
تخصصی این شــرکت و تعهد مثال زدنی ســازندگان داخلی در ســاخت به 
هنگام )و البته با کیفیت جهانی( کالای مورد نیاز، گفت: از فروردین تا انتهای 
آذر ماه سال جاری، ۴ هزار و ۵۲۲ قطعه مورد نیاز ماشین آلات فرایندی را 
با همکاری سازندگان داخلی ساختیم و در فرایند تولید مورد استفاده قرار 

دادیم.
 وی افزود: ۵ هزار و ۸33 قلم کالای مورد نیاز شرکت را نیز از منابع داخلی 
با صرف ۱۵ هزار میلیارد ریال تأمین کردیم. مهندس ناصری ابراز امیدواری 
کرد که این رویه و بی نیازی کامل از کالا و محصولات خارجی همچنان و 
با افزایش تعامل در نمایشگاه های تخصصی و سایر رویدادهایی که به شناسایی 
ظرفیت های صنعتی داخلی منجر شود، تداوم یابد. چهاردهمین نمایشگاه 
ساخت تجهیزات صنعت نفت خوزستان، ۲۴ تا ۲۷ دی ماه با حضور ۲۸۱ 
 شــرکت داخلی از ۱6 اســتان در محل دائمی نمایشــگاه های اهواز برگزار

 شد.

رویداد

احداث۱۰دستگاهتونلبهطول۱۲هزارو۵۰۰متردرچهارمحالوبختیاری
سرپرست اداره کل راه و شهرسازی چهارمحال و بختیاری مطرح کرد؛
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با تلاش انجام 
شده تعهدات 
افزایش تولید 
نفت در سه 
بخش چاه های 
توسعه ای، 
تعمیری و 
ترمیمی نسبت 
به برنامه 
ابلاغی حدود 
145 درصد 
تحقق یافته، 
که عمده این 
فعالیت ها در 
بخش اقدامات 
ترمیمی صورت 
گرفته است
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نقش اقتصــاد- چهارمحــال و بختیاری- زهرا 
مصطفوی: در ۹ ماهه ســال جاری ۵۰ میلیون 
 CNG مترمکعب ســوخت بــه جایگاه های
استان چهارمحال وبختیاری تحویل داده شده 

است.
 بــه گزارش روابط عمومی شــرکت ملی گاز 
ایــران، جهان بخــش ســلیمیان مدیرعامل 
شــرکت گاز اســتان چهارمحال وبختیاری 
ضمــن بیــان مطلب فوق، با اشــاره به اینکه 

ســوخت CNG نســبت به بنزین، گازوئیل و 
ســایر فرآورده هــای فســیلی، آلاینده های 
محیطــی کمتری تولید می کند، اذعان کرد: 
CNG عــلاوه بر تأثیر در کاهش آلاینده های 
محیطــی، به علت دارابودن احتراقی بهینه و 
تمیز موجب افزایش طول عمر موتور اتومبیل 

نیز می شود.
 وی مقرون به صرفه بودن استفاده از CNG را 
از دیگــر مزایای این ســوخت خواند و افزود: 

ارزان و قابل دســترس بودن، بازدهی مطلوب 
و کاهــش گازهای گلخانه ای از دیگر مزایای 

استفاده از این سوخت پاک است.
 سلیمیان در پایان با اشاره به اینکه در استان 
چهارمحال وبختیاری ۴۲ جایگاه CNG فعال 
اســت، خاطرنشان کرد: به منظور تسهیل در 
 CNG نــاوگان حمل ونقــل جایگاه های گاز
اســتان به صــورت شــبانه روزی در حــال 

خدمات رسانی به شهروندان هستند.

تحویلبیشاز۵۰میلیونمترمکعبگازبهجایگاههایCNGاســتانچهارمحالوبختیاری

تحقق 145 درصدی برنامه تولید در بخش چاه های توسعه ای، تعمیری و ترمیمی شرکت نفت و گاز کارون
مدیرعامل شرکت بهره برداری کارون خبر داد:

نقش اقتصاد- خوزســتان- حســین عسکری گراوند: 
مهندس شهرویی گفت: با تلاش انجام شده تعهدات 
افزایش تولید نفت در سه بخش چاه های توسعه ای، 
تعمیری و ترمیمی نسبت به برنامه ابلاغی حدود ۱۴۵ 
درصد تحقق یافته، که عمده این فعالیت ها در بخش 
اقدامات ترمیمی صورت گرفته است. حسن شهرویی   
اظهار داشت: شرکت نفت و گاز و کارون اولین شرکت 
و بزرگترین بهره بردار حوزه شرکت مناطق نفت خیز 
جنوب با مرکزیت اهواز اســت که ســهم عمده ای از 
تولید نفت کشور را عهده دار و وظیفه خطیری پیرامون 
موقعیت جغرافیایی شــهر اهواز و تولید دارد. وی با 
بیان اینکه بیش از ۲۷ درصد نفت کشور توسط شرکت 
نفت وگاز کارون تولید می شــود، افزود: بر اســاس 
برنامه ای که شرکت ملی نفت تعیین کرده بود ۱۴۵ 
درصد افزایش تولید داشــتیم که قطعاً در این مسیر 
مشــکلات و موانعی برای ایجاد بســتر مناسب تولید 
فراهم شد، اما با تلاش انجام شده و با ایجاد زیرساخت 
لازم بــه ویــژه در بحث تعمیرات تجهیزات و خطوط 
لوله موفق به افزایش تولید شدیم. وی ادامه داد: برای 
رســیدن به زیرساخت های مدنظر پروژه ها، اقدامات 

متعددی انجام دادیم و حدود 3۵۰ کیلومتر خطوط 
لوله انتقال نفت ارزیابی شد که راه اندازه ۱۵ ایستگاه 
حفاطــت کاتــدی، ۲۵ مورد اصلاحیه فراورشــی 
متناسب تولید و ضخامت سنجی ۵/۱ میلیون دسی 
متر مربع خطوط جریانی از جمله این موارد است که 
با اولویت بندی صورت گرفته مشکلات رفع شد. وی 
توضیــح داد: حمایــت از ســاخت قطعــات یکی از 
بخش هایی بود که به پایداری سیســتم کمک کرده 
اســت که در همین راســتا ۲۲۰ قلم قطعه شامل سه 
هزار قطعه با ارزش بیش از ۱۴ میلیاردتومان از طریق 
برون سپاری به سازندگان داخلی و شرکت های دانش 
بنیان ســاخته شــد، علاوه بر آن برای تعمیر قطعات 
بیش از ۱۷۰ قلم و ۱۵۰۰ قطعه با ارزش ۲۰ میلیارد 
تومان در سال را نیز انجام داده ایم و در پی آن دستگاه ها 
و تجهیزات خود را آماده کار نمودیم. وی تصریح کرد: 
در خصــوص چاه ها تعمیری، ترمیمی و توســعه ای 
اقدامات بسیار خوبی را انجام داده ایم که در طول این 
مدت بی ســابقه بوده به گونه ای که ۱63 هزار بشکه 
افزایش تولید در پی تعمیر چاه ها داشته ایم. علاوه بر 
آن در حوزه محیط زیســت نیز اقدامات خوبی انجام 

شد به طوری که روزانه بیش از ۸۰ هزار بشکه پساب 
در چاه تزریق می شــود که بیش از ۹۵ درصد پســاب 
تولید شرکت نفت و گاز کارون است. شهرویی توضیح 
داد: در حــال حاضر حدود ۹۵ درصد گازهای همراه 
نفت جمع آوری می شــود و برای ۵ درصد باقیمانده 
نیز پروژه های مرتبط در حال اجرا می باشد که پروژه 

جمع آوری گازهای مشــعل با همکاری پتروشیمی 
مارون در حال انجام است که در حال حاضر بیش از 
۵۰ درصد پیشرفت کاری داشته و امیدواریم تا سال 
آینده کلیه گازهای همراه را با تلاشی که انجام می شود 
جمع آوری شــود و آلودگی زیست محیطی نداشته 

باشیم.
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شرکتهایبزرگنفتیومالی۴۲۴میلیارددلار
سودکردند

فدراسیون جهانی اکشن ادِ )ActionAid( و سازمان غیرانتفاعی 
آکســفام در گزارشــی، ۲۰۰ شرکت بزرگ از نظر سرمایه بازار در 
سراســر جهان را بررســی کردند تا ســود بادآورده آنها را ارزیابی 
کرده و با درآمد تولید شــده ظرف مدت دو ســال تا ژوئن ســال 
۲۰۲3، مقایسه کنند. از این ۲۰۰ شرکت، ۱۴ شرکت در بخش 
سوخت های فسیلی و ۲۲ شرکت در بخش بانکی بودند و تعداد 
شــرکت های این دو بخش، به 36 شــرکت رسید.از سود این دو 
بخش، ۴۲۴ میلیارد دلار می تواند ســود بادآورده در نظر گرفته 
شود که سودی است که ۲۰ درصد بالاتر از میانگین چهار ساله 
است.همچنین، شش شرکت نفتی بزرگ بین المللی به تنهایی، 
۲۱۹ میلیارد دلار ســود خالص برای ســال ۲۰۲۲ داشــتند که 

رکورد بالای جدیدی است.

استفادهازپیلسوختیبرایبرقمنازلمسکونی

طــرح »افزایش فاکتور ظرفیــت نیروگاه بادی با تولید هم زمان 
هیــدروژن از انــرژی بادی و بهره گیری آن در ســیکل ترکیبی 
بادی-پیل سوختی« با حمایت بنیاد ملی علم ایران در دانشگاه 

علم و صنعت ایران اجرا شد.
به گزارش ایسنا، علیرضا زاهدی، عضو هیات علمی دانشگاه علم 
و صنعــت ایــران و مجری طرح »افزایش فاکتور ظرفیت نیروگاه 
بــادی بــا تولید هم زمان هیدروژن از انرژی بادی و بهره گیری آن 
در ســیکل ترکیبی بادی-پیل ســوختی« درباره علت انجام این 
طرح، گفت: همان طور که می دانید کاهش منابع فسیلی و اثرات 
زیســت محیطی آن از جمله دلایل اصلی توجه به اســتفاده از 
انرژی های تجدیدپذیر به حساب می آیند، اما به دلیل عدم تولید 
مداوم برق در نیروگاه های تجدیدپذیر و وابستگی شدید آنها به 
ســاعات مختلف شــبانه روز و فصول گوناگون سال، استفاده از 

سامانه های هیبریدی تعاملی اهمیت زیادی دارد.
زاهدی در پایان خاطر نشان کرد: هدف در این طرح، استفاده از 
پیل سوختی در منزل مسکونی بود که تابع شرایط باد نباشد و 
برق تولید کند، اما مشکل برق مستقیم هم پیش روی انجام این 
طرح بود که برای حل آن، باید از »اینورتر« استفاده می شد. در 
مجموع می توان گفت که این طرح، یک طرح کم نظیر در دنیاست 

که به تأمین برق واحدهای مسکونی کمک می کند.

۳۰۰میلیاردتومانپاداشصرفهجوییبرق
برایتهرانیها

مدیرعامل شرکت توزیع برق تهران بزرگ گفت: تاکنون بیش از 
3۰۰ میلیارد تومان پاداش صرفه جویی به مشترکان شهر تهران 

پرداخت شده است.
به گزارش ایسنا، کامبیز ناظریان امروز در جمع خبرنگاران با بیان 
این که به ازای هر دو مشــترک یک مشــترک مشــمول پاداش 
صرفه جویی شــده اســت، اظهار کرد: تعداد زیادی از قبوضی که 

صادر شده یا رایگان بوده و یا مشترکان بستانکار شده اند.
وی با بیان این که امســال در زمان پیک تابســتان بالغ بر ۵۰۰ 
میلیون کیلووات ساعت صرفه جویی در مصرف برق صورت گرفت 
و بدون محدودیت توانســتیم برق شــهر تهران را تأمین کنیم، 
گفت: علی رغم این که افزایش ۱.۵ درجه ای دما را داشتیم، بالغ 
بر شــش درصد انرژی بیشــتر برای مشترکان به ویژه در بخش 

صنعت و کسب وکار تأمین کردیم.

مشکلات و 
محدودیت ها 
فقط گریبان 
گیر صنعت 
پتروشیمی 

نیست، بلکه 
گریبانگیر کل 

صنعت نفت و 
در کل، کلِ 

صنعت کشور 
است که چیزی 

جز عدم سرمایه 
گذار خارجی 

نیست

ضرورتشکستنانحصارتوسعه
میادیننفتوگاز

واقعیت این اســت که ورود بخش خصوصی 

به توســعه میادین نفــت و گاز که در برنامه 
هفتم مصوب شده در بعد کلان رویکرد مثبتی 
اســت. تاکنون فقط دولت در این حوزه فعال 
بــوده و انحصــار موجود در این بخش عواقب 
زیــادی مثل ناترازی انرژی را برای ما در پی 
داشــته اســت. البته واقعیت است که بخش 
خصوصــی در ایــران به دلیل اینکه دهه ها از 
فعالیت و حضور در حوزه نفت و گاز دور بوده 
اســت و بخش بالادســتی نفت و گاز به طور 
کامل و پایین دســتی به صورت میانگین در 
دســت دولت بوده اســت بخش خصوصی از 
تجربه کافی برای حضور در توســعه میادین 

نفت و گاز برخوردار نیست. با توجه به اینکه 
بخــش نفــت ما شــرایط تحریمــی دارد و 
محدودیت های خاص و شفافیت کمی در این 
حــوزه وجــود دارد، بخش خصوصی به طور 
معمــول نتوانــد در این بخش ورود کند و در 
گام های ابتدایی بیشتر زمینه ورود بخش غیر 
دولتــی و خصولتــی در ایــن حــوزه فراهم 
می شــود. بخــش خصولتی تجربه حضور در 
حوزه نفت و گاز و توســعه میادین داشته اند. 
این مصوبه راهی اســت که بخش خصوصی 
در این حوزه به مرور وارد شــود. وی افزود: 
شکســتن انحصار در صنعت نفت و گاز ایران 

دارای پتانســیل بازگشایی طیف وسیعی از 
مزایــا از جملــه پیشــرفت های فنــاوری، 
ســرمایه گذاری های خارجی، ایجاد شــغل، 
پایــداری  افزایــش  و  اقتصــادی  رشــد 
زیست محیطی است. شکستن انحصار توسعه 
میادین نفت و گاز می تواند یک صنعت نفت 
و گاز رقابتی تــر و پویاتــر ایجــاد کنــد که 
فرصت های شــغلی قابل توجهی را با خود به 
همــراه دارد. مشــارکت بخــش خصوصی 
می تواند منجر به ایجاد شــغل در بخش های 
مختلف از جمله اکتشاف، حفاری، مهندسی، 

لجستیک و خدمات پشتیبانی شود.

سعیدمیرترابی
کارشناس ارشد 

حوزه انرژی

ت
ش

ددا
یا

رویداد

تاثیرافزایشصادراتنفتایران
برتصمیماتجدیداوپکیها

نرسی قربان، درباره تصمیم جدید روسیه و عربستان برای کاهش عرضه 
و همچنین برنامه افزایش تولید و صادرات نفت ایران و تاثیر آن بر بازار 

اظهار داشت: برنامه کاهش تولید عربستان و

آگهی موضوع ماده 3 قانون ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف و 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

هیات حل اختاف مستقر در اداره ثبت اسناد و اماك منطقه دو قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشــکیلی طبق قانون، تعیین تکلیف را بر اســاس 
گزارش کارشناســان و به استناد مدارك موجود در پرونده به شرح آرای ذیل تایید 

نموده اند.
1- رای شــماره 1۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۳۳۲۹ پرونده کاسه 1۴۰111۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲1۴۷ 
دولت جمهوری اســامی ایران با نمایندگی سازمان ملی زمین و مسکن به شناسه 
ملی 1۴۰۰۰18۰۰۶۳ ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شــده به مساحت 
۶۰۰۰/۵۴ مترمربع در قسمتی از پاك شماره فرعی از ۲۵۶۷ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی ثبت دفتر الکترونیکی 

۴۴8۴ – 1۴۰1 . )م الف 1۶۴8۷۹۰ (
۲- رای شــماره 1۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۳۳۲۲ پرونده کاسه 1۴۰111۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۴۲ 
دولت جمهوری اســامی ایران با نمایندگی سازمان ملی زمین و مسکن به شناسه 
ملی 1۴۰۰۰18۰۰۶۳ ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شــده به مساحت 
1۰۰۳/1۲ مترمربع در قسمتی از پاك شماره فرعی از ۲۵۶۷ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی ثبت دفتر الکترونیکی 

۴۴8۴ – 1۴۰1 . )م الف 1۶۴8۷8۷ (
۳- رای شــماره 1۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۳۳۲۵ پرونده کاسه 1۴۰111۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۴1 
دولت جمهوری اســامی ایران با نمایندگی سازمان ملی زمین و مسکن به شناسه 
ملی 1۴۰۰۰18۰۰۶۳ ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شــده به مساحت 
1۴۲۹/8۹ مترمربع در قســمتی از پاك شــماره فرعی از ۲۵۶۷ اصلی واقع در قم 
بخــش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی ســند قطعی ثبت دفتر 

الکترونیکی ۴۴8۴ – 1۴۰1 . )م الف 1۶۴8۷8۶ (
۴- رای شــماره 1۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۳۳1۵ پرونده کاسه 1۴۰111۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۴۰ 
دولت جمهوری اســامی ایران با نمایندگی سازمان ملی زمین و مسکن به شناسه 
ملی 1۴۰۰۰18۰۰۶۳ ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شــده به مساحت 
۵۵1۰/1۴ مترمربع در قســمتی از پاك شــماره فرعی از ۲۵۶۷ اصلی واقع در قم 
بخــش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی ســند قطعی ثبت دفتر 

الکترونیکی ۴۴8۴ – 1۴۰1 . )م الف 1۶۴8۷8۵ (
۵- رای شــماره 1۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۳۳۲۰ پرونده کاسه 1۴۰111۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۳۶ 
دولت جمهوری اســامی ایران با نمایندگی سازمان ملی زمین و مسکن به شناسه 
ملی 1۴۰۰۰18۰۰۶۳ ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شــده به مساحت 
۵۹81/۳۰ مترمربع در قســمتی از پاك شــماره فرعی از ۲۵۶۷ اصلی واقع در قم 
بخــش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی ســند قطعی ثبت دفتر 

الکترونیکی ۴۴8۴ – 1۴۰1 . )م الف 1۶۴8۷8۳ (

۶- رای شــماره 1۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۳۳۳۰ پرونده کاسه 1۴۰111۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۴۹ 
دولت جمهوری اســامی ایران با نمایندگی سازمان ملی زمین و مسکن به شناسه 
ملی 1۴۰۰۰18۰۰۶۳ ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شــده به مساحت 
۷۲88/۰8 مترمربع در قســمتی از پاك شــماره فرعی از ۲۵۶۷ اصلی واقع در قم 
بخــش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی ســند قطعی ثبت دفتر 

الکترونیکی ۴۴8۴ – 1۴۰1 . )م الف  1۶۴8۷۶1 (
۷- رای شــماره 1۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۳۳1۷ پرونده کاسه 1۴۰111۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۵۰ 
دولت جمهوری اســامی ایران با نمایندگی سازمان ملی زمین و مسکن به شناسه 
ملی 1۴۰۰۰18۰۰۶۳ ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شــده به مساحت 
۵۹۲۵/۲۴ مترمربع در قســمتی از پاك شــماره فرعی از ۲۵۶۷ اصلی واقع در قم 
بخــش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی ســند قطعی ثبت دفتر 

الکترونیکی ۴۴8۴ – 1۴۰1 )م الف 1۶۴8۷۶۳ (
8- رای شــماره 1۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۳۲۰1 پرونده کاسه 1۴۰111۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲1۵1 
دولت جمهوری اســامی ایران با نمایندگی سازمان ملی زمین و مسکن به شناسه 
ملی 1۴۰۰۰18۰۰۶۳ ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شــده به مساحت 
۴۲۶۴/۶۷ مترمربع در قســمتی از پاك شــماره فرعی از ۲۵۶۷ اصلی واقع در قم 
بخــش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی ســند قطعی ثبت دفتر 

الکترونیکی ۴۴8۴ – 1۴۰1 . )م الف 1۶۴8۷۶۴ (
۹- رای شــماره 1۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۳۳۲1 پرونده کاسه 1۴۰111۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲1۵۰ 
دولت جمهوری اســامی ایران با نمایندگی سازمان ملی زمین و مسکن به شناسه 
ملی 1۴۰۰۰18۰۰۶۳ ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شــده به مساحت 
۶۴8۲/۶1 مترمربع در قســمتی از پاك شــماره فرعی از ۲۵۶۷ اصلی واقع در قم 
بخــش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی ســند قطعی ثبت دفتر 

الکترونیکی ۴۴8۴ – 1۴۰1 )م الف 1۶۴8۷۶۷ (
1۰-  رای شــماره 1۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۳۲۹1 پرونده کاسه 1۴۰111۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲1۴8 
دولت جمهوری اســامی ایران با نمایندگی سازمان ملی زمین و مسکن به شناسه 
ملی 1۴۰۰۰18۰۰۶۳ ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شــده به مساحت 
۹۹۹۵/8۹ مترمربع در قســمتی از پاك شــماره فرعی از ۲۵۶۷ اصلی واقع در قم 
بخــش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی ســند قطعی ثبت دفتر 

الکترونیکی ۴۴8۴- 1۴۰1 . )م الف 1۶۴8۷۶8  (
11-  رای شــماره 1۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۳۲۰۰ پرونده کاسه 1۴۰111۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۶1 
دولت جمهوری اســامی ایران با نمایندگی سازمان ملی زمین و مسکن به شناسه 
ملی 1۴۰۰۰18۰۰۶۳ ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شــده به مساحت 
۴۴/1۲ مترمربع در قسمتی از پاك شماره فرعی از ۲۵۶۷ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی ثبت دفتر الکترونیکی 

۴۴8۴ – 1۴۰1 . )م الف 1۶۴8۷۷۰ (
1۲-  رای شماره 1۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۳۲1۳ پرونده کاسه 1۴۰111۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۵۶ 
دولت جمهوری اســامی ایران با نمایندگی سازمان ملی زمین و مسکن به شناسه 

ملی 1۴۰۰۰18۰۰۶۳ ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شــده به مساحت 
۷۳۴۳/۴۶ مترمربع در قســمتی از پاك شــماره فرعی از ۲۵۶۷ اصلی واقع در قم 
بخــش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی ســند قطعی ثبت دفتر 

الکترونیکی ۴۴8۴ – 1۴۰1 . )م الف  1۶۴8۷۷۲ (
1۳-  رای شماره 1۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۳۴۶۴ پرونده کاسه 1۴۰111۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۵1 
دولت جمهوری اســامی ایران با نمایندگی سازمان ملی زمین و مسکن به شناسه 
ملی 1۴۰۰۰18۰۰۶۳ ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شــده به مساحت 
۵8۰۶/1۵ مترمربع در قســمتی از پاك شــماره فرعی از ۲۵۶۷ اصلی واقع در قم 
بخــش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی ســند قطعی ثبت دفتر 

الکترونیکی ۴۴8۴ – 1۴۰1 . )م الف 1۶۴8۷۷۳  (
1۴-  رای شماره 1۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۳۳۰۹ پرونده کاسه 1۴۰111۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۳1 
دولت جمهوری اســامی ایران با نمایندگی سازمان ملی زمین و مسکن به شناسه 
ملی 1۴۰۰۰18۰۰۶۳ ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شــده به مساحت 
1۰۹۲/8۳ مترمربع در قســمتی از پاك شــماره فرعی از ۲۵۶۷ اصلی واقع در قم 
بخــش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی ســند قطعی ثبت دفتر 

الکترونیکی ۴۴8۴ – 1۴۰1 . )م الف 1۶۴8۷۷۵  (
1۵-  رای شماره 1۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۳۳۲۳ پرونده کاسه 1۴۰111۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۳۲ 
دولت جمهوری اســامی ایران با نمایندگی سازمان ملی زمین و مسکن به شناسه 
ملی 1۴۰۰۰18۰۰۶۳ ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شــده به مساحت 
۷8۰/۴۳ مترمربع در قسمتی از پاك شماره فرعی از ۲۵۶۷ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی ثبت دفتر الکترونیکی 

۴۴8۴ – 1۴۰1 . )م الف 1۶۴8۷۷۶  (
1۶- رای شماره 1۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۳۳۰۳ پرونده کاسه 1۴۰111۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۳۴ 
دولت جمهوری اســامی ایران با نمایندگی سازمان ملی زمین و مسکن به شناسه 
ملی 1۴۰۰۰18۰۰۶۳ ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شــده به مساحت 
1۵۶۰/18 مترمربع در قســمتی از پاك شــماره فرعی از ۲۵۶۷ اصلی واقع در قم 
بخــش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی ســند قطعی ثبت دفتر 

الکترونیکی ۴۴8۴ – 1۴۰1 . )م الف  1۶۴8۷۷8 ( 
1۷- رای شماره 1۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۳۲۲۶ پرونده کاسه 1۴۰111۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۳۵ 
دولت جمهوری اســامی ایران با نمایندگی سازمان ملی زمین و مسکن به شناسه 
ملی 1۴۰۰۰18۰۰۶۳ ششــدانگ قطعه زمین که در ان احداث بنا شــده به مساحت 
۶۳۲/۲۴ مترمربع در قسمتی از پاك شماره فرعی از ۲۵۶۷ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی ثبت دفتر الکترونیکی 

۴۴8۴ – 1۴۰1 )م الف  1۶۴8۷۷۹ (
18-  رای شماره 1۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۳۳1۴ پرونده کاسه 1۴۰111۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۴۷ 
دولت جمهوری اســامی ایران با نمایندگی سازمان ملی زمین و مسکن به شناسه 
ملی 1۴۰۰۰18۰۰۶۳ ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شــده به مساحت 
۷۰۴/۶۹ مترمربع در قسمتی از پاك شماره فرعی از ۲۵۶۷ اصلی واقع در قم بخش 

حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی ثبت دفتر الکترونیکی 
۴۴8۴ – 1۴۰1 . )م الف 1۶۴8۷۹8  (

1۹-  رای شماره 1۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۳۲۹۴ پرونده کاسه 1۴۰111۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۴8 
دولت جمهوری اسامی ایران با نمایندگی از سازمان ملی زمین و مسکن به شناسه 
ملی 1۴۰۰۰18۰۰۶۳ ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شــده به مساحت 
1۷۴۰/۵۷ مترمربع در قســمتی از پاك شــماره فرعی از ۲۵۶۷ اصلی واقع در قم 
بخــش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی ســند قطعی ثبت دفتر 

الکترونیکی ۴۴8۴ – 1۴۰1 . )م الف 1۶۴8۷۹۶ (
۲۰-  رای شماره 1۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۳۲۹۳ پرونده کاسه 1۴۰111۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۴۶ 
دولت جمهوری اســامی ایران با نمایندگی سازمان ملی زمین و مسکن به شناسه 
ملی 1۴۰۰۰18۰۰۶۳ ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به بصورت پست 
برق به مســاحت ۵۴/۹۷ مترمربع در قسمتی از پاك شماره فرعی از ۲۵۶۷ اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی ثبت 

دفتر الکترونیکی ۴۴8۴ – 1۴۰1 . ) م الف 1۶۴8۷۹۴(
 ۲1- رای شماره 1۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۳۳18 پرونده کاسه 1۴۰111۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۴۴ 
دولت جمهوری اسامی ایران با نمایندگی از سازمان ملی زمین و مسکن به شناسه 
ملی 1۴۰۰۰8۰۰۶۳ ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شــده به مساحت 
۴۹۰۰/۲1 مترمربع در قسمتی از پاك شماره فرعی از ۲۵۶۷ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی ثبت دفتر الکترونیکی 

۴۴8۴ – 1۴۰1 . )م الف 1۶۴8۷۹۲ (
۲۲-  رای شماره 1۴۰۲۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۳۳۲۴ پرونده کاسه 1۴۰111۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۴۵ 
دولت جمهوری اسامی ایران با نمایندگی از سازمان ملی زمین و مسکن به شناسه 
ملی 1۴۰۰۰8۰۰۶۳ ششــدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شــده به مساحت 
۴۶۶۷/8۰ مترمربع در قســمتی از پاك شــماره فرعی از ۲۵۶۷ اصلی واقع در قم 
بخــش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی ســند قطعی ثبت دفتر 

الکترونیکی ۴۴8۴ – 1۴۰1 . )م الف 1۶۴8۷۹۳(
که مورد تایید قرار گرفته و از آنجایی که مقرر گردیده پس از نشر آگهی و انقضای 
مورد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشــاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا چنانچه اشــخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اســناد منطقه دو قم تســلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت 
یک ماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود 
را به مرجع قضایی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح 
است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد 

بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول : 1۴۰۲/11/۰۲
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1۴۰۲/11/18

عباس پور حسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد و اماك منطقه دو قم

برنامهایبرایجیرهبندیآبنداریم
مدیرعامل شرکت آبفای تهران:

محسن اردکانی با بیان اینکه ایران از یک اقلیم خشک و نیمه خشک برخوردار 
اســت، میانگین بارندگی در کشــور را به طور متوسط سالیانه ۲3۰ میلی متر 
اعلام و اظهار کرد: این میانگین در استان تهران به صورت نرمال باید سالیانه 
۲۸۰ میلی متر باشد و ما سومین دوره خشکسالی را پشت سر گذاشتیم و اکنون 
در حال ســپری کردن ســال چهارم هســتیم.به گزارش ایسنا، وی با تاکید بر 
این که آب تهران از پنج سد امیرکبیر و طالقان در غرب و سد لار، لتیان و ماملو 
در شرق تهران و منابع آب های زیرزمینی تأمین می شود، تاکید کرد: در گذشته 
حدود ۷۵ درصد از آب شــرب و بهداشــتی اســتان تهران را از محل آب های 
سطحی یعنی همین سدها تأمین می کردیم. زمانی که میزان بارندگی کاهش 
می یابد، طبیعتاً روان آب ها و آوردهای رودخانه ها کاهش پیدا می کند و به تبع 
آن حجم ذخائر ســدها کاهش می یابد. بر این اســاس طی ســه سال گذشته، 
میزان بارندگی اســتان تهران به صورت ممتد زیر ۲۰۰ میلی متر بوده اســت. 

حال آنکه میانگین نرمال آن باید ۲۸۰ میلی متر باشد.
کاهش ۴۵ درصدی بارش ها در تهران ��

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران با بیان این که سال گذشته میزان 
بارندگی ها ۱۹۰ میلی متر بود، گفت: امســال که تقریباً چهار ماه از ســال آبی 
گذشته ۴6 درصد بارندگی در استان تهران نسبت به میانگین بلندمدت سالیانه 
کمتر بوده، همچنین حجم ذخائر سدها به نحو قابل توجهی کاهش پیدا کرده 
و این در حالی است که سرانه مصرف در تهران باید طبق الگوی مصرف برای 
هر خانوار ۱۲ هزار لیتر در ماه باشد. این عدد برای هر نفر در شبانه روز ۱۲۵ 

لیتر است.اردکانی با بیان اینکه در حال حاضر سرانه مصرف در استان تهران 
برای هر نفر ۲۵۰ لیتر اســت که عدد بســیار بالایی به حســاب می آید. سرانه 
مصرف بســیاری از کشــورها که در حاشیه دریای مدیترانه قرار دارند و میزان 
بارندگی آنها بیش از ۷۵۰ لیتر است، ۱۷۰ لیتر در شبانه روز است، گفت: در 
تهران با بارندگی ۱۹۰ میلی متر در سال سرانه مصرف ۲۵۰ لیتر در شبانه روز 

است.
قیمت تمام شده آب در تهران مترمکعبی 8۵۰۰ تومان ��

وی با بیان اینکه مدیریت مصرف سه مقوله توزیع، تأمین و تقاضا طبقه بندی 
می شود، افزود: در حال حاضر بین قیمت تمام شده و قیمت فروش آب اختلاف 
زیادی وجود دارد که پایه قانونی آن می بایست به تدریج اصلاح شود. در حال 
حاضر قیمت تمام شده آب در شهر تهران با وضعیت فعلی حداقل مترمکعبی 
۸۵۰۰ تومان است که به طور متوسط کمتر از 3۰۰۰ تومان فروخته می شود.

 اختلاف قیمت 6۰ درصدی بین قیمت تمام شده و قیمت فروش آب
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران با بیان این که بیش از 6۰ درصد 
اختلاف قیمت بین قیمت تمام شــده و قیمت فروش آب وجود دارد، تاکید 
کرد: باید با اســتفاده از شــیرهای کم مصرف اصلاح تاسیسات در ساختمان و 
موضوعاتی از این قبیل میزان مصرف آب را کاهش دهیم. علاوه بر این باید در 
حوزه فرهنگ سازی نیز اقداماتی صورت گیرد، به طوری که کلیه دستگاه هایی 
که در حوزه فرهنگ ســازی دخیل هســتند، وارد میدان شــوند و تغییر شیوه 

مصرف اتفاق بیفتد.

آب قابل تولید نیست، قابل تأمین است ��
اردکانی با تاکید بر این که در گذشــته رویکردها بیشــتر روی مدیریت عرضه 
متمرکز بود، اظهار کرد: تفکر نادرستی که وجود دارد این است که دستگاه های 
متولی باید آب را تولید کنند اما آب قابل تولید نیست، آب قابل تأمین است 
یعنی دســتگاه های متولی با اقداماتی آب موجود را در دســترس قرار دهند، 
بنابراین در کم و زیاد آب نقش نداریم، چراکه آب را نمی شود تولید کرد.وی 
با بیان این منابع آب محدود است و باید هم عرضه کننده که وزارت نیرو است 
و هم مصرف کننده که آحاد مختلف مردم را دربرمی گیرد، با یکدیگر همکاری 
داشته باشند تا بتوان از منابع محدود حداکثر بهره برداری را داشت، گفت: در 
ایران متأثر از تغییر اقلیم وضعیت بارندگی ها تغییر پیدا کرده و این که به مردم 
بگوییم وضعیت آب بحرانی است، مشکلی را حل نمی کند و باید اقداماتی انجام 

شود تا در این شرایط مشکلی ایجاد نشود و بتوانیم بحران را مدیریت کنیم.
برنامه ای برای جیره بندی آب نداریم ��

مدیر عامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان تهران با تاکید بر اینکه ســه ســال 
خشکسالی را پشت سر گذاشتیم و اتفاقی رخ نداده و اکنون نیز صراحتاً اعلام 
می کنیم که هیچ برنامه ای برای نوبت بندی و جیره بندی آب در استان تهران 
در دستور کار نداریم، گفت: این صحبت بدین معنا نیست که هیچ اقدامی برای 
مدیریت منابع آبی صورت نمی گیرد، برنامه هایی را در سال های گذشته که در 
خشکسالی قرار داشتیم تعریف کردیم امسال نیز که در سال چهارم خشکسالی 

قرار داریم، برنامه هایی را دستور کار قرار داده ایم.
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سرمایه گذاری، 
حلقه مفقوده 
صنعت  پتروشیمی

عرفان افاضلی در گفتگو با
 »نقش اقتصاد« مطرح کرد:

به هرحال بانک های ما با سیســتم بین المللی بانکی 
مرتبط نیســتند تا یکی از نگرانی های سرمایه گذران 
خارجی انتقال پولشان به حساب هایی که در کشورهای 
متبوع خود دارند، باشــد. بنابراین این موضوع مهمی 
است که کل صنعت و حتی تجارت ایران را با محدودیت 

مواجه کرده است.
دبیــر کل فدراســیون صنعت نفــت در ادامه گفت: 
همچنین تا زمانی که نتوانیم در صنعت پتروشــیمی 
طرح هایی جذاب برای سرمایه گذاران خارجی داشته 
باشیم و نتوانیم ضمانت هایی اجرایی بدهیم که سرمایه 
گذاری هایی که انجام می دهند قابل بازگشــت باشد، 
شرایط عملًا به همین روال پیش خواهد رفت. همچنین 
بحث عدم ملحق شدن به کنوانسیون های بین المللی 
هم در این شرایط دخیل هستند. البته این موضوعی 
اســت که به سیاســت های کلان کشــور ارتباط بیدا 
می کند. بس اینها دلایلی هســتند که سرمایه گذاری 

را به طور جدی کمرنگ کرده است.
او افزود: صنعت پتروشیمی در شرایطی با محدودیت 
مواجه است که ایران بزرگترین ذخایر نفت و گاز منطقه 
را در اختیار دارد. تاکید می کنم، ما الان از نظر ذخایر 
گازی دومین دارنده گاز، ســومین تولید کننده گاز و 
چهارمیــن مصــرف کننده گاز هســتیم. همچنین 
قیمت های بســیار بالایی هم بــرای انرژی و هم برای 
خوراک گاز و برای میعانات در داخل می دهیم. بنابراین 
پتانسیل خوبی را چه از نظر اقلیمی چه از نظر دسترسی 
به منابع انرژی و چه از نظر یارانه ای که دولت برداخت 

می کنــد، داریــم. الان گازی که تحویل پتروشــیمی 
می شــود، تقریباً عدد ۱3 سنت است که دولت همین 
گاز را می تواند با قیمت دو برابر صادر کند. بنابراین این 
مزیتی برای صنعت پتروشیمی است که از این حالت 

بهره می برد.
وی توضیح داد: موضوع دیگر این است که اگر سرمایه 
گذاری انجام شود، می توانیم زنجیره صنایع پتروشیمی 
را گسترش داده و محصولاتی را با ارزش افزوده بالاتری 
تولید کنیم و در نهایت صادر کنیم. یعنی فرض کنیم 
اگر عوره یا متانول را با عددحدود ســیصد و خرده ای 
دلار صــادر می کنیــم را به فــراوردی تبدیل کنیم، 
می توانیم تا رقم سه برابر به کشورهای دیگر بفروشیم 

که این مستلزم سرمایه گذاری خارجی است. چون به 
ســرمایه زیــادی نیاز دارد. همچنیــن انتقال دانش و 

تکنولوژی هم مدنظر است.
افاضلی در پایان گفت: در جال حاضر صنعت پتروشیمی 
به خاطر سرمایه گذاری هایی که انجام شده است، جز 
صنایع پیشتاز در بحث صادرات است. قطعاً اگر سرمایه 
گذاری و انتقال دانش انجام شود، این صنعت می تواند 
ب در چشم انداز کشور بسیار تاثیرگذارتر باشد. البته 
مستلزم این است که تعامل بیشتری با دنیا داشه باشیم 
و همانطور که با شــرق بده بســتان داریم، با غرب هم 
وارد داد و ســتد تجاری شــویم. اما متاسفانه سیاست 

خارجی، پتروشیمی را حاشیه نشین کرده است.

عرفان افاضلی، کارشناس انرژی در گفتگو با »نقش 
اقتصاد« درباره مشکلات سرمایه گذاری در صنعت 
پتروشــیمی گفت: مشــکلات و محدودیت ها فقط 
گریبان گیر صنعت پتروشیمی نیست، بلکه گریبانگیر 
کل صنعت نفت و در کل، کلِ صنعت کشور است که 
چیزی جز عدم سرمایه گذار خارجی نیست. در واقع 
پیشــنهادات دولت یا به اندازه کافی برای ســرمایه 
گذاران خارجی جذاب نیست، یا اکثر سرمایه گذاران 
خارجی به جای اینکه نگران سرمایه گذاری باشند، 
نگران این هستند که سودشان را چطور می توانند از 

ایران خارج کنند. 

سعیدشمس
روزنامه نگار
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شهرام شریعتی، فعال اقتصادی در حوزه معدن و صنایع معدنی در 
رابطه با موضوع مرتبط با اقتصاد معدن و مدیریت کلان کشور گفت: 
بایــد بگویــم که این مصاحبه ها و دغدغه ها بارها و بارها در ســنوات 
گذشته توسط فعالان بخش معدن تکرار شده است و امروز می بینیم 
همه آن ها به نوعی محقق شده اند و نمی توان اسم آن را پیشگویی و 
حتی پیش بینی گذاشت و درواقع، می توان گفت این مسیری تحت 
عنوان مســیر ســرپایینی بود که معدن و صنایع معدنی را به ســمت 

قهقرا می برد.
وی در گفتگو با »نقش اقتصاد« ادامه داد: ما ســال ها پیش، هم در 
دولت آقای احمدی نژاد و هم در دولت آقای روحانی و هم در دولت 
فعلی در مصاحبه هایمان درمورد قهقرای معدن صحبت کردیم و در 
اوایل، همیشه از سیاست های نادرست دولت ها در بخش معدن داری 
و صنایــع معدنــی و معــدن کاری صحبت می کردیم و امروز، به نظر 
می آید که داده ها تا حدی متفاوت شده اند؛ به طوری که فضای مجازی 
توسعه پیدا کرده است و دسترسی به اطلاعات راحت تر شده است و 
وقتی به این ها نگاه می کنیم متوجه می شویم که کم کم پازل تکمیل 
شده ای از یک استراتژی را می بینیم که می خواهد معادن را به تعطیلی 

بکشاند و مثال های مختلفی هم، برای این منظور داریم.
بنده با ذکر چند مورد مصاحبه را شروع می کنم تا ببینیم این اتفاق ها 

به صورت عمدی یا سهواً رقم می خورند؟
سال ها قبل درمورد نیروی متخصص معدن صحبت کردیم و این بود 
که به دلیلی نامفهوم و نامعلوم تعداد ورودی های  رشــته های زمین 
شناســی، معدن، کانه آرایی، فرآوری مواد معدنی، اقتصاد معدن و... 
درحال کاهش پیدا کردن هستند. این در حالی است که یک زمانی 
درمورد بیکاری این مشاغل صحبت می کردیم ولی در یکی دو سال 
گذشته، درمورد گران بودن این شغل ها صحبت کردیم تا جایی که 
به حدی تعداد متخصصان آن ها کاهش پیدا کرده اند که هر کسی با 
نازل ترین کیفیت رقم های بسیار بالایی را دریافت می کند. بنابراین، 
یادمان باشــد که در چند ســال گذشــته، کانادا و استرالیا برای ورود 
متخصصان معدن در زمان مهاجرت ضریب گذاشته اند. یعنی فردی 
کــه متخصص معدن، زمین شناســی، کانــه آرایی و یا فرآوری مواد 
معدنــی بــود هنگام مهاجرت کردن ضریب می گرفت و در واقع، یک 
امتیازی داشت و بخشی از متخصصان این حوزه بدین صورت از ایران 
خارج می شــدند و بخش دیگری از آن ها نیز، به ورودی دانشــگاه ها 
نرسیدند. زیرا رشته های ذکر شده، کم کم از چرخه دانشگاه ها خارج 
شدند و به همین دلیل، قاطعانه می گویم که ما  به صورت عمدی، 
دانشگاه را از متخصصان خالی کردیم و در محورهای توسعهٔ بخش 
معــدن، منابع انســانی که باید درنظــر می گرفتیم و آن ها را پرورش 

می دادیم گم شدند.
صحبت رئیس سازمان زمین شناسی و معاونت وزیر صنعت معدن و 
تجارت که در روزهای گذشته در این خصوص اعلام شد دردآور بود. 
یعنــی می تــوان گفت درد این موضوع برای افرادی که فعالان بخش 
معدن هستند و در دانشگاه حضور داشته اند درد بی درمانی است که 
به این راحتی ها علاج نخواهد شد و چقدر در این سال ها حنجره خود 
را پاره کردیم که چرا دانشــگاه ها را از متخصصان خالی می کنید؟ و 
در حقیقت، این یک استراتژی بود که معدن با کمبود و نبود متخصص 
روبرو شــود و رئیس ســازمان زمین شناســی به درست یا به غلط، از 

روی دلسوزی یا به خاطر ورود به کانال جدید به وضوح اعلام می کند 
که ما باید از متخصصان خارجی اســتفاده کنیم. چون شــرکت ها و 
 افــراد متخصــص در ایــران وجــود ندارند و ما به 6۰ ســال پیش
  برمی گردیم که باید گفت بله متأســفانه، داریم به 6 دههٔ گذشــته

 برمی گردیم؛ زمانی که بزرگان ســازمان زمین شناســی و اکتشافات 
معدن کشور از زمان مرحوم خادم، مرحوم احمدزاده و دوستان دیگری 
آمدند و نسل اول و دوم زمین شناسی ایران پرورش پیدا کرد و بزرگانی 
از دنیا آمدند و کارهای بزرگی را در زمینهٔ زمین شناسی ایران انجام 
دادند و نقشه های ۲۵۰ هزار و یکصد هزار تهیه شدند و قدم به قدم 
ایران کاوش شد و الان می بینیم که با یک استراتژی به عمد خرابکارانه، 
معدن و زمین شناسی و کانه آرایی به سمتی می رود که متخصصان 
ســایر کشــورها به آن ها ورود پیدا کنند و این مســئله را هیچ ایرادی 
نمی دانم و درحقیقت، نه تنها ایراد نمی دانم بلکه نقطه قوت می دانم 
و همیشه هم در مصاحبه هایم گفته ام اشکالی ندارد که وقتی ما بلد 
نیســتیم؛ از متخصصان کشورهای دیگر برای اهداف موردنظر خود 
استفاده کنیم ولی باید این موضوع را درنظر گرفت که این متخصصان 

باید به عنوان معلم، کوچ، سرمربی وارد کشور شوند. 
این فعال اقتصادی در ادامه به »نقش اقتصاد« گفت: همان طور که 
در یک زمانی، پروفسور اشتوکلین، مانوئل برِبرِیان و بزرگان دیگری 
که به ایران آمدند و در زمینه زمین شناسی کشور کار کردند. الان، 
آن ها کجا هستند؟ باید دستمان را به سمت کشورهای خارجی دراز 
کنیــم و بگوییــم که نیــروی کار ما بدهند؟ این موضوع به چه معنی 
است؟ به این معنی است که به طور رسمی درحال واگذاری معادنمان 
در قالب هر قراردادی هستیم و این اعتراض بنده بسیار واضح است.

چون به این مســئله اعتراض دارم که چرا قرارداد ۲۵ ســالهٔ ایران و 
چین و توافق ایران و روسیه در مجلس به تصویب نماینده ها نرسید 
و بخــش خصوصــی و عمومی مردم هم از مفــاد این قرارداد باخبر 
نشــدند. این چه توافقی بوده اســت که الان داریم معادن کشور را با 
روس ها و چینی ها حتی در قالب منابع انسانی به شراکت می گذاریم؟ 
آیا دو روز دیگر سرنوشت نفت و گاز ما همین است؟ سرنوشت صنایع 
کشاورزی ما به چه صورت خواهد بود؟ این حجم از پزشکان و مادر 
درمان که از کشور خارج می شوند و مهاجرت می کنند چه؟ بنابراین، 
بنده این مســئله را یک اتفاق ســهوی نمی دانم بلکه اقدامی عمدی 
است چراکه بارها در این مورد صحبت شده و این تذکرات داده شده 
است و دوستان از دولت آقای احمدی نژاد گرفته تا امروز عادت به 
مطالعه کردن ندارند در بازه سنی ما که مشغول کار بودند همه سر 
تکان می دادند و هیچ گوش شــنوایی وجود نداشــت و فقط تأیید 
می کردند و این موضوع در دولت آقای روحانی هم، وجود داشت و 
در دولت فعلی نیز، تقریباً در حال خالی شدن از کارشناس است و 
وقتی که رئیس بزرگترین سازمان توسعه ای ایران، سازمان توسعه 
و نوسازی معادن و صنایع معدنی کشور یک غیر معدنی است و وقتی 
معاون وزیر ما نیز، فرد غیر معدنی است چه توقعی می توان داشت 
تا معدن در ایران رشد کند. وقتی مجلسی وجود دارد که متخصص 
معدن ندارد چه توقعی می توان داشت؟ وقتی ما در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام کشــور متخصصان کارکشــته و دلسوخته ای نداریم 
که در بخش معدن کار کرده و در دانشــگاه ها حضور داشــته باشند 

چه انتظاری می توان داشت؟
همیشه گفته ام افرادی که باسواد هستند کار می کنند و افراد بدون 
تجربه در دانشگاه تدریس می کنند و ما به افراد با تجربه ای نیاز داریم 

که در دانشگاه ها درس بدهند و تجربه خود را در اختیار دیگران قرار 
دهند و حالا به جایی رسیده ایم که صنعت معدن متخصص ندارد و 
رئیس ســازمان زمین شناسی با ســرافکندگی مجبور است چنین 
صحبتی کند. آقایان وزرای علوم و روســای دانشــگاه ها در این مورد 
توضیح دهند به چه دلیلی از این موضوع استقبال نمی شود؟ غیر از 
این است که در یک بازه زمانی، تعداد زیادی بیکار در این رشته ها به 

وجود آورده ایم و حالا، به شدت دنبال این افراد می گردیم؟
قبل از انقلاب، این همه معادن رها شــده و آموزشــی وجود داشت و 
مدرسه عالی معدن داشتیم و برای دانشجویانمان معادن داشتیم و 
دانشــجویان را ســر همان معادن می بردیم و در آن جا کار می کردند 
و گزارش می نوشتند. مثل یک بیمارستان که پزشکان و پرستاران  

در طول دوران تحصیل خود در آن جا کار می کنند.
ما یک کشور بزرگ معدنی بودیم و متخصصان بسیار بزرگی داشتیم. 
البته نام نمی بریم که عزیزی از قلم نیفتد ولی آن ها نسلی را پرورش 
دادند که یا مهاجرت کردند و یا وارد حوزه تجارت و بازرگانی شدند 
و این ها نشان می دهد که از علم خالی شدیم. در نتیجه، معلوم است 
کــه الان بایــد بگوییم متخصص نداریم. چند نفر را می خواهیم مثل 
آقای دکتر یعقوب پور، دکتر حقی پور، مهندس نبوی، دکتر قریشی 
و امثال این اســاتید. تا چه زمانی می توانیم نیروی متخصص تربیت 
کنیم و آن ها را به بازار کار دهیم؟ این ها اتفاق هایی است که افتاد و 
به نظر بنده، دلیل همه این ها عمدی بوده است و این که ما معادنمان 
را خام فروشی می کنیم و هرقدر بخشنامه داده شود این بخشنامه ها 
هیــچ کــدام حکم قانون را ندارند و بارها در مصاحبه ها و جلســه ها 
گفته ایم که بخشنامه تراوش فکری یک مدیر است و حکم قانون را 
ندارد. قانون یعنی این که معادن انفال است و وقتی که انفال باشند 
شرکت ها باید شروع به کار کرده و استخراج کنند و به سمت محصولات 

نهایی بروند.
ما به چه حقی کنســانتره آهن می فروشــیم و یا کنسانتره سرب و یا 
کرومیت صادر می کنیم؟ چرا این ها را به بعد از شمش نمی رسانیم؟ 
چرا به سمت فولادها و شمش های پیشرفته نمی رویم؟ دنیا را آلیاژهای 
جدید و فولاد و سیستم های فلزی برداشته است و ما داریم به کدام 
ســمت می رویم. آیا به غیر از این اســت که  ســاختمان سازی ما به 
ســمت سبک ســازی می رود؟ خودروهای ما به سمت سبک سازی 
پیش می روند؟ هواپیماهای دنیا را به سمت سبک سازی می روند؟ 
صنایع فلزی و پزشکی ما به سمت معادن و کانی ها در حال حرکت 

هستند.
قاطعانه می گویم ما چند ســال اســت که مدیران ارشد کشورمان به 
بهانــه این که معادن کشــور را واگــذار کنند و ماده معدنی مان را به 
فروش برسانند پای چینی ها را به بازار ایران باز کرده اند و فولادهایمان 
را در مناطق بی آب ســاختیم؛ مناطقی که فاقد آب هســتند. این در 
حالی اســت که صنعت فولاد به آب نیاز دارد. الان می خواهیم چه 
کاری انجام دهیم؟ ما میلیاردها تن سنگ آهنی که نیاز داریم را باید 
چه کار کنیم؟ نه نیروی متخصص داریم نه نقشه جامع زمین شناسی 
و پلن جامع معدنی کشور تدوین شد و فقط در مقابل، یک سری را 
دانشگاهیان تدوین کردند و تشکل ها به تدوین یک سری ها پرداختند.

وی ادامه داد: نقشه جامع معادن و پیشرفت کشور کجاست؟ در سال 
۱۴۰۲ هســتیم و در ســال ۱۴۰۴ قرار اســت که افق ۲۰ سالهٔ کشور 
محقق شود. ما در بخش صنعت و معدن کجا قرار داریم؟ در اقتصادمان 
کجا قرار داریم؟ کشور چندم منطقه هستیم؟ عربستان با معادن خود 

چه کارهایی انجام داده است؟ بحرین، امارات، عراق و قطر با نفت و 
گاز خود چه کارهایی انجام داده اند و ما الان، کجا هستیم؟

به عنوان کسی که در علوم زمین تخصص دارد، می گویم ما به عنوان 
یک کشور فوق ثروتمند کجا قرار داریم؟ این ثروت زیرزمینی را کجا 
به باد می دهیم و چندین هزار میلیارد دلار آن را ازبین برده ایم؟ چه 
کســی باید در این رابطه پاســخ دهد؟ بنابراین، به جملات اول خود 
برمی گردم و می گویم استراتژی وجود دارد که فعلًا در معادن ناراضی 
تراشــی شــده و شــغل معدن کاری کمتر شــود و با توجه به این که 
متخصصــان معــدن کاهــش یافته اند معادن کم کــم تحت عنوان 
کنسرسیوم ها و سوپرمارکت های بزرگ معدنی به شرکت های خاص 

ایرانی و خارجی واگذار شوند.
ما داریم سوپرمارکت و هایپرمارکت های بزرگ معدنی ایجاد می کنیم 
که اگر این ها توسط بخش خصوصی واقعی نه خصولتی، نه رانتی به 
وجود می آمدند الان می توانستیم یکی از قطب های معدنی دنیا باشیم. 
چرا کشــورهای دیگر، معادن افغانســتان را می گیرند و ما به عنوان 
کشور نزدیک و همسایه اش سهمی از آن ها نداریم؟ به جای این که 
ما وارد کشــورهای دیگر شــویم و به قول کشــاورزها کشت خارج از 
سرزمین داشته باشیم و مواد معدنی مان را  از خارج از کشور تأمین 
کنیم خودمان یک کشور مفعول شده ایم و داریم صنایع معدنی مان 
را واگذار می کنیم و داریم با نفت و گاز کشــور چه کار می کنیم؟ هر 
روز، شــکایت های منابع طبیعی و محیط زیســت و... سد راه معدن 
کاران و معدن داران شــده اند و این صدها میلیارد تن ذخیره ای که 
زیر زمین ایران وجود دارد چطور داریم ازبین می بریم؟ چرا چادرملو 
را به بخش خصوصی واگذار نکردند؟ چرا مس سرچشــمه را واگذار 
نکردند؟ چرا گل گهر را واگذار نکردند؟ و همه این ها عیب ها و ایرادهایی 

هستند که ما در بخش معدن خود داشته ایم.
اگر بخواهم این موضوعات را باز کنم در بعضی از جملاتم به مسائل 
اســتراتژی کلان و حتی مجبور می شوم به موضوعات امنیتی وارد 

شوم. چطور می شود یک معدن را تا این حد راحت به یک نفر واگذار 
می کنیــم و می رویــم؟ متخصصان ما چه ســهمی در این موضوع 
داشــته اند؟ با درنظر گرفتن همه جهات، مردم اطلاعات لازم را در 
این خصوص ندارند. ما با دریاچه ارومیه چه کار کردیم؟ در روسیه 
یک وزارتخانه ای وجود دارد به نام وزارت منابع طبیعی، نفت و گاز 

و منابع طبیعی اش را حمایت می کند.
ما دولت را سنگین کرده ایم. این همه کارمند دولت داریم که اطلاعات 
را به نوعی از طریق ســامانه ها بدســت آورده اند و در اختیارشان قرار 
گرفته اســت. به جای این که دولت را کوچک و بخش خصوصی را 
بــزرگ کنیم در مقابــل، بخش خصوصی را کوچک کرده و دولت را 
بــزرگ کرده ایــم و در کنــار آن، اختراع بزرگی انجام داده ایم و تحت 
عنوان شرکت های خصولتی ثبت دنیا شد که معلوم نیست بعدها با 

این نیروهای غیر متخصص خود چه بلاهایی سرمان بیاورند.
وی در پایــان ادامــه داد: بــه عنوان جمله آخر می گویم این که ما به 
یــک نفــر هم پــول دهیم و هم قدرت دهیم و هم اختیار دهیم و هم 
منابع را در اختیار آن قرار دهیم و هم زور را در اختیار داشته باشد و 
هم اختیار تصمیم گیری را به او دهیم چیزی می شود که در معادن 
و صنایع معدنی مشاهده می کنیم. مدیران ما مطلع هستند و مدیران 
باسوادی نیستند و این یک واقعیت است.اگر به یک دانشجوی معدن 
یا زمین شناسی این حجم از اطلاعات و دسترسی داده شود همه شان 
متخصص خواهند شد. این ها چه کسی هستند که الان به طور رسمی 
آمده انــد و بخــش خصوصی را بدین صورت در دســت خود مچاله 
کرده اند. یعنی من دارم الان هشدار می دهم درمورد میلیاردها دلار 
که در حال پودر شدن است و پودر خواهد شد اگر مدیر، اقتصاددان 
و متخصص واقعی تربیت نکنیم و لیدر از خارج از کشور نیاوریم. ما 
نباید از خارج از کشور کارگر بیاوریم و هزینه منابع انسانی کشورهای 
دیگر را با معادن و صنایع معدنی خود تأمین کنیم و این ها اتفاق های 

بسیار بدی است که در حال افتادن هستند.

حرکت صنایع معدنی به سمت قهقرا
شهرام شریعتی، فعال اقتصادی در گفتگو با »نقش اقتصاد« مطرح کرد

سید امیر طباطبائیان مدیر انرژی و سیالات فولاد مبارکه در گفت وگو 
با خبرنگار فولاد در پاسخ به این مطلب که فولاد مبارکه در پاییز ۱۴۰۲ 
افزایش مصرف انرژی داشته است، اظهار کرد: فولاد مبارکه فرایندهای 
مختلفی در تولید و مصرف انرژی دارد و باور به اینکه کل انرژی ورودی 
باید به محصول و یا آهن اســفنجی و فولاد خام تبدیل شــود اشــتباه 

است.
وی افــزود: در واقــع ســایر فرایندها مانند نیروگاه، نورد گرم و ســرد 
واحدهایــی هســتند که در مصرف انــرژی تأثیرگذارند؛ بنابراین تمام 
انرژی مصرفی فولاد مبارکه نمی تواند به همان میزان به صورت خطی 

با رشد محصولات در یک راستا قرار گیرد.
اختصاص حجم زیادی از گاز خریداری شده فولاد مبارکه برای تولید  ��

برق توسط نیروگاه داخلی
طباطبائیان ادامه داد: در حال حاضر در تولید اســلب و آهن اســفنجی 
در پاییز امسال در مقایسه با مدت مشابه سال قبل به ترتیب ۸.۴ و ۴ 
درصد رشــد تولید داشــتیم و گاز و برق خریداری شــده نیز ۱۲.۷ و ۱ 
درصد رشد داشته است. در واقع در پاییز امسال نسبت به سال گذشته 
تولید برق در نیروگاه داخلی افزایش یافته تا بتوانیم واحد فولادسازی 

را به عنوان بزرگ ترین مصرف کننده برق، پشتیبانی کنیم.
مدیر انرژی و ســیالات فولاد مبارکه خاطرنشــان کرد: حجم زیادی از 
گاز خریداری شــده در پاییز امســال بابت تولید برق استفاده شده و اگر 
حجم گاز مصرفی نیروگاه در تولید برق از کل گاز خریداری شــده را 
کم کنیم، کل گاز مصرفی در فرایند تولید حدود ۷.3 درصد بوده است 

که با افزایش تولید آهن اسفنجی و فولاد خام تناسب دارد.
وی افزود: بنابراین تحلیل با اتکا به یک گزارش از شبکه کدال صحیح 
نیســت و مصرف انرژی ارتباط مســتقیم با تولید ندارد، زیرا نوع انرژی 
و مصرف در فرایندها متنوع است و با توجه به نیاز خط تولید و میزان 
دسترسی به شبکه برق و گاز سراسری و محدودیت های انرژی، میزان 

انرژی دریافتی و تولید متفاوت است.
طباطبائیان در پاســخ به اینکه گفته شــده انرژی ۲3 میلیون نفر در 
صنعت فولاد گم می شود، گفت: به طورکلی طبق آمار وزارت نیرو 33 
درصد برق کشــور در بخش خانگی مصرف می شــود و ۱۷.۵ درصد در 
بخش عمومی و ۱۴.۷ درصد در بخش کشاورزی و سهم صادرات ۲.3 
است و مابقی این عدد 33 درصد در بخش صنعت است و از این مقدار 
تنها 6 تا ۷ درصد در کل صنعت فولاد کشــور مصرف می شــود و ســهم 

فولاد مبارکه معادل ۱.۵ تا ۲ درصد است.

مصرف برق در فولاد مبارکه 1۰ درصد کمتر از اســتانداردهای ملی  ��
است.

مدیر انرژی و ســیالات فولاد مبارکه با تأکید بر اینکه مصرف برق در 
فولاد مبارکه مطابق با اســتانداردهای ملی اســت، گفت: طبق همین 
اســتاندارد بــه ازای هر تــن فولاد خام ۸۰۰ کیلووات ســاعت انرژی 
الکتریکی مصرف می شــود که خوشبختانه این مقدار در فولاد مبارکه 
۱۰ درصــد هم کمتر اســت و از زمــان راه اندازی فولاد مبارکه تاکنون 
همواره مصرف برق پایین تر از حد اســتاندارد بوده اســت.وی با بیان 

اینکه اصطلاحاً از این انرژی در قسمت مولد استفاده می شود و در ازای 
مصرف انرژی، تولید ناخالص ملی ایجاد شده است، تصریح کرد: فولاد 
مبارکه به تنهایی ۱.۵ درصد تولید ناخالص ملی )GDP( کشور را ایجاد 
می کند؛ درصورتی که در واحدهای غیرمولد مثل خانگی و عمومی در 

قبال مصرف انرژی، تولیدی انجام نمی شود یا بسیار ناچیز است.
طباطبائیان مدیریت انرژی را در فولاد مبارکه از ابتدای راه اندازی یک 
موضوع نهادینه شــده عنوان کرد و گفت: در همین راســتا کمیته عالی 
انرژی از ســال های اول بهره برداری تشــکیل شده و سیاست آن تأمین 
و بهینه سازی انرژی در تمام دوران بهره برداری بوده و از سال ۹۴ هم 
استاندارد ISO-۵۰۰۰۱ در شرکت پیاده سازی شده که هرساله توسط 
مراجــع ملــی و بین المللــی پایش و اندازه گیری شــده و طبق همین 
استاندارد برنامه ریزی برای کاهش مصرف انرژی برای سال های آینده 

انجام می شود.
وی ادامه داد: اگر نتوانیم به آن برنامه های از پیش تعیین شــده جهت 
بهینه ســازی انرژی دست پیدا کنیم استانداردها تمدید نمی شود، اما 
خوشــبختانه این مهم انجام و از ســال ۹۴ به بعد هرســاله استاندارد 
مدیریت انرژی را کســب و تثبیت کرده ایم. در واقع با این اســتاندارد 
نشان دادیم که اهمیت انرژی برای فولاد مبارکه و همچنین در دیگر 
صنایع، زیاد اســت. از ســوی دیگر هزینه های انرژی به شدت افزایش 
پیدا کرده و از سال ۱3۹۹ به بعد بیش از ۱۰ برابر افزایش داشته و به 
نرخ های جهانی رسیده است و تصور اینکه انرژی ارزان و بدون ارزشی 
به صنایع فولاد تحویل داده می شود اشتباه است، بااین حال بهینه سازی 
مصرف انرژی همواره اهمیت زیادی داشته و نشان آن پروژه ها و اقدامات 
انجام شده طی دوران بهره برداری و با مصوبات کمیته عالی انرژی است. 
به طوری که طی ۲ ســال گذشــته بر اســاس همین برنامه ریزی ها و 
پیاده ســازی اســتاندارد مدیریت انرژی بیش از ۲ میلیون و ۸۰۰ هزار 

گیگا ژول انرژی مصرفی کاهش یافته است.

هزینه انرژی صنایع فولادی طی سه سال گذشته 10 برابر افزایش داشته و به نرخ های جهانی رسیده است
مدیر انرژی و سیالات فولاد مبارکه:


